
لزوم بررسی کارنامه 31 عضو شورا
سوال اصلی این است که چرا باید کارنامه این 
31 عضو شورای شهر تهران را به طور دقیق 
بررسی و در منظر افکار عمومی قرار داد؟
پاسخ را می توان این گونه صورت بندی کرد.
1- براساس محاسبات کارشناسان  حوزه شهری هر 
جلسه شورای شهر تهران هزینه ای معادل 390 میلیون 
تومان برای مردم و شهروندان تهرانی در بر داشته است.
2- براساس همین محاسبات، شهر تهران برای 
هر عضو حداقل 5 میلیارد هزینه می کنند تا...

تأثیر رسانه ها برفعالیت شورایاری ها
    شهرها امروزه به همان میزان که نمایانگر عدالت 
خواهی، ظلم ستیزی،مردم سالاری و شهروندمداری 
هستند،به روشنی جلوه گر عمق فقر فرهنگی، 
اقتصادی،عدالتی، برنامه ریزی،مدیریتی و صورت 
های گوناگون آسیب های اجتماعی نیز هستند.
راه در امان ماندن از آسیب ها و رسیدن به راه حل 
منطقی در اداره امور شهر، وجود سازو کاری به نام 
گروه های اجتماعی است که به صورت ساختار 
مند در کنار مدیران با هدف نظارت بر عملکرد...

وجود گسل های نهان در شهر تهران
 شهر تهران در دامنه جنوبی البرز کوه 
مرکزی و بر روی نهشته های آبرفتی کواترنر 
بنا شده و قسمت جنوبی آن کم و بیش در 
کناره شمال باختر کویر بزرگ ایران قرار 
دارد. مرز شمالی گستره تهران با البرز کوه را 
گسله فعال شمال تهران با درازای نزدیک به 
110 کیلومتر می سازد که به سبب کارکرد 
گسله ، کوههای البرز از سوی شمال بر روی 
دشت تهران در جنوب رانده شده اند...

گذری بر کوچه باغ های شمیرانات
در گذشته نه چندان دور حوزه ییلاقی شمیران، 
مستقل از شهر تهران و به نام شهرستان شمیران در 
شمال این شهر قرار داشت؛ ولی به تازگی پس از 
توسعه شمیران و با توجه به افزایش شدید 
قیمت زمین و مسکن در آن، اغلب 
بافت های روستایی این پهنه از 
میان رفته و به مجتمع های 
مسکونی و برج تبدیل 
شدند. بنابراین...
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گزارش پديده شهر از روند فعاليت اقامتگاه مرهم

مرهمی بر
 زخم های تهران

محمد جواد بلورچي، مشاور رئيس و سخنگوي سازمان زمين شناسي:

تهران برای هیچ مخاطره ای
 آماده نیست 

محمدحقانی، در دفاع از کارنامه سه ساله اش در شورای اسلامی شهر تهران :

شورا آنطور که می پنداشتم
نبود!
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»پدیده شهر« تهران
اقتصادی  و  سیاسی  امور  تمام  مرکز  تهران 
ایران است. این شهر با جمعیتی بیش از 8 
میلیون نفر،حدود 13 درصد از تولید ناخالص 
داخلی کشور را برعهده دارد. همچنین مرکز 
رسانه ای ایران است واغلب موارد برای تولید 
در حوزه خبر در این شهر به وقوع می پیوندد.

تنها؛  شهری  تهران  امکانات،  تمام  وجود  با 
است!  فراوان  چالش های  و  بامسائل  همراه 
مختلف  زوایای  از  باید  وسیع  شهر  این  به 
نگریست؛ بسیاری از خبرگزاری ها، پایگاه های اطلاع رسانی، روزنامه ها، 
نشریه ها و شبکه های اجتماعی روزانه در حال تولید اخبار و اطلاعاتی 
راجع به ایران و تهران هستند. حتی روزنامه ای نیز به همین نام و با 
منابع این شهر چاپ می شود، اما هدف اصلی آن  تهران بزرگ نیست. 
تهران رسانه مکتوبی به نام و کام خود که مسائل آن را مطرح سازد، 
ندارد. این نقطه ای است که پدیده شهر می خواهد در آنجا بایستد. 
پدیده شهر قصد دارد نشریه مکتوب تهران باشد تا در راستای حل 
مسائل آن گام بردارد. واقعیت این است که نهادهای زیادی در اداره 
این شهردخیل  هستند. از نهادهای حکومتی و ملی گرفته تا نهادهای 
)شورا،  شهری  مدیریت  آن  بخش  مؤثرترین  اما  شهری؛  و  محلی 
شهرداری و شورایاری(است. شورایاری، ریشه و پایه ماجراست؛ زیرا 
صدا و نماد محله هاست. بنابراین در ابتدا تأکید و تمرکز پدیده شهر بر 
شورایاری ها  ست. شورا و شهرداری نیز در امتداد همین فرایند به عنوان 

تکمیل کننده آن تلقی می شوند. 
شورا و شهرداری تهران با تخصیص سالیانه حدود 20000 میلیارد تومان 
منابع مالی، نقش عمده ای در توسعه شهر دارند. از طرفی این شهر محل 
تجمع و تمرکز نخبگان دانشگاهی و علمی ایران است. بر این اساس پدیده 
شهرمی کوشد در حالی که صدای محله های تهران باشد، صدای نخبگان 
تهران نیز شود. اگر این نشریه بتواند بین سه مؤلفه؛ محله های تهران، 
 مدیریت شهری )شورا و شهرداری( و نخبگان تهران ارتباطی دقیق، کارا 

و مؤثر برقرار نماید،در آن هنگام می تواند پدیده این شهر باشد.

عابدين سالاری اسکر

درنشست هم اندیشی »پدیده شهر« با دبیران شورایاری منطقه یک شهر تهران مطرح شد:

اداره پایتخت با آسمان فروشی 
منطقه یک در تسخیر بلند مرتبه ها
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در گفت و گوی »پديده شهر« با محمد جواد بلورچي، مشاور رئيس و سخنگوي سازمان زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور در باره چالش هاي مديريت شهري تهران بزرگ مطرح شد:

تهران برای هیچ مخاطره ای آماده نیست 
تهيه نقشه دقيق گسل ها از اين نظر كه محدوديت ساخت و ساز انجام شود، كار بيهوده ای است

از مهم   یکــی  تهــران 
ترین کلان شــهرهای 
 ۱۲ از  بیــش  با  جهان 
که  نفراســت  میلیون 
گوناگونی  مســائل  با 
مواجهــه اســت کــه 
گاهــی در رســانه ها 
بازتــاب خطرهــا آن 
بیان می شــود. پدیده 
شهردر تلاش اســت با نگاهی به فراسوی این 
مســائل؛ به چالش های مدیریت شــهری این 
شــهر بپردازد. همچنین می کوشــد با نگاهی 
عمیق، متفــاوت و علمــی به شناســایی ابعاد 
ناشناخته پرداخته شود. گفتگوی مورد مطالعه 
بــا  محمود جــواد بلورچي، مشــاور رئیس و 
سخنگوي ســازمان زمین شناســي و اکتشافات 
معدني کشــور؛ مجری فنی طرح های اطلس 
لرزه خیزی و فرونشســت زمین در کشــور، 
کارشــناس زمین شناســی مخاطرات و زمین 
شناسی مهندســی درباره مسائل تهران به این 

شرح است:
 هدف اصلی این گفتگو بررسی پدیده های 
با  زلزله است که  به ویژه مسئله  شهر تهران 
این شهردر  مسائل  بر حوزه  متمرکز  نگاهی 
پدیده های  از  تر  دقیق  تصویر  جستجوی 
،درباره  موضوع  شروع  برای  لطفا  است.  آن 
دارد؛  وجود  تهران  شهر  برای  که  خطرهایی 
فهم،  قابل  و  علمی  عملیاتی،  دقیق،  تصویر 
و  تحقیقات  در  ریشه  که  مواردی  بر  مبتنی 

پژوهش های انجام شده دارد،ارائه کنید. 
شهر تهران اصلا وضعیت خوبی ندارد. تهران برای 
هیچ کدام از خطر های شناسایی شده، آماده نبوده و 
هیچ تناسبی بین جمعیت کنونی با میزان امکاناتی 
که برای حمایت از آنها مورد نیاز است، وجود ندارد. 

به این معنا که انبوهی از جمعیت 
در یک منطقه بسیار پرخطر از 
نظرزمین شناسی گرد هم جمع 

شده اند.
 آیا مي توان پیشینه ای از 
ویژگی های  با  خطرها  این 

آنها ارائه کرد؟ 
اگر شما به تاریخچه زلزله های 
دید  خواهید  بنگرید؛  کشور 
امتداد  در  بسیاری  زلزله های 
رشته کوه زاگرس و البرز اتفاق 
افتاده است و اغلب شهرهای 
این  نوار  در  که  ایران  کهن 

رشته کوه ها بوده، با زلزله ویران 
شده اند؛ برای مثال شهر صد دروازه در دامغان که 
به طور کلی بر اثر زلزله ویران ویا بارها ری و تبریز به 
تلی از خاک تبدیل شد؛ اما به این  دلیل که فاصله 
مردم  است،  بزرگ طولانی  لرزه های  زمین  میان 
زلزله  فراموش می کنند. در مورد  را  آنها  به راحتی 
شهر تهران نیز این ویژگی طولانی بودن بازگشت 
زلزله وجود دارد، بنابراین جای نگرانی است؛ زیرا هر 
چه این زمان طولانی تر باشد، زلزله در حال وقوع، 
برای  بزرگی  این  به  بود.  خطری  بزرگ تر خواهد 
تهران تهدید تلقی می شود وهنگام وقوع زلزله تفاوتی 
ندارد؛ کدام گسل فعال شود. از جنوب تا شمال تهران 
50 کیلومتر فاصله است و روی هر کدام از گسل های 
جنوب تا شمال تهران زلزله ای اتفاق بیفتد، بقیه 
شهر نیزآسیب خواهد دید. در منطقه جنوب شرقی 
شهر مشکل بالا بودن سطح آب زیرزمینی وجود 
روان  آب ها  این  زلزله  هنگام  است  ممکن  داردکه 
اینکه ویران شوند، در  شده و ساختمان ها بدون 
گل و لایی که بر اثر آب ها ایجاد می شود، فرو روند. 
حرکت های  همان  که  سنگی  بهمن  دیگر  پدیده 
دامنه ای است. این پتانسیل بالقوه حرکات دامنه ای 
با  محک،  بیمارستان  نزدیک  و  تهران  شمال  در 
تپه ای از خاک و قلوه سنگ های بسیار بزرگ قابل 
مشاهده است.ارتفاعات تهران نیز در معرض چنین 
از چنین  آگاهی  بدون  افراد  و  دارد  قرار  پدیده ای 
خطرهایی می کوشند خود را به ارتفاعات خوش آب 
و هوا برسانند؛ در صورتی-که با این ساخت و سازها 
برای خود و سایر افراد شهر ویرانی  عظیمی به بار 
خواهند آورد. با نگاه به آب راهه های شهر تهران 

درمی یابید؛ هیچ رودخانه ای در سطح شهر تهران 
وجود ندارد که به صورت طبیعی حفظ شده باشد. 
تمام مسیر آب ها برای توسعه شهری از بین رفته و در 
بدترین حالت کانال ها جایگزین آنها شده است. یکی 
از مشکلات کانال این است که ظرفیت محدودی 
دارد، در صورتی که رودخانه ظرفیت اش را بر اساس 
میزان آب در فصل های مختلف تنظیم می کند. در 
این شرایط وقتی سیلاب بزرگی اتفاق بیفتد،آب از 
داخل این کانال بیرون می زند و به شهر آسیب 
جدی وارد خواهد کرد. باید 
مسائل رودخانه ها حل شود؛ 
آنها را به اتوبان، پارکینگ و 
تبدیل  مرور  و  عبور  محل 
باران  که  زمانی  و  کرده ایم 
که  جایی  اولین  بارد،  می 
مسیرهای  می رود؛  بین  از 
دسترسی است که در هنگام 
افراد  به  می خواهد  بحران 
خدمت رسانی کنند. باید یک 
سیستم پایش در قسمت بالا 
و سیستم دیگری برای تخلیه 
سریع داخل اتوبان ها طراحی 
شود تا افراد بتوانند مواقع عادی به سرعت از آنها عبور 
کنند و در هنگام بحران آنها را به  عنوان تخلیه کننده 
قرار دهند. هیچ  استفاده  سیلاب های بزرگ مورد 
کدام از این ظرفیت ها در توسعه شهر تهران در 
نظر گرفته نشده است. مشکل دیگرآلوده کننده های 
طبیعی است. خاک برخی از منابع مورد نیاز بدن 
را تامین کرده و ممکن است آلودگی نیز به بدن 
وارد  کند.در این مورد غفلت شده و خاک، آب و 
ساختار پیرامون شهر تهران مورد بررسی قرار نگرفته 
تا آسیب هایی که از سوی این مواد مغذی افراد را 
تهدید می کند، شناسایی شود. البته خطرهای زیست 
محیطی در سازمان زمین شناسی مورد بررسی قرار 
گرفته است و در حال حاضر زمین شناسی پزشکی، 
یکی از پژوهش های مهم کلان شهرها از جمله تهران 
است تا مشخص کند کدام قسمت از شهر با چه ماده 
معدنی آلودهشده و چگونه باید آن را پالایش کرد.  

و  تهران  چه مطالعاتی در مورد گسل هاي   
خسارت هاي ناشي اززلزله تا کنون انجام شده 

است؟
از 30 سال گذشته تا امروز شاید حداقل 10 تا 15 
ترانشه مختلف روی گسل های مختلف تهران باز 
شده است. در گذشته ایران به  هیچ وجه از دانش 
پالین لرزه  شناسی استفاده نمی کرد. در صورتی که 
امروزه یکی از پیشتازان علم پالین در لرزه شناسی 
است. در حال حاضر چند ترانشه روی گسل های 
شمال تهران، ری، فشم و کهریزک وجود دارد. اگر 
در 30 سال گذشته خطر زلزله را در تهران x درصد 
پیش بینی می شود، اکنونx+a  است. یعنی به اندازه 
aدرصد داده ها افزایش پیدا کرده و این عدد بسیار 

بزرگی است. قسمت وسیعی ازاین شهر با ساختمان 
پوشیده شده، بنابراین داده ها به پیرامون شهر تهران 
و مناطقی که انباشتگی ساختمان در آن کمتر است؛ 
نیاز  افزایش  این مسئله موجب  معطوف شده که 
به داده های زیر سطحی می شود. در حال حاضر 
تلاش می شود؛ بررسی هایی روی گسل ها انجام 
گیرد تا بتوان دوره بازگشت زلزله تخمین زده شود. 
همان طور که می دانید زلزله جزء پدیده های زمین 
شناختی است که هنوز راهکاری برای پیش بینی  

آن شناخته نشده است. در 
یک پیش بینی مناسب سه 
مسئله مطرح می شود؛ زمان 
وقوع زلزله، منطقه ای وقوع 
هرچند  ریشترآن.  میزان  و 
زمان  دقیق  تخمین  امکان 
اما  ندارد؛  زلزله وجود  وقوع 
به طور تقریبی می توان گفت 
در 30 یا 50 سال آینده باید 
منتظر وقوع زلزله بود. این 
بازشناسی میان مدت امروزه 
توسط علم پالین لرزه شناسی 
درون  است.  شده  محقق 
بسیاری از گسل ها به میزان 
کافی تنش جمع شده، این 
این شهر  پوسته  در  تجمع 

و شهرهای مانند آن، هر لحظه افزایش می یابد. 
بنابراین باید سازه  ها، در مکان مناسب و با کیفیت 

بالا انجام شود. 
 شما به عنوان کسی که بر این روند مسلط 
هستید، لطفا وضعیت تهران را به صورت دقیق 

تر برای خوانندگان شرح دهید؟
مجموعه پدیده های خطرآفرین گسل های مختلف 
شناخته شده شهر تهران نشانگر این است که گسل 
تهران- گرمدره، گسلی است که از نواحی ماهدشت 

کرج می آید، رودخانه کرج را قطع کرده، سپس از 
شهر قدس عبور می کند و تمام تپه های چیتگر، 
عباس آباد و شرق تهران را به یکدیگر وصل کرده، بعد 
به سمت پردیس ادامه مسیر می دهد. اتوبان همت در 
یک سمت این گسل و اتوبان حکیم در سمت دیگر 
آن کشیده شده است. تعیین این مختصات معنای 
آن نیست که ابعاد خرابی ها فقط در حد همین موارد 
تهران وجود گسل  برای شهر  نگرانی دیگر  باشد. 
های پنهان مانند قیطریه است که در امتداد آن 
اتوبان صدر تنها با یک پایه و 
به صورت دو طبقه ساخته شده 
پایه  است. شاید یک پل تک 
در جایی که فاصله مناسبی از 
گسل دارد، بتواند تضمین کننده 
ایمنی باشد؛ اما استفاده از یک 
یک  ایمن سازی  برای  پایه 
بر  گرفته  قرار  حیاتی  سازه 
روی گسل، عملکردی مناسب 
به نظر نمی رسد. گویا در زمان 
اتوبان  این  احتمالی  بحران 
اتوبان ها  مهم ترین  از  یکی 
شهر  به  امدادرسانی  برای 
دو طبقه  با  ولی  باشد؛  تهران 
ساختن این اتوبان فقط برای 
اینکه ترافیک در آن روان شود، 
درواقع شرایط را به سمتی می برد تا مانند ریزش پلی 
که در 1995 برای کره افتاد، این نگرانی به وجود 
آید که هنگام زلزله این تونل ریزش می کند. علت 
خرابی ریزش پل توسط افراد کره ای مشخص شد 
و متوجه شدند باید روی بتن به کار ببرند و در تونل 
یک غلاف فلزی کشیده شود. اکنون وقتی پل های 
تک پایه در کره نیاز به یک غلاف فلزی داشته، چرا 
برای صدر یک غلاف ساخته نمی شود تا خیال همه 
از ایمن بودن آن آسوده شود؟ در یک بررسی گسلی 

دیگری شناسایی شد؛ گسلی که از لبه کوهستانی 
کرج به سمت جنوب شرقی تهران امتداد دارد و با 
وجود گسل پارچین ارتباط مستقیم آن با گسل 
تهران قطع شده و از منطقه یافت آباد عبور می کند. 
طی یک بررسی در مورد اینکه چرا آب جنوب تهران 
کاهش یافته و آب از شمال تهران به سمت جنوب 
هدایت نمی شود، تاکنون چنین استنباط شده که 
البته شاهدی برای آن نداشته، فقط در حد فرضیه ای 
است که نشان می دهد یک جداکننده آبخوان تهران، 

ـ  تهران  دشت  آبخوان  از 
به  که  دارد  وجود  شهریار 
می  زیاد  بسیار  احتمال 
تواند یک جداکننده زمین 
ساختی باشد. وقتی تصاویر 
شد،  بررسی  ماهواره ای 
ملاحظه شد؛ اگر این خط 
جداکننده  در امتداد گسل 
پارچین و شمال کرج باشد، 
به طور دقیق از همان محلی 
می گذرد که جداکننده آب 
قرار  تهران  در  زیرزمینی 
بسیار  وضعیت  این  دارد. 

ساختمان های  از  بسیاری  زیرا  است؛  نگران کننده 
در  که  گرفته  قرار  گسل  این  روی  تهران  ضعیف 

مناطق پایین این شهرساخته شده است. 
 با توجه به موارد ذکر شده، می توان استنباط 
کرد یک تصویر روشن تری در 30 سال گذشته 
از سازه های بسیار  افتاده است. برخی  اتفاق 
عظیم مانند برج میلاد،پل صدر و بیمارستان ها 
در این سی سال ساخته شده است. لطفا نکاتی 

را در مورد این سازه های بزرگ ارائه دهید.
داده های  از  استفاده  با  ارزشمند  سازه های  اکثر 
به طور  است.  شده  ساخته  نیز  پیش  سال  سی 
کلی بسیاری از کارها در شهر تهران بدون توجه 
مقاوم سازی  شود.در  می  انجام  اطلاعات  این  به 
نیزمانند بیشتر کارهای دیگر؛ آگاهی در موردکار 
پیمانکاری  به  مثال  به طور  ندارد.  وجود  گروهی 
نیز  او  و  می شود  سازه  داده  طراحی  سفارش 
موقعیت  لحاظ  از  زمین  نامناسب ترین  رادر  آن 
و  بدترین شرایط،گران ترین مکان  زمین شناسی، 
با حجم بالای مصالح طراحی می کند.در صورتی 
وقتی حجم مصالح  ندارد؛  آگاهی وجود  این  که 
سازه ای افزایش یابد؛ درواقع وزن آن نیز افزایش 
خواهید یافت. هنگام زلزله امواج آن در جستجوی 
تر  سنگین  سازه  هرچه  می شود.  وزن  و  گرانش 
شود، خسارت و نگرانی بزرگ تری در پی خواهد 
به طور کلی هیچ  فردی در کشور هنگام  داشت. 
اطلاعات  کسب  برای  پروژه هایی  چنین  ساخت 
و  نمی کند  مراجعه  آن  به  مربوط  ها  سازمان  به 
ساخته  و  طراحی  سازه ها  روز افزون  ناآگاهی  در 

می شود و مورد بهره برداری قرار می گیرد.

عنوان  خود  هاي  صحبت  در  سو   یک  از   
کردید ایران از لحاظ علمی در نقطه مناسبی 
قرار دارد و از طرف دیگر فرمودید  بودجه ای 
نظر  در  عملیاتی  و  میدانی  تحقیقات  در  که 
آپارتمان  یک  خرید  حد  در  می شود،  گرفته 
تناقص  در  باهم  موارد  این  آیا  نیست!  نیز 
نیستند؟ حجم وسیع اطلاعاتی که از تهران 
با دیدگاه های  و  به صورت ها  این حوزه ها  در 
مختلف منتشر می شود، ولی هنوز این موارد 
نیست! در جهان  قابل درک  لحاظ علمی  به 
وقتی پدیده ای رخ می دهد، سال هادر مورد آن 
بررسی می شود، بودجه در نظر گرفته، بعد به 
نتایجی می رسند و آنها را به صورت داده ها و با 
گزینه های خاصی منتشر می کنند، نظر شما در 

این مورد چیست؟
این پرسشی است که در هاله ای از ابهام قرار دارد 
البته  ندارد.  وجود  آن  برای  پاسخی  متأسفانه  و 
مثال  برای  نیست،  این طور  ایران  وضعیت  فقط 
شهر استانبول در کشوری ساخته شده که بهترین 
مهندسان عمران جهان را در خود پرورش می دهد. 
اما به دلیل فساد اقتصادی حاکم بر ساخت و ساز در 
آن کشور و منافع زودگذر مالی، قوانین و ضوابط 
علمی که همه افراد جامعه در مورد آن آگاهی دارند، 
به راحتی سازه هایی می سازند که اصلا در حد توان 
و وضعیت آن مکان نیست. در ایران نیز این شرایط 
وجود دارد؛ محققان ایرانی در زمینه های مختلف 
برترین  هستند؛ اما چرا مجموع تمام این مواردهمراه 
یکدیگربه سمت ارتقا پیش نمی رود، شاید به این علت 
است که هیچ کدام از افراد در جایگاه خود به آن رفاه 
متناسب نرسیده  و می خواهند آن رفاه را به طریق 

دیگری جذب کنند.
نتیجه فاقد دقت و غیرعلمی  انتشار یک   
نخستین  که  دارد  تبعاتی  جامعه  سطح  در 
تبعات آن اثر روانی است که برافراد آن جامعه 
خواهد گذاشت. از تبعات دیگر 
آن اگر از جهت غیراخلاقی 
نگریسته شود، سوء استفاده 
در  که  است  منعفت طلبان 
اوضاع آشفته خواهند کرد. 
ناآگاهی ها  مورد  در  لطفا 
منتشر  اشتباه  اطلاعات  و 
شده پیرامون گسل و مسائل 
ذکر شده، توضیحی بفرمایید. 
همیشگی  نگرانی  مسئله  این 
گذشته  سال   15 است.وقتی 
شهرداری  به  تبریز  زلزله  خطر 
مطرح  شد، از سازمان خواستند 
نقشه دقیق گسل تبریز را تهیه کند 
و علت آن را ممنوعیت ساخت وساز در آن جا مطرح 
کردند. تجربه زلزله شهر بم نشان می دهد، در هر 
زلزله ای گسل و لرزش جدیدی ایجاد می شود و هیچ 
زلزله در دنیا شبیه به دیگری گزارش نشده است.
گسل نقطه ضعف پوسته زمین است؛ اما هیچ دلیلی 
وجود ندارد که در منطقه اطراف یک گسل، گسل 
دیگری دیده نشود. بنابراین تهیه نقشه دقیق گسل ها 
از این نظر که محدودیت ساخت و ساز انجام شود، 
کار بیهوده ای است. اما از این دیدگاه که قرار باشد 
هندسه گسل مشخص شود که در هر لرزش چگونه 
بوده و چقدر بریده، همچنین چگونه برش های گسل 
حرکت بعدی خود را نمایان می سازد،کار درستی 

است که همیشه باید انجام شود.
 اکنون مبنای عملکردشهرداری تهران شامل 

چه مواردی است؟
وقتی آمایش زمین در شهرتهران برای مکان یابی 
ساخت برج ها انجام می شود، باید داده های مختلفی 
وارد این مکان یابی شود. یکی از داده هایی که باید 
وارد آن شود، این است که گسل ها در چه مناطقی 
وجود دارد؟ دیگر اینکه ضخامت آبرفت چقدر است 
و رسوبات در کدام قسمت های آن وجود دارد؟برای 
مثال اگر روی گسل اجازه برج سازی داده نمی شود؛ 
در فاصله 80کیلومتری از آن نیز نباید برجی ساخته 
شهر  در  نمی تواند  زمین شناسی  سازمان  شود. 
مکان هایی معرفی کند که به طور قطع زلزله بعدی 
در آنجا رخ می دهد و تهدیدی برای زمین های مجاور 
آنها با رعایت 1 تا 2 متر فاصله وجود ندارد؛ زیرازلزله 

پدیده ای ناشناخته و غیرقابل پیش بینی است.

قیطریه ؛گسلی پنهان زیر بزرگراه طبقاتی صدر
یکی دیگر از نگرانی هایی که برای شهر تهران وجود دارد گسل های پنهان مانند قیطریه است که در امتداد آن اتوبان صدر تنها با یک پایه و به صورت دو طبقه ساخته شده است. شاید 
یک پل تک پایه در جایی که فاصله مناسبی از گسل دارد، بتواند تضمین کننده ایمنی باشد؛ اما استفاده از یک پایه برای ایمن سازی یک سازه حیاتی قرار گرفته بر روی گسل؛ عملکردی 
مناسب به نظر نمی رسد. گویا در زمان بحران احتمالی این اتوبان یکی از مهم ترین اتوبان ها برای امدادرسانی به شهر تهران باشد؛ ولی با دو طبقه ساختن این اتوبان فقط برای اینکه 
ترافیک در آن روان شود، درواقع شرایط را به سمتی می برد تا مانند ریزش پلی که در 1995 برای کره افتاد، این نگرانی به وجود آید که هنگام زلزله این تونل ریزش می کند...
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گزارش

محمد جواد بلورچي، 
مشاور رئيس و سخنگوي 

سازمان زمين شناسي

هنگام وقوع زلزله تفاوتی ندارد؛ کدام 
گسل فعال شود. از جنوب تا شمال 
تهران 50 کیلومتر فاصله است و 

روی هر کدام از گسل های جنوب تا 
شمال تهران زلزله ای اتفاق بیفتد، بقیه 
شهر نیزآسیب خواهد دید. در منطقه 
جنوب شرقی شهر مشکل بالا بودن 
سطح آب زیرزمینی وجود داردکه 
ممکن است هنگام زلزله این آب ها 
روان شده و ساختمان ها بدون اینکه 
ویران شوند، در گل و لایی که بر اثر 

آب ها ایجاد می شود، فرو روند. 

پدیده دیگر بهمن سنگی که همان 
حرکت های دامنه ای است. این پتانسیل 
بالقوه حرکات دامنه ای در شمال تهران و 

نزدیک بیمارستان محک، با تپه ای از خاک 
و قلوه سنگ های بسیار بزرگ قابل مشاهده 
است.ارتفاعات تهران نیز در معرض چنین 
پدیده ای قرار دارد و افراد بدون آگاهی 
از چنین خطرهایی می کوشند خود را به 
ارتفاعات خوش آب و هوا برسانند؛ در 

صورتی که با این ساخت و سازها برای خود و 
سایر افراد شهر ویرانی  عظیمی به بار خواهند 

آورد..

ناشناخته های بسیاری در سطح شهر تهران 
وجود دارد؛ زیرا این شهر در سه دهه گذشته 

با سازه های مختلفی پوشیده شده و افراد 
جامعه از پدیده زمین غافل مانده اند. تهران 

نیاز دارد، بر اساس دانش جهان، دانش خود را 
افزایش دهد و سازه ها و بافت های زیرزمینی 

شناسایی شود. یکی از ابزارهای بسیار 
ارزشمندی که وجود دارد؛ حفر تونل های 
مترو است. اطلاعات حاصل در فرایند حفر 
مترو، اگر در یک بانک علمی تحت نظر 

سازمان زمین شناسی جمع آوری، نگه داری 
وبازخوانی شود، داده های بسیار ارزشمندی از 
زیرزمین این شهر می توان در اختیار داشت، 
ولی متأسفانه هیچ کدام از این  موارد اتفاق 
نیفتاده است و اگر هم وجود دارد، در اختیار 

این سازمان قرار داده نمی شود.



هنوز ماجرای زمین »بوستان مادر« مجهولات زیادی دارد!
 زمینی به مساحت 7 هکتار)71 هزار متربع( که به طور دقیق به بلوار آیت الله کاشانی و شهرداری منطقه 5 چسبیده است؛ بخش عمده  آن که جزء فضای سبز و پارک است، به شهرداری تهران از طریق تعاونی های 

وزارتخانه آموزش و پرورش واگذار شده است. 13 پلاک آنجا را شهرداری با عنوان فضای سبز خریداری کرده بود. به این معنا که زمینی بود که به طور اختصاصی برای فضای سبز خریداری شده و تابلوی بوستان 
مادربر بالای آن نصب شده بود.  شهرداری منطقه5 مشاور انتخاب کرده و زمین را به عنوان بوستان مادر نامگذاری کردند. من از طریق ریاست شورا به شهردار تهران نامه نوشتم که این زمین برای فضای سبز 

اختصاصی و به قیمت ارزان تر خریداری شده ودارای کاربری فضای سبز تثبیت  شده است.بر اساس سخن آقای مهندس چمران که در سال 1385 تصویب کردند؛2 تا 5 سال، یعنی 10 سال تا پایان سال 
1395هیچ ارگانی نمی تواند برای فضاهای سبز تثبیت شده، تغییر کاربری ارائه دهد، من نیز این موضوع را مطرح کردم. حتی 16 سؤال آماده کرده بودم، پول این مورد کجا رفت و به چه حسابی ریخته شد...
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 وقتی به لحاظ تقویمی و تاریخی نگاه می کنیم، 
اولین تذکر جدی که شما مطرح کردید، شکواییه 
اهالی شهران درمورد واگذاری یک زمین در بلوار 
نیما یوشیج به یک تعاونی بود )با وجود درختان 
قضیه  این  از  سال  حدودچهار  سال(.   20 بالای 
می گذرد. این قضیه به کجا رسید و چه سرانجامی 

پیدا کرد؟
شورا یک فعالیت جمعی است و فردی نیست. باید روی 
هر مسئله ای به صورت جمعی تبادل نظر و تصمیم گیری 
مسئله  درمورد  باشد.  داشته  خروجی  و  نتیجه  شودتا 
از ماجرایش گذشته، مکاتبه،  شهران که دو، سه سال 
ارائه شد؛ این بود که دیوان  تذکرو پاسخی که به من 
عدالت اداری به این مسئله رأی داده و ما مجبور بودیم 
اداری  عدالت  دیوان  وقتی  انجام دهیم.  را  کار  این  که 
در بسیاری از مسائل شهری به عنوان تشکیلات قضایی 
اشخاص  مالکانه  بر حقوق  بیشتر  تأکید  می کند،  ورود 
است. در حالی که شورا یک حقوق خاص برای افراد و 
یک حقوق عمومی برای همه افراد جامعه و شهرداری 
قائل است. بنده حتی معتقد هستم هنوز در سیستم های 
قضایی این دیدگاه وجود ندارد. از سوی باید منافع عام 
بر منافع خاص ارجحیت داده شود و از طرف دیگر باید 
داشته  زیست محیطی  نگاه  شهرداری ها  وقت  مدیریت 
و  فرادستی  طرح های  تهیه  در  باید  نگاه  این  باشند. 
در زاویه دید مشاورانی که برای تهیه طرح های جامع 
باشد. طرح  داشته  وجود  می شوند،  انتخاب  تفصیلی  و 
جامع شهر تهران انسان محور و به طور تقریبی مناسب 
از  آمد،  میان  به  تفصیلی  مسئله طرح  وقتی  ولی  بود؛ 
نگاه  باید  شد.  استفاده  درآمد  کسب  برای  طرح  این 
انسان محور و توجه به محیط زیست در تمام بخش های 
شهر به خصوص در زمان تدوین ضوابط و مقررات وجود 

داشته باشد.متأسفانه چنین نگاه هایی وجود ندارد.
را  تفصیلی  طرح  که  هستیدمشاورانی  معتقد   
انجام  را  کار  این  پول پایه  بانگاه  کرده اند،  تدوین 
از  تفصیلی  طرح  مشاوران  از  برخی  اما  داده اند؛ 
شهری  مدیریت  و   5 ماده  کمیسیون  همدستی 
این  به  داشته اند.  گلایه  تفصیلی  طرح  تغییر  در 
معنا  که می گفتند؛ اگر ما مشاور هستیم و طرح 
تفصیلی را در مناطق تهیه کرده ایم، کمیسیونی به 

نام ماده 5،چرا این طرح را تغییر می دهد؟
محیط  نگاه  این  دارم.  قبول  را  مشاوران  صحبت های 
داشته  وجود  نیز  شهر  شورای  در  باید  محور  زیست 
باشد.همچنین باید در قدم بعدی کمیسیون ماده 5 و 
شورای عالی معماری و شهرسازی تصمیم های خود را 
بر اساس این دیدگاه اتخاذ کند. این نگاه ها دنباله دار و 
هدف گذاری شده و به سوی ارتقای کیفیت زندگی افراد 

جامعه می رود.
 آیا همدستی شورای عالی شهرسازی با دولت و 
مدیریت شهرداری در دوره های گذشته )از سال 
طرح  در  تغییرات  ایجاد  1392(موجب  تا   1386

تفصیلی با طرح جامع شده است؟
باید این سؤال از مدیران شهرداری و کمیسیون ماده 5 
یا از مسئولان شورای عالی معماری و شهرسازی وقت 
پرسیده شود که چرا فاصله بین تهیه طرح تفصیلی با 
طرح جامع 5 سال طول کشیده  است. درواقع این فاصله 

سبب انحراف طرح جامع تهران شده است.
باغ  حفظ  1392درمورد  آذرماه    19 تاریخ  در   
معنوی در خیابان جمشیدیه تذکری ارائه داده اید، 

سرانجام آن به کجا رسید؟
نتیجه  به  که  است  مواردی  از  یکی  این  خوشبختانه 
کردم.  بازدید  مرتبه   3 حدود  باغ  این  از  من  رسید. 
مکان  آن  در  بود  قرار  و  شده  فروخته  بانکی  به  آنجا 
خانه سازی ویژه برای افراد کهنسال صورت گیرد. یک 
خانه سالمندان ویژه و خصوصی وجود داشت که افراد 
صاحب تک تک آن آپارتمان ها بودند. وقتی این مسئله 
مورد بررسی قرار گرفت، خاکبرداری آن نیزانجام شده 
و  اداری  عدالت  دیوان  به  مختلف،  جاهای  از  بود.افراد 
دفتر مقام معظم رهبری شکایت کرده بودند؛ سرانجام 

کار متوقف و باغ معنوی حفظ شد.
پرندگان  باغ  به  سال1392،  در  بعدی  مورد   

برمی گردد؟
به تازگی نتوانسته ام از باغ پرندگان بازدیدی داشته باشم. 
بارها گفته شده؛ وقتی می خواهید خانه ای بسازید، آن 
شامل اتاق خواب، هال، آشپزخانه و سرویس بهداشتی 
است و فضاهای جداگانه و تعریف شده می خواهد. وقتی 
قرار بود باغ پرندگان ساخته شود؛ این باغ با تعاریفی که 
در طرح جامع، مطالعه و پژوهش صورت گرفته بود، باید 
آماده و افتتاح می شد؛ ولی این باغ به صورت نیمه کاره 
افتتاح شد. هنوز توری که باید بالای سر پرندگان باشد 
تا بتوانند در فضای باز قرار گیرند و برای حفاظت آنها 
باید تعبیه شود و بسیار گران قیمت است، در گمرک  

خاک مي خورد! چرا ما لقمه را نجویده پایین می دهیم! 
بار  یک  شود،  ساخته  خانه ای  می خواهیم  وقتی  چرا 
می گوییم آشپزخانه به این صورت باشد وآن را افتتاح 
دوباره  کرده،  درست  را  پذیرایی  سالن  می کنیم،سپس 
افتتاح می کنیم و بار دیگر می گوییم اتاق خواب را نیز 

درست کرده ایم و دوباره افتتاح خواهیم کرد!
مورد  این  در  پیگیری  بعد  به   1392 سال  از   

صورت نگرفته است؟
پاسخ  تاکنون  ولی  گرفته؛  مکاتبه صورت  سه  دو،  بله. 

قانع کننده ای دریافت نشده است.
 درباره عملکرد خودتان در سال 1392 چگونه 

قضاوت می کنید؟
من چند سال در شهرداری فعالیت کرده و در مورد آن 
شورایی  کار  ولی  داشته ام؛  شناخت  عملکردها  نحوه  و 
انجام نداده بودم و خود را هنوز در قالب اجرا می بینم تا 
کار شورایی. در ابتدا تصورم از شورای این بود که جدا از 
گرایش های فکری، ذهنی و جناحی، گرد هم جمع شده، 
برای شهر و شهروندان کار و تصمیم گیری می کنند و 
مردم  گرفتاری های  و  مسائل  با  کارشناسانه  به صورت 
تهران، یک  انتخاب شهردار  از  بعد  تا  برخورد می شود 
امیدوار  بسیار  باشد.  داشته  شهرداری  بر  عالیه  نظارت 
بودم، زیرا کمیسیون تخصصی تشکیل شده بود. در این 
از طرف  همکاران  از  نفر  چند  به همراه  من  کمیسیون 
شورا قبل از تشکیل آن موظف شدیم که کمیسیون های 
همچنین  بنویسیم.  را  وظایف  شرح  و  تخصصی 
اعضای  افزایش  تعداد  به  توجه  با  را  تقسیم بندی ها 

به طوری  دهیم،  انجام  نفر   30 به   15 از  شهر  شورای 
که من 6 ماه اول خیلی امیدوار بودم؛ولی اکنون چنین 

احساسی در مورد شورای شهر ندارم...!
در  شما  سوی  از  سال1393  اردیبهشت ماه  در   
خصوص زمین 7 هکتاری هشداری داده شد که 
در طرح جامع و تفصیلی اول فضای سبز بوده و با 
بابک زنجانی تهاتر انجام شده است،سرانجام آن 

به کجا رسید؟
از مدتی  بعد  بودم،  با زنجانی ندیده  تهاتر  از  نامی  من 
شنیدم و در جریان این مسئله قرار نداشتم. زمینی به 
مساحت 7 هکتار)71 هزار متربع( که به طور دقیق به 
چسبیده   5 منطقه  شهرداری  و  کاشانی  آیت الله  بلوار 
وزارتخانه  تعاونی های  طریق  از  آن  عمده   بخش  است. 
است،  پارک  و  سبز  فضای  جزء  که  پرورش  و  آموزش 
آنجا  پلاک  است. 13  واگذار شده  تهران  به شهرداری 
بود.  با عنوان فضای سبز خریداری کرده  را شهرداری 
به این معنا که زمینی بود که به طور اختصاصی برای 
فضای سبز خرید شده و تابلوی بوستان مادربر بالای آن 
نصب شده بود. حتی در زمانی که روبه روی شهرداری 
منطقه 5 بود. شهرداری آن منطقه مشاور انتخاب کرده 
و زمین را به عنوان بوستان مادر نامگذاری کردند. من از 
طریق ریاست شورا به آقای شهردار نامه نوشتم که این 
ارزان تر  زمین برای فضای سبز اختصاصی و به قیمت 
خریداری شده ودارای کاربری فضای سبز تثبیت  شده 
است.بر اساس سخن آقای مهندس چمران که در سال 
تا  یعنی 10 سال  تا 5 سال،  کردند؛2  تصویب   1385

فضاهای  برای  نمی تواند  ارگانی  پایان سال 1395هیچ 
سبز تثبیت شده، تغییر کاربری ارائه دهد، من نیز این 
موضوع را مطرح کردم. 16 سؤال آماده کرده بودم، پول 
به چه حسابی ریخته شد، زیرا  این مورد کجا رفت و 
به  آن  پول  باید  می فروشد،  را  زمینی  وقتی شهرداری 
کاری  برای  نیز  آن  از  بعد  باید  و  شود  ریخته  حسابی 
شهردار  آقای  چرا  اینجاست  سؤال  حال  شود.  هزینه 
و  آمدند  کار  وسط  نشد.  صادر  پروانه ها  و  نداد  اجازه 
در  بسیاری  بنده سال ها  کردند!  پیش پروانه صادر  یک 
نام پیش پروانه  به  فعالیت داشته ام و چیزی  شهرداری 
وجود ندارد. ممکن است به فردی بر اساس نوشته ای 
اضطراری  در حالت  آن هم  را  گفته  شود؛ خاکبرداری 
شروع کند تا کارهای صدور مجوز انجام شود؛ اما اینکه 
پیش  پروانه را بعد از چند ماه ارائه دهند، بسیار تازگی 
دارد که این مورد به آقای شهردار تذکر داده شد. من 
من  تذکر  و  دادم  تذکر  نکردم،  سؤال  شهردار  آقای  از 
سؤالات زیادی برای من به وجود آورد. اینکه شما چگونه 
داده اید؟  کاربری  تغییر  شده،  تثبیت  سبز  فضای  به 
واگذارکنندگان به نیت اینکه جلوی ساختمانشان پارک 
باشد، این زمین را فروخته اند، چرا از مردم زمینی را به 
چرا  کرده اید؟  خریداری  ارزان  سبز  فضای  ایجاد  بهانه 
بدون  روز  یک  نکرده اید؟  رعایت  را  شهروندی  حقوق 
به  آقای شهردار  بپرسم، طبق دستور  اینکه من سؤال 
همراه  به   5 منطقه  وقت  شهردار  آمدند.  شورا  صحن 
معاونانش با 6 دوربین تلویزیونی به علاوه 20 نفر عکاس، 
فضای خاصی را در شورا راه انداختند وهمان حرف های 

لزوم بررسی کارنامه 31 عضو شورا
سوال اصلی این است که چرا باید کارنامه این 31 عضو شورای شهر 

تهران را به طور دقیق بررسی و در منظر افکار عمومی قرار داد؟
پاسخ را می توان این گونه صورت بندی کرد.

1- براساس محاسبات کارشناسان  حوزه شهری هر جلسه شورای 
و  مردم  برای  تومان  میلیون   390 معادل  ای  هزینه  تهران  شهر 

شهروندان تهرانی در بر داشته است.
2- براساس همین محاسبات، شهر تهران برای هر عضو حداقل 5 
میلیارد هزینه می کنند تا این اعضاء وظیفه نمایندگی خود را در 

این 4 سال ایفا نمایند.
آنچه در بالا گفته شد فقط هزینه های صریح وآشکاری است که شهر  
برای اعضای شورای شهر تهران می پردازد. این در حالی است که 
تصمیمات و مصوبات این جمع نیز در مواردی می تواند هزینه های 
اتخاذ تصمیمات غیر  سنگینی به شهر تحمیل نمایند. )در صورت 

کارشناسی ودقیق(
در مقابل این هزینه، این اعضاء فوائد و منافعی برای مردم و شهر 
تولید کرده اند. این فوائد می تواند در قالب نظارت فردی یا مصوبات 

وتصمیمات مثبت واثرگذار در اداره شهر مورد واکاوی قرار گیرد.
بر اساس یک منطق علمی باید در یک چارچوب هزینه / فایده به 
این معادله دوطرفه نگریست. همانگونه که هزینه های نمایندگی این 
جمع براساس شاخص های خاص خود محاسبه شد باید برای سمت 
فوائد معادله نیز معیارها و شاخص هایی تعریف و تبیین کرد. در این 
راستا دو نقش نظارتی و قانونگذاری هر عضو و کل شورا مورد توجه 
قرار گرفت. بدین معنا که در بخش نظارتی تذکرات موثر و مفید 
هر عضو در طی سه سال گذشته استخراج شده است. و در بخش 
مشارکت  نیز  و  هر عضو  و خاص  ویژه  پیشنهادات  نیز  قانونگذاری 
یعنی  این دو بخش  است.  استخراج شده  فرایند  این  فعال وی در 
وظیفه نظارتی و قانونگذاری هر عضو در طی سه سال استخراج و 
سپس برای هر عضو ارسال شد و پاسخ ها و نظرات عضو در جلسات 
در حوزه  قرار گرفت. همین روش  بررسی  مورد  مصاحبه حضوری 
قضاوت راجع به عملکرد کل شورا)جمع 31 نفره( نیز مور بررسی 
قرار گرفت .سبک قرار گرفتن مطالب در صفحات نیز چنین است 
هر  شده  استخراج  کارنامه  صفحه  راست  سمت  ستون های  در  که 
عضو را چاپ کرده و در بقیه صفحات پاسخ های آن عضو به صورت 
بررسی  از  سبک  این  می رسد  نظر  به  است.  آمده  جواب  و  سوال 
کارنامه می تواند هم برای عضو شورا یک فرصت مناسب فراهم سازد 
وهم به افکارعمومی این قدرت را دهد که در دوره بعدی انتخابات 
با لحاظ نمرات و کارنامه هر عضو تصمیمی قرین به منافع و مصالح 
شهر اتخاذ نماید. در اولین شماره هفته نامه به سراغ محمدحقانی 
رفتیم. حقانی را می توان یکی از اعضای مفید و موثر شورا دانست 
از وی به  با این حال مطالعه این بخش می تواند تصویر دقیق تری 

شما نشان دهد.

کارنامه سال 92
30 مهر: نطق پیش از دستور با موضوعات آلودگی هوا، ریزگردها، 

هوای سالم و... 
پنجم آذر: اظهارنظر درمورد چک هایی که دست پیماکاران است 
و طرح این سؤال که آیا آنها به حساب شهرداری می روند یا خیر؟ 

)جلسه بررسی متمم بودجه 1392(
تذکر درمورد  و  ماده 7  فعال سازی کمیسیون  12 آذر: درخواست 

حفظ باغ های کن و سوهانک
واگذاری  با  رابطه  در  تهران  اهالی  شکوائیه  درباره  تذکر  آذر:   19
وجود  با  تعاونی  یک  به  )فضای سبز(  یوشیج  نیما  بلوار  در  زمینی 

درختان بالای 20 سال  در آن
19 آذر: تأکید بر حفظ قانون باغ ها و اشاره به باغ معنوی در خیابان 
جمشیدیه که باید در اختیار شهرداری قرار گیرد و اشاره به بازدید از 

کهریزک و کارهای پسندیده ای که در آنجا انجام شده است.
17 دي: درخواست از وزیر نیرو )آقای چیت چیان در جلسه شورا(

برای امضا نکردن تراکم های بالاتر از طرح تفضیلی و تذکر در مورد 
عدم اجرای فاضلاب علی رغم دریافت پول از مردم

17 دي: تذکر در مورد مشکلات پیمانکار باغ پرندگان و طرح این 
ندارد وهمچنین  پرنده های مرده جایگزینی وجود  برای  مطلب که 

نظارتی از سوی افراد کاردان صورت نمی پذیرد.
24 دي: نطق پیش از دستور با موضوع ایرادات نظام برنامه ریزی، 
مترمربعی  میلیون  چند  وحشتناک  ارقام  باغ ها،  در خصوص  تذکر 

فروش تراکم، ضعف برنامه ریزی و...
شهر(  شورای  جلسه  )در  ابتکار  خانم  از  خواست  در  بهمن:  اول 
برای تشکیل کارگروه سازمان محیط زیست و شورای شهر تهران، 
همچنین تقاضا از نماینده سازمان محیط زیست برای توجه به طرح 

تفضیلی که در کمیسیون ماده 5 وجود دارد.
تبلیغاتی  تابلوهای  ساماندهی  طرح  درباره  تذکر  بهمن:  هشتم 

توسط سازمان زیباسازی
ششم اسفند: اظهارنظر درمورد میزان برداشت گاز از میدان های 
مشترک  در جلسه ای با حضور زنگنه وزیر نفت در شورا و اشاره به 

بحران ها موجود در صنعت نفت
13 اسفند: تذکر درمورد معطل ماندن شرکت های حفار به مدت دو 
بهار توسط شهرداری و درمورد  از  ماه در پی اعلام طرح استقبال 
اضافه  طبقه های  برای  ضوابط  از  خارج  شهرداری   2 منطقه  اینکه 

مجوز صادر می کند.
سبز  فضای  در  باغ ها  موضوع  با  دستور  از  پیش  نطق  اسفند:   20
)فاصله گرفتن از نخستین طرح جامعه تهران، همچنین اشاره جزئی 

و تفصیلی به باغ های منطقه یک، کن و روستاهای به جا مانده(
به عنوان یک  از پارک پردیسان  از طرح حفاظت  دفاع  20 اسفند: 

پارک اختصاصی و اکولوژیکی

محمدحقانی، در دفاع از كارنامه سه ساله اش در شورای اسلامی شهر تهران :

شورا آنطور که می پنداشتم، نبود!
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محمد حقانی رئیس کمیته محیط زیست شورای شهرتهران از قدیمی ترین مدیران شهری است. او دارای بیش از 4 دهه سابقه مدیریت در بخش های 
مختلف شهرداری است.حقانی نخستین معاون فرهنگی، اجتماعی شهرداری تهران است و سال ها در حوزه خدمات شهری معاون شهردار بوده است. این 
عضو شورا در پارلمان محلی نیز دغدغه های گذشته خود را که حفظ فضای سبز و باغ ها است، دنبال می کند. ایشان از افراد متذکر اعضای شورای شهر 
تهران است. بارها درمورد تخریب باغ ها، قطع درختان و فعالیت کارخانه های آلاینده در شهر به شهردار تهران تذکر داده است. یکی از پرحاشیه ترین 
تذکرهای او ساخت وساز در بوستان مادر بود. هرچند این زمین به فضای سبز تبدیل نشد که بوستان مادر نام گذاری شود؛ اما زمانی به ساکنان این محله 
وعده داده بودند، زمین هایی که در این منطقه قرار گرفته به فضای سبز تبدیل خواهد شد. او پس از 3 سال کار شورایی، خیلی به تأثیرگذاری شورا در 
مسائل شهری امیدوار نیست. معتقد است زمانی تذکرها به نتیجه می رسد که همراهی و همدلی کل شورا را در پی داشته باشد و از نگاه سیاسی به مسائل 
شهری پرهیز شود. پدیده شهر فهرستی از تذکرها و موارد مهمی که این عضو در سال هایی که نمایندگی مردم شهر تهران در شورارا بر عهده داشته  

است، مشخص کرده و در خصوص عاقبت آن با ایشان گفتگویی داشته که آن را در ادامه می خوانید:



کارنامه سال 93
25 فروردین: تذکردر مورد تبدیل شدن بخش وسیعی از شهر تهران به 
کارگاه های ساختمانی که این مساله مشکلاتي را در شهر به وجود آورده و 
اعتراضات مردمي را در خصوص رفت و آمد خودرو های بزرگ برای حمل و نقل 

مصالح در سطح شهر به همراه داشته است.
25 فروردین: تذکر درمورد ساماندهی کاریزها وقنوات تهران و اشاره به 
مخالفت سازمان آب و فاضلاب منطقه ای با مصوبه شوراي شهر تهران در این 

رابطه 
دوم اردیبهشت: اشاره به تغییر کاربری زمین 7 هکتاری که در طرح جامعه 

و تفضیلی اول فضای سبز بوده است.
نهم اردیبهشت: درخواست نماینده ای از شورای شهر برای حضور در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و تقاضای تحقق مدیریت واحد شهرداری در برنامه 
ششم توسعه کشور )در این جلسه دکتر محسن رضایی در جلسه شورا حضور 

داشت.(
نهم اردیبهشت: انتقاد از عدم توجه به وضعیت نیروی انسانی و کارگران 

شرکت واحد 
شانزدهم اردیبهشت: تذکر همراه با ارائه تصویر از قطع درختان، تغییر 

کاربری و... باغ نور و بوستان مادر واقع در منطقه 5 
در هفته های اخیر دو بار خدمت شهردار تهران تذکر دادم که کاربری این 
بوستان نباید از فضای سبز به برج سازی تغییر کند، ولی پاسخی نشنیده ایم. 
هرچند علاقمند نبودم مسایل رسانه ای شود ولی در مقابل این بی اعتنایی 
دو بار هم نامه نوشتم و خواهش کردم شهردار دستور دهد از این کار خلاف 
جلوگیری شود، ولی هیچ جوابی دریافت نکرده ایم. پهنه این بوستان در طرح 
جامع و تفصیلی، پهنه سبز است و قرار است در 7 هکتار اراضی یاد شده، 
بوستان مادر ساخته شود، بنابراین شورای شهر انتظار داشت آقای قالیباف 
دستور بررسی این مسئله و توقت کار را صادر کند، ولی این کار انجام نشده، 
هر چند ما علاقمندیم بین نمایندگان مردم در شورای شهر و شهرداری تعامل 
برقرار باشد، ولی ظاهرا عملیات خلاف قانون در این زمین همچنان ادامه دارد. 
30 اردیبهشت: تذکر در مورد بوستان مادر که به مدت 20 سال در آنجا 
درختان کاشته شده و مورد استفاده عموم بوده است، اما مقام قضایی رأی به 
ر  د نابودی آنجا داده و انتقاد از اجرای آن و قطع 130 تا 140 درخت  

این بوستان
10 تیر: انتقاد از عدم توجه به دلایل به وجود آمدن حجم بالای بدهی های 
شهرداری تهران و طرح این مطلب که هیچ وقت سؤال نشده که چرا این 

میزان بدهی به وجود آمده است! 
17 تیر: انتقاد از کمرنگ شدن طرح شهردار مدرسه در آموزش و پرورش )در 

زمان حضور آقای فانی؛ وزیر آموزش و پرورش در جلسه شورا( 
الزام شهرداری به تملک خانه ای موسوم به  از طرح  25 شهریور: دفاع 
بوشهری ها )واقع در منطقه 12( و نام گذاری آن به نام خلیج فارس و معرفی 

مشاوری که تمام خانه های قدیمی تهران را شناسایی کرده است. 
یک مهر: تذکر در خصوص وضعیت وخیم فضای سبز و باغ های تهران، 
همچنین اشاره به برخی املاک که درختان آن توسط اداره اوقاف قطع شده 
است. انتقاد شدید از مصوبه برج باغ، اشاره به پلاک هایی در خیابان آقا بزرگی 
و اعلام آمادگی برای باغ گردی در تهران )تذکرمجدد درمورد بوستان مادر و 

تأکید بر اینکه این حرف کارشناسی است و سیاسی نیست!( 
ششم آبان: ارائه گزارش تصویری بوستان مادر توسط شهرداری منطقه 5)با 
حضور شهردار تهران(، همچنین سؤال در این مورد که در کدام پلاک درخت 
قطع شده است و به دستور چه کسی؟ انتقاد از اینکه شهردار منطقه به اصل 
موضوع نپرداخته و فقط 20 سؤال مطرح کرده و اظهار داشتند که کتمان حق 

و حقیقت کار ناشایستی است. 
به  اشاره  و  تهران  بزرگ  بازار  ساماندهی  خصوص  در  تذکر  آبان:   26
آتش سوزی های این مکان و درخواست طراحی ایمن شهری برای بازار تهران 

به عنوان قطب اقتصادي کشور. 
26 آبان: تذکر درموردعملکرد شرکت نوسازی اراضی عباس آباد و طرح این 
مطلب که مدیریت آنجا باید ارتقا یابد و اشاره به این مطلب که ساخت و سازها 

دراین اراضی اصل قانون را مورد سؤال قرار داده است. 
چهارم آذر: تذکر به شهردار تهران درمورد لزوم طی مراحل قانونی در تعیین 
مرزحریم و محدوده شهر تهران و اعتراض به یکی از مدیران شهرداری در این 

مورد 
چهارم آذر: دفاع از ارئه طرح واگذاری بهره برداري از نمایشگاه بین المللي 
شهر آفتاب به بخش خصوصي و اشاره به طرح موفق روزنامه همشهری در 

واگذاری به بخش خصوصی
11 آذر: انتقاد از هزینه هاي شهرداري در کربلا و طرح این موضوع که تمام 
عوارضی و درآمدهای شهرداری باید در همان شهر مصرف و هزینه شود )در 

زمان بررسی اعتراض فرمانداری درباره خدمت رسانی به زائرین در عتبات(
نهم دي: نطق پیش از دستوربا موضوع حفظ و صیانت از باغ های تهران و 

انتقاد از مصوبه برج باغ 
23 دي: تذکر به شهردار تهران و درخواست حفظ ساختمان معروف به خانه 

بزرگ تهران؛ به علت صدور مجوز برج 8 طبقه تجاری در آنجا
توسط  تهران  در  درخت  کاشت  به  مربوط  آمارهای  از  انتقاد  دي:   23
معاونت خدمات شهری و اشاره به اینکه این آمارها مورد قبول افراد جامعه 

نیست. 
هفتم بهمن: انتقاد از قرار دادن فضای سبز واقع در یوسف آباد در فهرست 
فروش املاک و مستغلات شهرداری تهران و درخواست از شهردار برای توقف 

فروش فضا های سبز
28 بهمن: انتقاد از بی توجهی به مسئله حریم شهر تهران و درخواست برای 

تعیین تکلیف آن
12 اسفند: انتقاد از فرایند تصویب بودجه سازمان های شهرداری و طرح این 
نکته که تبصره های بودجه با اساسنامه ها مغایرت دارد)به عنوان مثال شرکت 
شهروند برای سامان دهی بازار بوجود آمد  نه تأمین کننده درآمد و انتقاد از 

هم پوشانی 12000 میلیاردی بودجه شهرداری و سازمان ها(. 
19 اسفند: انتقاد از برگزاری همایش و خطابه به جای عمل در مسئله محیط 

زیست و تخریب باغ ها و عدم توجه به تذکرها در مورد بوستان مادر
26 اسفند: انتقاد از واگذاری بخشی از پارک شقایق به حوزه علمیه توسط 

شهرداری منطقه 18

در دهه هفتاد زمین های ورزشی توسعه یافت
یکی از اعضای شورا در صحن علنی شورا بیان کرد روی کاغذ سیگار دستور تخریب باغ ها را می دادم، منظورشان من نبوده و شخص دیگری )شهردار وقت( در دهه هفتاد بود. دوم 
اینکه همه آنهایی که در شهرداری بودند و شاید الان نیز نیمی از آنها در شهرداری هستند، به نگاه من به شهر کاملًا آشنایی دارند. در دوران مدیریت بنده زمین های بدون استفاده 
و رها شده شناسایی شد. همچنین از روی بی سیم دستور داده می شد که فلان زمین بلاتکلیف مانده، باید به سرعت تمیز، خاکبرداری و درختکاری یا برخی زمین ها به زمین ورزشی 
تبدیل شود. در زمان من 1400  زمین ورزشی ساخته شد. مرحوم آقای خطیب؛ مدیرکل تربیت  بدنی برای این شهر بسیار زحمت کشید، ایشان در آن دوران همراه من بود. بودجه ای 
که برای این زمین ها در شهرداری گذاشته می شد و حمایتی که شهرداری می کرد؛ چهار برابر بودجه سازمان تربیت بدنی برای اداره کل آن در نظر گرفته شده بود... 4
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پرونده  اکنون  شد.  تکرار  گذشته 
قوه  شعبه  دو  در  مادر  بوستان 
قضائیه در حال رسیدگی است و 
به کمیسیون اصل 90 نیز شکایت 
به  مختلفی  نهادهای  است.  شده 
را  کار  این  گفته اند؛  شهرداری 
شهرداری  هنوز  اما  کند،  متوقف 

آن را نپذیرفته است.
به  تبدیل  مسئله  این  چرا   
ممکن  زیرا  نشد؛  سؤال  طرح 

بود منجر به استیضاح شود؟
با طرح سؤال به نتیجه ای نخواهد رسید. فضای شورای 
انتظار داشت کار  شهر سیاسی تر از آن است که بتوان 

تخصصی به سرانجام برسد.
در  ساخت وسازها  سال1393درباره  آبان ماه   
داشتید  اظهار  و  داده   تذکر  عباس آباد  اراضی 
چه  داده اند.  قرار  سؤال  مورد  را  قانون  اصل  که 
اتفاقاتی بعد از آن رخ داده و الان در چه وضعیتی 

قرار دارد؟
بانک  گذشته)ساخت  از  عباس آباد  زمین های  متأسفانه 
قرار  ساخت و ساز  مورد  راه(  وزارت  و  استانداری  سپه، 
مترمربع  3میلیون  از  میلیون   1 حدود  است؛  گرفته 
زمین های آنجا در اختیار مصلی قرار گرفت. خوشبختانه 
در یک مقطع مقام معظم رهبری مسئله این زمین ها را 
مطرح و اعلام کردند:آنجا باید مجموعه فرهنگی با صبغه 
فضای سبز شود و از آن به بعد بود که برای آن طرح 
تدوین کردند؛ ولی هنوز مورد دست اندازی قرار گرفته و 
ساخت و سازهایی صورت می گیرد که نباید صورت پذیرد.
معروف  ساختمان  درباره   1393 دی ماه  در  آیا   
به خانه بزرگ تهران و صدور مجوز برج 8 طبقه 

تجاری در آن مکان تذکر داده اید؟
بله، خانه ای در انتهای شمال غربی بلوار آفریقا )نلسون 
ماندلا( که خانه بزرگی با دیوارهای سنگی بزرگ است، 
قرار دارد. به آقای شهردار تهران تذکر ندادم، بلکه اطلاع 
جای  به  و  شود  تخریب  است  قرار  خانه  این  که  دادم 
ازوی  تجاری ساخته شود،  یک ساختمان 8 طبقه  آن 

که  دهد  ترتیبی  کردم  خواهش 
مالک  حقوق  خریداری،  خانه  این 
مردم  به  تقدیم  و  پرداخت  کامل 
که  چیزی  هر  برای  تا  شود  تهران 
مردم می خواهند و مورد نیاز آن ها 
گیرد.  قرار  استفاده  قابل  است، 
به  متعلق  خانه  این  گفتند  ایشان 
دوره پهلوی بوده و ارزشمند است. 
قبل از انقلاب اسلامی هزینه ساخت 
آن 15 میلیون دلار شده و اسکلت 
است.  آمده  فرانسه  از  آن  و مصالح 
بنابراین پیشنهاد کردم به عنوان جایی که می تواند برای 
باشد،  داشته  جاذبه  خارجی  گردشگران  و  ایرانی  افراد 
خریداری شود. موردی بوده که تاکنون رخ نداده، فقط 

کار را متوقف کرده و هنوز خریداری نشده است.
آمار  درمورد  شهری  مدیران  با  اختلاف نظری   
درختان کاشته شده داشته اید؛ نتیجه آن چگونه 

بود؟
سال ها در حوزه خدمات شهری کار کرده ام و در مورد 
سال   9 حداقل  دارم،  آگاهی  کامل  به طور  حوزه  این 
نخستین  عنوان  به  سال   5 و  شهری  خدمات  معاون 
اساس  بر  بوده ام.  شهرداری  اجتماعی  فرهنگی  معاون 
تجربه می گویم؛ آمار و اعدادی که درمورد کاشت درخت 
است.  واقعیت  از  دور  بسیار  می شود،  ارائه  تهران  شهر 
هر هکتار زمین برای تبدیل شدن به فضای سبز 700 
درخت نیاز دارد، اگر 10 میلیون تقسیم بر 700 شود، 
درمی یابید چند هکتار زمین برای توسعه فضای سبز نیاز 
است. همچنین اگر از گذشته تا حال حاضر این آمار و 
اعداد به همین صورت جمع زده شود، خواهید دید که 
چند برابرمساحت این شهر، درخت کاشته  شده است، 

بنابراین طی تذکری این موارد را اعلام کردم.
 در بهمن ماه 1393 از قرار گرفتن فضای سبزی 
و  املاک  فروش  فهرست  در  یوسف آباد  محله  در 
مستغلات شهرداری تهران خبر داده و درخواست 

توقف این فروش را داشته اید.
و  شد  اشتباه  مسئله  این  که  کردند  اعلام  زمان  همان 

می گرفت،  قرار  فهرست  در  نباید 
در حالی که آن نیز دارای کاربری 
با  اکنون  است.  بوده  سبز  فضای 
از  دارد  وجود  که  گرفتاری  تمام 
سرنوشت این پلاک غافل هستیم 
و نمی دانیم چرا در فهرست آمده؛ 
زیرا بیان شده که از فهرست بیرون 
سبز  فضای  وبه  می شود  آورده 
نمی دانم  ولی  شد؛  خواهد  تبدیل 

سرانجام آن به کجا رسیده است.
سال  اسفندماه  در  شما  آیا   

1393 از واگذاری بخشی از پارک شقایق به حوزه 
علمیه توسط شهرداری منطقه 18 انتقاد کرده اید؟

بله، بخشی از کار برای ساخت مسجد ارائه شده بود. بعد 
از فرمایش مقام معظم رهبری که فرمودند فضای سبز را 
نباید به کاربری دیگر دهید، حتی اگر حوزه علمیه باشد، 
همان زمان من در صحن شورا تذکر دادم و بلافاصله با 
شهردار منطقه 18 تماس گرفته، سپس کار متوقف و 

تبدیل به پارک شد.
 در مقایسه ای تفاوت هایی سال1392 با 1393 را 

بیان بفرمایید.
صادقانه باید بگویم؛ با توجه به تجربه و سوابق کاری که 
در شهرداری و شورا داشته ام، فکر و تصوری که باید شورا 
سیاسی نباشد، به راحتی امکان پذیر نخواهد بود. حتی 
در مسائل تخصصی نیز همکاران میل به تفکرات جناحی 
پیدا می کنند. به هر حال این مسئله باید پذیرفته شود 
که اصلًا به صلاح مردم نخواهد بود که نمایندگان آنها 
بنشینند و به تفکرات سیاسی و جناحی فکر کنند. ما با 
توجه به علم، آشنایی و کارشناسانی که در اطراف خود 
داریم، نماینده مردم در اداره شهر هستیم؛ ولی هر چه 

جلوتر می رویم، ناامیدتر می شوم!
 در سال 1394 تغییری در سبک کار خود ایجاد 
اهالی  اعتراض  با طرح  کردید؛در 25 فروردین ماه 
منطقه 2 واقع در رود دره اوین درمورد نحوه خرید 
مشکل  حل  خواستار  منطقه  آن  اراضی  و  املاک 

آنها شدید نتیجه آن پیگیری به کجا رسید؟

امید  به  که  است  کارهایی  نوع  آن  از  کار  این  بله، 
داریم  دره  رود  ما هفت  نتیجه می رسد.  به  پروردگار 
که شریان های حیاتی و سبز و آبی این شهر هستند 
و در ایمن سازی شهر در زمان وقوع سیلاب و اتفاقات 
باز  سبز،  فضای  همچنین  هستند.  مؤثر  غیرمترقبه 
برای  بحرانی  مواقع  در  که  هستند  آبی  محورهای  و 
انتقال مورد استفاده قرار می گیرند. در حریم یکی از 
رود دره ها حدود 600 خانواده وجود دارد، همان طور 
که در حال حاضر نیز هستند.آنها اعتراض داشتند که 
شهرداری قصد تخریب خانه های آنها را دارد و با پولی 
خریداری  مسکنی  نمی توانند  می دهند،  آنها  به  که 
شهردار  و  مردم،شورایاری   با  زیادی  جلساتی  کنند. 
ایده هایی مطرح  منطقه برگزار شد که طی جلسات؛ 

شد.
در نهایت تصمیم گرفته شد که آقای شهردار به جای 
کنند،  پرداخت  مبلغی  خانه ها  این  خرید  برای  اینکه 
امکان  که  مسیر  این  مختلف  نقاط  در  چندمکان 
به جای  افراد  تا  بگیرد  نظر  در  دارد،  وجود  برج سازی 
اینکه از این محله، به محله های دیگر بروند، در مکان 
مورد نظر مستقر شوند. همچنین به مردم فرصت داده 
در  بتوانند  تا  سازنده شریک شوند  باتعدادی  که  شود 
حد هزینه ای که دارند، برای خود خانه ای مهیا سازند. 
هدف ما این است که حدود 600 نفر را بدون مسکن 
رها نکنیم و خوشبختانه مورد اقبال آنها قرار گرفته و 
کردند.  استقبال  و  شده  خرسند  مسئله  این  از  خیلی 
شهردار نیز قبول کردند و گفتند باید به مشاور طرح 
شهرسازی  و  معماری  معاون  زمان  آن  در  شود.  داده 
شد  قرار  دادند.  سفارش  را  طرح  این  و  داشت  حضور 
این طرح به مشاوری که طرح جامع رود دره را اجرا 
به  شود. سپس  انجام  مورد  این  تا  داده  ارائه  می کند، 
تصویب  نیز  بعدی  مراحل  تا  برود   5 ماده  کمیسیون 

شود.
 در مدیریت گذشته شهردای نیز چنین وعده ای 
به اهالی این منطقه داده و گفته بودند؛ اگر ما اینجا 
به شما خانه داده  برابر آن  از شما گرفتیم، در  را 
می شود. آیا تضمینی برای اجرای این توافق جدید 

وجود دارد؟
که  جهادی  مدیر  به عنوان  قالیباف  آقای  جناب  اگر 
خودشان بر این موضوع تأکید و باور دارند، عمل کنند، 

این سخن عملی خواهد شد.
 در سال 1394 فضایی ایجاد شد درمورد تخریب 
باغ ها، منتقدین شما این نکته را برجسته کردند 
که افرادی که مدعی باغ کشی هستند؛ پیش از این 
خود دستور قطع درخت ها را می دادند و حتی در 
صحن شورا گفته شد که در کاغذ سیگار دستور 
این  درباره  تحلیل شما  داده شده،  باغ ها  تخریب 

مسائل چیست؟
قضاوت با مردم است. اول اینکه دوستی که در صحن 
شورا بیان کرد روی کاغذ سیگار دستور تخریب باغ ها 
دیگری  شخص  و  نبوده  من  منظورشان  می دادند،  را 
اینکه  دوم  است.  وقت(  )شهردار 
شهرداری  در  که  آنهایی  همه 
از  نیمی  نیز  الان  شاید  و  بودند 
به  هستند،  شهرداری  در  آنها 
آشنایی  کاملًا  شهر  به  من  نگاه 
بنده  مدیریت  دوران  در  دارند. 
رها  و  استفاده  بدون  زمین های 
از  همچنین  شد.  شناسایی  شده 
می شد  داده  دستور  بی سیم  روی 
مانده،  بلاتکلیف  زمین  فلان  که 
باید به سرعت تمیز، خاکبرداری و 
تبدیل  ورزشی  زمین  به  زمین ها  برخی  یا  درختکاری 
شود. در زمان من 1400  زمین ورزشی ساخته شد. 
این  برای  تربیت  بدنی  مدیرکل  آقای خطیب؛  مرحوم 
ایشان در آن دوران همراه  شهر بسیار زحمت کشید، 
این زمین ها در شهرداری  من بود. بودجه ای که برای 
گذاشته می شد و حمایتی که شهرداری می کرد؛ چهار 
آن  کل  اداره  برای  تربیت بدنی  سازمان  بودجه  برابر 
استفاده  غیرقابل  زمین های  بود.  شده  گرفته  نظر  در 
را به زمین ورزشی تبدیل کرده و حتی از یک زمین 
پینگ پنگ  میز  آن  درون  و  نمی گذشتیم  هم  کوچک 
آن  در  می کردیم.  فنس کشی  آن  دور  و  می گذاشتیم 
دوران زمین هایی زیادی تبدیل به فضای سبز و پارک 
وجود  مالکی  اگر  بود؛  این  ما  استدلال  بنابراین  شد. 
رسمی  سند  اگر  بگوییم؛  کند  مراجعه  و  باشد  داشته 
آن  ازای  در  مالکان  حقوق  به  احترام  دلیل  به  دارید 
زمینی به شما داده می شود و  این زمین تبدیل به یک 
پارک شده است. بسیاری از این زمین ها به این علت 
که در دل محله ها بود، توسط مردم نگهداری می شد. 
بارها دیده ام زمین هایی که درختان آن 22 ساله  من 
شده بودند. اما متاسفانه پس از چند سال بیشتر آنها 
به صورتی مدیریت شدند که در اغلب زمین های ورزشی 
و فضای سبز، ساخت وساز صورت گرفت و از بین رفتند. 
اتفاق  این  بگویم در دوران شهردار کنونی  نمی خواهم 

افتاد، بلکه در طول زمان این موارد پیش آمد.
ادامه در صفحه 9...

فکر و تصوری که باید شورا سیاسی نباشد، به 
راحتی امکان پذیر نخواهد بود. حتی در مسائل 
تخصصی نیز همکاران میل به تفکرات جناحی 

پیدا می کنند. به هر حال این مسئله باید 
پذیرفته شود که اصلاً به صلاح مردم نخواهد 
بود که نمایندگان آنها بنشینند و به تفکرات 
سیاسی و جناحی فکر کنند. ما با توجه به علم، 

آشنایی و کارشناسانی که در اطراف خود 
داریم، نماینده مردم در اداره شهر هستیم؛ 

ولی هر چه جلوتر می رویم، ناامیدتر می شوم! 

آمار و اعدادی که درمورد کاشت درخت 
شهر تهران ارائه می شود، بسیار دور از واقعیت 
است. هر هکتار زمین برای تبدیل شدن به 
فضای سبز 700 درخت نیاز دارد، اگر 10 
میلیون تقسیم بر 700 شود،درمی یابید چند 

هکتار زمین برای توسعه فضای سبز نیاز است. 
همچنین اگر از گذشته تا حال این آمار و 

اعداد به همین صورت جمع زده شود، خواهید 
دید که چند برابرمساحت این شهر، درخت 

کاشته  شده است.

 قبول دارم در دوره مدیریت 
کرباسچی فروش تراکم به

 دلیل کمبود درآمد صورت 
می گرفت،  اما     اراضی 

عمومی و زمین های خدماتی 
عام المنفعه هیچگاه  به فروش 

نرفت...



شورای شهر نام محله های قدیمی را بی دلیل تغییر ندهد
آنچه به محله دزاشیب مرتبط می شود، تغییر نام این محله قدیمی به حکمت است. در این رابطه از دوره اول شورایاری  با شهرداری 

منطقه، شورای شهر و مراکز مرتبط مکاتبه شد. جالب است بدانید که حسینعلی خان حکمت وزیر معارف دوران پهلوی بوده که 
در محله قیطریه خانه ای داشته و اکنون منطقه دزاشیب به نام ایشان )حکمت( تغییر نام داده شده است!

چرا باید محله ای که حدود 900 سال قدمت دارد، به این صورت تغییر نام داده شود؟ به تازگی نامه ای با 11 بند به آقای طلایی ارائه شده با این مضمون که برگرداندن نام 
دزاشیب به این محله قدیمی یکی از درخواست های مکرر ساکنان محله است. چراکه به علت تکیه قدیمی که در این منطقه قرار دارد، نام دزاشیب بر آن نهاده شده است...

وقتــی صحبت از شــمال شــهر تهران می شــود، 
بی درنــگ یاد رفاه، آســایش و یــک زندگی آرام 
می افتیم. اما وقتی پای صحبت شــورایاران منطقه 
یک مي نشــینیم این باورمان خدشــه دار مي شود. 
شــورایاران  صاحــب صلاحیت ترین افــراد برای 
توصیف و تشــریح مســایل هر محله و منطقه می 
باشند. آنها با اشــراف بر مسائل و مشکلات و بیان 
صادقانه و دقیق، فرصتی ارزشــمند برای مسئولان 
ایجــاد می کنند تا بــدون صــرف هزینه های زیاد 
و اتلاف وقت به ســراغ مســائل مورد درخواست 
شهروندان رفته و مدیریتی کارآمد داشته باشند. 
هفته نامه پدیده شــهر قصــد دارد، این فرصت را 
در اختیار شــورایاران و مدیران شهری قرار دهد 
تا هم گامی برای معرفی هر چه بهتر توانمندی های 
شورایاری و هم دریچه اي برای تثبیت جایگاه ایشان 
و از طرفی هم مســئولان شــهری و شورایاران در 
کنار هم راهگشای مشــکلات شهروندان باشند. در 
این راســتا قصــد داریم به طور مرتب گزارشــات 
میدانی از مناطــق ۲۲گانه و محلات شــهر تهران 
تهیه و منتشــر کنیــم. روز چهارشــنبه دوم تیرماه 
۱3۹۵ نخســتین نشســت خبری دبیران شورایاری 
منطقه یک با ســردبیر هفته نامه پدیده شــهر در 
سالن معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداری منطقه 
برگزار شــد. در این نشست چهارســاعته مطالب 
متنوعی از مشــکلات، اقدامات و دیدگاه های فکری 
مطرح شد. آنچه در این میان از هر عنوانی بیشتر 
خودنمایی می کرد؛ نارضایتی شــورایاران از توسعه 
ناموزون ســاختمان ها و افزایش بی رویه ساخت و 
ســازهای تجاری و مسکونی بود. شورایاران منطقه 
یک بر این باورند: شــهر بــا درآمدهای حاصل از 
فروش تراکم در حال اداره شدن است، به عبارتی 

آسمان شهر فروخته می شود تا زمین اداره شود.
  در منطقه شمیران تمام محله ها هویت دارند  
اعرابی،  مهدی  دکترسید 
در  یک  منطقه  دبیران  دبیر 
ابتدای این نشست به معرفی 
و  پرداخت  منطقه  محله های 
مختصات  برشماری  ضمن 
تاریخی آنها گفت: 27 محله 
وجود  شمیران  منطقه  در 
دارای  آنها  همگی  که  دارد 
تاریخی  پیشینه  و  بافت 
تازگی  به  که  باشد  محله   5 حدود  شاید  و  هستند 
ایجاد شده و قدمتی به اندازه تاریخ شمیرانات ندارند. 
وی با ناراحتی از گذر بزرگراه ها و اتوبان ها از منطقه 
منطقه  در  بزرگراه  تعدادی  کرد:  عنوان  شمیرانات 
این  در  اجتماعی  گسست  که  دارد  وجود  شمیران 
منطقه ایجاد کرده اند. در عین حال 5 رود دره از 7 
رود دره شهر تهران در منطقه یک واقع شده اند که 

این رود دره ها از معضلات مهم منطقه می باشند. 
ادامه به طرح مشکلات  دبیر دبیران منطقه یک در 
کلان منطقه پرداخت و گفت:  مترو تجریش، حفاظت 
از باغ های باقی مانده، موضوعات فرهنگی ، اجتماعی 
که  مشکلاتی  و  منطقه  ساخت و سازهای  ورزشی،  و 

ایجاد کرده اند . مشکلات طرح 
و  ترافیک  معضل  و  تفصیلی 
حمل ونقل ، از دیگر مسائل مهم 
و مورد توجه در منطقه هستند.
اعرابی فقدان  پارکینگ  طبقاتی 
از  را  منطقه  سطح  در  مناسب 
و  خواند  منطقه  معضلات  دیگر 

خیابان های  در  معروف  برندهای  اغلب  شد:  یادآور 
تا  شده  باعث  مساله  این  و  دارند  قرار  تجریش 
بزرگ  خرید  مراکز  از  یکی  عنوان  به  منطقه  این 
قرار  شهروندان  توجه  مورد  معتبر  تولیدکنندگان 
گیرد؛ اما به  علت نبود پارکینگ افراد مجبور هستند 
این  پارک کنند که  را در کوچه ها  خودروهای خود 
روند موجب ترافیک و مشکل در رفت و آمد ساکنان 

این محله شده است.
ویژگی ها  بیان  با  خود  صحبت های  ادامه  در  وی 
غیردولتی،  کرد:  تاکید  شورایاری ها  جایگاه  و 
غیرسیاسی، غیرمتمرکز، مشارکت جویانه، داوطلبانه 
اصلی  های  مولفه  از  بودن  خودگردان  نهایت  در  و 
اصل  شش  این  که  صورتی  در  و  هاست  شورایاری 

رعایت نشود، حقوق شورایاران نقض خواهد شد.
ادامه  در  یک  منطقه  شورایاری های  دوره  سه  عضو 
به طرح انتظارات خود از اعضای شورای شهر تهران 
تمایل  که  مطالبی  از  یکی  داد:  توضیح  و  پرداخت 
داریم به گوش دوستان شورای شهر برسد؛ این است 
کمک  محله ها  و  شهر  آبادانی  راستای  در  ما  از  که 
بگیرند، چراکه ما بیش از دیگران به جزئیات محله ها 
اشراف داریم. اعضای شورای شهر باید به این مسئله 
کمی بیندیشند که شورا و شورایاری  در کنار یکدیگر 

می توانند تهران را به شهری زیبا تبدیل کنند. 
اعرابی ضمن انتقاد از اعضای شورای شهر تهران بیان 
کرد: گلایه مند هستم که اعضای شورای شهر به جز 
آقای حقانی، شورایاری  ها را در اداره شهر به حساب 
نیاورده و عملکرد آن را خیلی جدی تلقی نمی کنند، 
این موارد در حالی است که شورایاران با تمام دقت 
عمل  به خوبی  شهر  شورای  در  همکاران  سخنان  به 

می کنند.
 7 دوره  در  احمدی نژاد  پروین  خانم  داد:  ادامه  وی 
بود، در نظر داشت  ساله ای که مسئول پهنه شمال 
در  اما  دهند؛  انجام  حوزه  آن  در  زیادی  کارهای  تا 
طول این سال ها فقط وقت شورایاری را گرفته و هیچ 

اقدامی انجام ندادند.
دزاشیب را حکمت نخوانید!

محمد  نشست  این  درادامه 
دبیرشورایاری  وارسته پور 
برشمردن  با  حکمت  محله 
حکمت  منطقه  کاستی های 
یکی  کرد:  بیان  )دزاشیپ( 
دغدغه های  اصلی ترین  از 
جایگاه  فقدان  شورایاری  
چهار  از  بعد  مشخص 
حتی  است.  فعالیت  دوره 
از  اعم  مدیریت شهری  که  هایی  وعده  ابتدایی ترین 
اعضای شورای شهر یا مدیران شهرداری در جلسات 

کردند،  مطرح  شورایاری   با  خود 
نرسیده  اجرا  مرحله  به  تاکنون 
می توان  موارد   دست  ازاین  اند. 
در  گورستان  ساخت  وعده  به 
که  کرد  اشاره  شمیران  منطقه 
اجرای  بر  مختلف  دوره های  در 
این طرح تأکید شده؛ اما هیچ گاه 
اجرا نشده است. مسئله بعدی که بسیار اهمیت دارد؛ 
مترو  ایستگاه  راه اندازی  از  بعد  است.  مترو  توسعه 
تجریش علاوه بر شلوغ شدن این منطقه،  امنیت نیز 
کاهش پیدا کرده است. نیروی انتظامی از برخورد با 
خلاف کاران ناتوان شده؛ زیرا این افراد بومی منطقه 
شمیرانات نیستند و نمی توانند با آن ها برخورد جدی 

داشته باشد!
شورایار منطقه حکمت )دزاشیب( با توضیح درمورد 
این محله مرتبط  به  آنچه  نام محله دزاشیب گفت: 
می شود، تغییر نام این محله قدیمی به حکمت است. 
شهرداری  با  شورایاری   اول  دوره  از  رابطه  این  در 
شد.  مکاتبه  مرتبط  مراکز  و  شهر  شورای  منطقه، 
وزیر  حکمت  حسینعلی خان  که  بدانید  است  جالب 
قیطریه  محله  در  که  بوده  پهلوی  دوران  معارف 
خانه ای داشته و اکنون منطقه دزاشیب به نام ایشان 

)حکمت( تغییر نام داده شده است!
مسن ترین شورایار منطقه یک  با بیان اینکه چرا باید 
این  به  دارد،  قدمت  سال   900 حدود  که  محله ای 
صورت تغییر نام داده شود؟ افزود: به تازگی نامه ای با 
11 بند به آقای طلایی ارائه شده با این مضمون که 
برگرداندن نام دزاشیب به این محله قدیمی یکی از 
به  درخواست های مکرر ساکنان محله است. چراکه 
نام  قرار دارد،  این منطقه  علت تکیه قدیمی که در 

دزاشیب بر آن نهاده شده است.
آب  آلوده سد با کلر تصفیه نمی شود!

علی اصغر  حجت السلام 
شورایاری  دبیر  چیذری 
سخنران  دیگر  نفت  محله 
ابتدا  این نشست بود. وی در 
ضمن اشاره به سابقه فعالیت 
نفت  12 ساله خود در محله 
کارهایی  از  یکی  داد:  توضیح 
شده،  اجرا  محله  این  در  که 
محله  در  مسجدی  ساخت 
این  در  مسجدی  هیچ  گذشته  در  است.  تهران  بام 
محله وجود نداشت و با پیگیری هایی که انجام شد؛ 
مقدمات کار فراهم شد و اکنون در مرحله عملیات 
سراهای  فعال سازی  حال   دارد.درعین  قرار  عمرانی 
غرفه های  تأسیس  رمضان،  مبارک  ماه  در  محله 
فرهنگی از دیگر اقدامات محله نفت است. وی ضمن 
شورایاران  مکاتبات  به  مسولان  بی توجهی  از  انتقاد 
افزود: ادب حکم می کند نامه هایی که برای مسئولان 
آن  به  و  شوند  قائل  احترام  حداقل  می شود،  نوشته 
تنها  باشد.   منفی  جواب  اگر  حتی  دهند،  پاسخ 
یکی   : گفت  ادامه  در  یک  منطقه  شورایار  روحانی 
لازم  امکانات  نبود  منطقه  مشکلات  بزرگ ترین  از 
در مواقع بحرانی مانند سیل و زلزله است. چیذری 

بحران  مساله  به  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در 
مسائل  از  دیگر  یکی  شد:  یادآور  و  کرد  اشاره  آب 
کرج  و  لتیان  آب های سد  بودن  آلوده  منطقه،  مهم 
را  آب ها  کرده اند؛  عنوان  مهندسان  هرچند  است. 
میکروب زدایی می کنند و سپس در اختیار مردم قرار 

می دهند!
شورایار منطقه نفت در ادامه به سوخته شدن سطح 
وسیعی از محله صدف در نتیجه آتش سوزی اشاره 
صدف  محله  در  که  اتفاقی  مهم ترین  گفت:  و  کرد 
افتاد این بود که بخش وسیعی از این منطقه به دلیل 
بی احتیاطی معتادان در حین استعمال مواد به آتش 
کشیده شد و متاسفانه با توجه به بافت قدیمی این 
و  شده  وارد  نتوانست  راحتی  به  آتش نشانی  محله؛ 

آتش را مهار کند.
استفاده  به  خود  سخن  پایانی  بخش  در  چیذری    
از سگ برای جابجایی و حمل مواد مخدر در سطح 
محله اشاره کرد و گفت: از دیگر موارد که مسئولان 
باید به آن توجه کنند وجود سه سگ در محله است. 
زمانی که افراد برای ادای فریضه نماز صبح به مسجد 
این  توسط  مخدر  مواد  حمل ونقل  شاهد  می روند، 
ارگان های  و  پلیس  به  مورد  این  هستند.  حیوانات 
مختلف بیان شده؛ ولی هنوز کاری صورت نپذیرفته 

است.
شورایاری اداره نیست، بلکه 

یک نهاد مردمی است
جوان  دبیر  کاشانی  مهندس 
دیگر  اراج  محله  شورایاری 
سخنران این نشست بود . وی  
در پاسخ به این سؤال که چرا 
گذشت  به رغم  ها  شورایاری  
چندانی  پیشرفت  دوره  سه 
عوامل  گفت:  نکرده اند؛ 
مسئله  این  در  متعددی 
از  بخشی  اند.  بوده  تاثیرگذار 
این موارد مربوط به خارج از سازمان شورایاری  است. 
که  منابعی  محدودیت  و  بودجه  کمبود  مثال  برای 
شهرداری با آن مواجه است، یک عامل بیرونی است 
تأثیر  شورایاران  فعالیت  بر  ناخودآگاه  به صورت  که 
خواهد گذاشت. پروژه های عمرانی که در سطح شهر 
قابل رویت بود، اکنون کمتر دیده می شود. بنابراین 
در حال حاضر شورایاران هر کاری را پیگیری کنند،  

موفق به اجرای آن نخواهند شد.
شورایاری  ستاد  گذشته  در  افزود:   ادامه  در  وی   
کوچکی داشتیم؛ اما به هر حال ستاد مستقلی بود. 
اکنون این نهاد به شکل فیزیکی دارای فضای مناسب 
در شأن و منزلت شورایاری  است، اما متأسفانه تفکری  
این نهاد مردمی را مدیریت می کند که آشنایی کافی 
به عملکرد و وظایف شورایاری  نداشته و همانند یک 
ابلاغ  و  تولید  بخش نامه  و  دستورالعمل  اداری  نظام 

می کند. 
شورایاری  نهاد  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  کاشانی 
که  است  مردمی  نهاد  یک  بلکه  نیست،  اداره  یک 
شکل  مردمی  انتخابات  اساس  بر  آن  سازوکار 
بر اساس یک روند  می گیرد. شورایاری را نمی توان 

تأثیر رسانه ها برفعالیت شورایاری ها به عنوان یک 
گروه اجتماعی

    شهرها امروزه به همان میزان که نمایانگر 
سالاری  ستیزی،مردم  ظلم  خواهی،  عدالت 
گر  جلوه  روشنی  هستند،به  شهروندمداری  و 
برنامه  اقتصادی،عدالتی،  فرهنگی،  فقر  عمق 
ریزی،مدیریتی و صورت های گوناگون آسیب 
های اجتماعی نیز هستند.راه در امان ماندن از 
آسیب ها و رسیدن به راه حل منطقی در اداره 
امور شهر، وجود سازو کاری به نام گروه های 
اجتماعی است که به صورت ساختار مند در کنار 
مدیران با هدف نظارت بر عملکرد، مشورت دهی و جلب مشارکت شهروندان 

حضور داشته باشند.
   هر کدام از گروه های اجتماعی منطق شکل گیری مشخصی دارند،اما 
آنچه در عمل رخ می دهد حاکی از آن است که اکثرا فعالیت این گروه ها با 
موفقیت نسبی همراه است و توفیق چندانی کسب نمی کنند.یکی از دلایل 
این امر عدم دسترسی مناسب به رسانه ها و یا نداشتن رسانه توانمند می 
باشد.    اینکه چگونه گروه های اجتماعی و رسانه ها از یکدیگر تاثیر می 
پذیرند و رسانه ها در تداوم فعالیت، انجام بهتر وظایف و یا تضعیف گروه 
های اجتماعی چه تاثیری دارند،در دهه های اخیر مورد توجه اندیشمندان 
حوزه علوم ارتباطات و مطالعات فرهنگی قرار گرفته است.   در کشور ما این 
موضوع کمتر مورد توجه واقع شده و به اهمیت آن پرداخته نشده است.به 
همین خاطر قصد دارم از منظر شورایاری ها نگاهی به این مقوله مهم رسانه 

ها داشته باشم.
   شورایاری های شهر تهران بعنوان یک گروه اجتماعی ساختارمند که شانزده 
سال از فعالیت خود را پشت سر گزارده،گزینه مناسبی برای مطالعه در این 
خصوص هستند.   نگارنده با توجه به تجربه زیست خود به عنوان یک شورایار 
همواره شاهد آن بوده ام که، شورایاران در برقراری ارتباط میان گروهی و 
برون گروهی و استفاده از ظرفیت های رسانه ای ناموفق بوده اند. اما با ظهور 
شبکه های مجازی در سال های اخیر و خصوصا تلگرام در سال 1394 به 
نحو معناداری فعالیت شورایاری و سطح ارتباطات ایشان بهبود یافته است.   
اهمیت این امر به تاثیر مستقیم کیفیت و حجم ارتباطات گروه های اجتماعی 
در ایجاد تغییرات در جامعه باز می گردد. با این ترتیب لزوم توجه جدی به 
سرنوشت جامعه و ایجاد تغییرات مثبت و ماندگار روشن می شود. تغییراتی 
که توسط گروه های اجتماعی و در سطح میانی شکل می گیرد.   گروه های 
اجتماعی فارغ از فراز و نشیب های پیش رو برای تشکیل شدن، حفظ و بقای 
خود نیازمند گسترش ارتباط میان گروهی و جذب مخاطبان بیشتر می 
باشند، تا بتواند تغییرات لازم در بهبود وضعیت جامعه را رقم بزنند و لاجرم 
در این مسیر به رسانه های ارتباطی نیاز دارند.   از طرفی دسترسی و یا داشتن 
رسانه های جمعی کار سهل و ساده ای نیست، با لحاظ اینکه رسانه های 
جمعی فعال و توانمند نیز اهداف خاص خود را دارند و در تلاشند به قدرت 
بیشتری دست یابند. طبیعی است که رویکردهای هر کدام از این رسانه ها به 
برخی از گروه های اجتماعی نزدیک تر و با برخی از آنها فاصله زیادی داشته 
باشد. اینکه رسانه ها به سادگی فرصت خود را در اختیار گروه های اجتماعی 
قرار نمی دهند و گروه های اجتماعی نیز از توانمندی های لازم برای ارتباط 
مناسب با رسانه ها برخوردار نیستند به پیچیدگی موضوع می افزاید.   داشتن 
یک رسانه مستقل و فراگیر مستلزم برخورداری از فاکتورهای مالی، سیاسی، 
حمایتی، دانش تخصصی و ... است، که معمولا گروه های اجتماعی فاقد آن 
می باشند.  بر این اساس گروه های اجتماعی مجبورند برای دستیابی به 
قدرت از طرق مختلف خود را توانمند نمایند، به نحوی که حتی بتوانند توجه 
و نظر رسانه ها را به سوی خود جلب کنند.  گروه ها برای دستیابی به قدرت 
سعی می کنند از اقلیت به اکثریت تبدیل شوند و رسانه ابزار معرفی و هویت 
یابی گروه ها می شود و رقابت شکل می گیرد. این بدان معنا است که وقتی 
گروهی به قدرت می رسد حتما در قبال آن گروهی بوده که این گروه از آن 
عبور کرده و به قدرت رسیده است. شورایاری ها در این میدان رقابت فرصت 
های خود را از دست داده اند و عملا هنوز نزد افکار عمومی ناشناخته هستند.

   نکته دیگری که وجود دارد، این است که خود شکل گیری یک گروه 
اجتماعی مستلزم فراهم نمودن بسترهای لازم در جامعه است، مشارکت 
اجتماعی در قالب یک گروه از ابتدا نیازمند تعریف صحیحی از روابط اجتماعی 
و شکل گیری و ساختاربندی انواعی از صفت ها و شالوده های فرهنگی است 
که افراد را به عناصری مسئول و اجتماعی بدل می سازد. البته این مسئله 
یک رابطه دو سویه است و در این خصوص وجود رسانه ها برای گروه های 
اجتماعی اجتناب ناپذیر است، در این باب شورایاری ها می توانند در ارتقای 
مشارکت اجتماعی و فرهنگی و ایجاد تغییرات مثبت رفتاری در جامعه نقش 

برجسته ای داشته باشند.
   در واقع مشارکت شهروندان در اداره امور شهرها همچون پیوستاری است 

که در یک سوی آن معنا و مضمون مشارکت،
 محدود به آگاهی مردم از اتفاقاتی است که در شهر می گذرد و در سوی دیگر 
آن آگاهی آنها از حقوق و تکالیف شهروندی و درک معنای واقعی مشارکت 
که همان مداخله آنان در تصمیم گیری ها و سهیم شدن در قدرت تلقی می 

شودو همچنین نظارت بر عملکرد مدیران شهری تجلی می یابد.
   از سال 1378 که شورایاری شکل گرفت تا سال 1395  فعالیت رسانه 
ای شورایاری ها حضور در نشریه داخلی شورایاری ها و همشهری محله 
خلاصه شده و در مقاطعی هم برخی روزنامه ها نیم گاهی به شورایاری 
داشته اند. اما رسانه ملی هیچگاه توجه جدی به شورایاری ها نداشته و 
همواره آنها را نادیده گرفته است.   امااخیرفضای مناسبی از سوی برخی 
از مطبوعات برای شورایاری ها شده و تعدادی از آنها اقدام به درج مقالات 
و یاداشت شورایاران نموده اند. ولی حجم این فعالیت ها خیلی چشم گیر 

و مشهود نبود.
   در این میان هفته نامه وزین پدیده شهر گوی سبقت را از دیگر رسانه ها 
ربوده و با اختصاص بخشی از ظرفیت های خود به شورایاری ها بصورت ثابت 
از این مهم استقبال کرده, امید است شورایاران از این طریق بتوانند در عرصه 
رسانه ای حضور خود را پررنگ و جایگاه خود مدیریت شهری تثبیت نمایند و 
برتصمیمات مسئولین تاثیر گزار باشند و نظر مطبوعات دیگر را نیز به سمت 

خود جلب نمایند.

درنشست خبری »پديده شهر« با دبيران شوراياری منطقه يک شهر تهران مطرح شد:

اداره پایتخت با آسمان فروشی 
منطقه يک در تسخير بلند مرتبه ها 
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غیردولتی، غیرسیاسی، غیرمتمرکز، مشارکت 
جویانه، داوطلبانه و در نهایت خودگردان 

بودن از مولفه های اصلی شورایاری هاست و 
در صورتی که این شش اصل رعایت نشود، 

حقوق شورایاران نقض خواهد شد.

دکترسيد مهدی 
اعرابی، دبير دبيران  
شورا ياری منطقه يک

محمد وارسته پور 
دبيرشوراياری 

محله حکمت

مهندس کاشانی دبير 
جوان شوراياری 

محله اراج

ابراهيم علی پور 
کارشناس ارشد مطالعات 

فرهنگی و رسانه

علی اصغر چيذری دبير 
شوراياری محله نفت



حدیث نیک و بد ما نوشته خواهد شد     زمانه را سندی و دفتری و دیوانی است

درخواست های شورایاری  منطقه یک
 دکتر سیدمهدی اعرابی دبیر هیئت رئیسه شورایاری  منطقه 

یک
1- مترو 

گرچه در دوران اخیر ساکنین منطقه یک و بلکه پایتخت نشینان از نعمت 
شبکه مترو کمابیش بهره مند شده اند و با گذشت زمان میزان این بهره 
مندی هر روز بیش از پیش رو به افزایش است.با اینهمه ساکنین محلات 
غربی منطقه یک نظیر محلات اوین، درکه، کوهسار، ولنجک، محمودیه، 
زعفرانیه، باغ فردوس با وجود سازمان ها و موسسات مهم و بزرگی همچون 
ساختمان اجلاس سران، دانشگاه های شهید بهشتی، علوم پزشکی و علوم 
بهزیستی، وزارت جهاد کشاورزی، نمایشگاه های بین المللی، باشگاه انقلاب، 
هتل های بین المللی و بیمارستان های تخصصی و فوق تخصصی، رود 
دره های واقع در این قسمت شهر که روزانه ده ها و بلکه صدها هزارنفر از 
شهروندان تهرانی و غیرتهرانی از امکانات و فضای این مکان ها در سطوح 
مختلف استفاده می نمایند عملاً از نعمت شبکه مترو همچنان بی بهره اند. 
ساکنین این محلات فقط با گذر از شبکه متراکم و خیابان های مالامال از 
ترافیک فشرده در این محلات می توانند با صرف وقت و هزینه زیاد خود را 
به اولین ایستگاه یعنی میدان قدس در تجریش برسانند. با توجه به ارزش 
افزوده زمین در منطقه یک و ساخت و سازهای تجاری و احداث برج های 
بی تناسب با شبکه معابر فعلی و زیرساخت های شهری آن، راهی جز ایجاد 
و گسترش شبکه مترو در این محلات از شهر باقی نمانده است. پس بعنوان 
یک مطالبه مردم محور باید هر چه سریعتر ادامه خط مترو حدفاصل میدان 
صنعت تا میدان قدس تجریش و حتی المقدور با عبور از محلات یاد شده 
به عنوان طرح دارای اولویت در دستور کار مدیران ارشد شهری قرار داد تا 

حلاوت مترو به ذائقه و عرصه زندگی این ساکنین نیز چسبانده شود.     
2. حفاظت از باغ های باقی مانده

اگرچه در تقسیم بندی شورای شهر، باغ های موجود در منطقه یک از نوع 
غیرمتراکم و جدا از هم قلمداد شده است؛ ولی حفاظت از آن ها به عنوان یک 
ضرورت در برنامه 5 ساله دوم توسعه شهرداری حائز اهمیت ذکر شده است. 
شهرداری منطقه 1 با موافقت شورای شهر و شهرداری تهران و تخصیص 
اعتبارات لازم موفق به تملک 10 باغ بزرگ از 120 باغ در معرض نابودی و 
تهدید شده است؛ ولی نباید فراموش شود که هنوز حداقل 110 باغ دیگر 
در معرض نابودی توسط پول سالاران و سودطلبان حرفه ای قرار دارند. این 
باغ ها فقط ثروت مالکان پیدا و پنهان آنها نیست بلکه ثروت اکولوژیک مردم 

تهران و ایرانیان است.
 3. امور فرهنگی و اجتماعی

 انتشار دانشنامه شمیران به عنوان سند پیشینه محله های آن، حاصل 
همفکری و تعامل میان شورایاران و معتمدان محله ها و پژوهشگران بخش 
جغرافیای مرکز دایره المعارف اسلامی است. که خوشبختانه به زیور طبع 

آراسته شده است.
  درخواست لغو مجوز کلاس های کانون زبان پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان و تبدیل آن به کتابخانه پارک نیاوران که امکان استفاده عموم مردم 

از آن مجدداً فراهم شود.
 درخواست واگذاری مدیریت و اداره امور مجموعه های ورزشی و سوله های 
بحران به هیئت امنای هر محله به ویژه از آن جهت که بعضاً اهالی در مالکیت 

زمین و ساخت و سازهای بنحوی سهیم می باشند.
 ایجاد ورزشگاه بزرگ شهدای شمیران در اراضی سوهانک که از مطالبات 
اهالی منطقه یک است چنانچه درخواست احداث گورستان نیز بدفعات 

مطرح و از مطالبات ایشان است. 
4. ساخت و سازها

منطقه یک با توجه به شرایط خاص اقلیمی و جغرافیایی، وجود امکنه 
مقدس، مجموعه کاخ ها، روددره ها، ایفاگر نقش های اساسی در گردشگری 
و تلطیف هوا برای همه ساکنین شهر تهران می باشد. هر عاملی که این دو 
نقش را کمرنگ کند، در واقع بر ضد توسعه منطقه و چشم انداز برنامه های 
آینده عمل کرده است. بر این اساس ساخت و سازهایی که موجب افزایش 
بارگذاری جمعیت شود و بر ترافیک و حجم آن بیفزاید، در تعارض با دو نقش 

مذکور تلقی خواهد شد. باید به داد شهر محتضر شمیران رسید.
5. حمل ونقل و پارکینگ های طبقاتی

در منطقه یک حداکثر 10 درصد اراضی به معابر اختصاص دارد، این در 
حالی است که برای ترافیک روان این عدد باید به 22 تا 25 درصد ارتقا یابد. 
از طرفی گرانی زمین، وجود بافت کوچه باغی محله ها، بالا بودن ضریب تملک 
اتومبیل، عدم تأمین پارکینگ در بسیاری از مؤسسات دولتی و واحدهای 
تجاری معروف و حجم بالای گردشگر به ویژه در روزهای تعطیل، مجموعه 
شرایطی را به وجود آورده که در برخی از ساعت های روز هوای پاک و لطیف 

شمیران به آلوده ترین هوای سطح شهر تبدیل می شود. 
پیشنهاد های شورایاران در این بخش: 

 عدم تغییر کاربری پارکینگ های طبقاتی در سطح منطقه 
 بررسی امکان اجرای طرح ترافیک با شرایط کنونی خیابان ها 

 اصلاح قانون تأمین پارکینگ در بیمارستان ها )هر 100 تختخواب 25 
واحد پارکینگ( 

 توجه پلیس راهور و معاونت ترافیکی منطقه به پیشنهادهای مردم محور 
شورایاران در هر محله 

 محدودیت های ترافیکی در مسیرهای پرتردد گردشگری )مانند مسیر 
دربند، درکه، دارآباد، گلابدره( 

  عدم استفاده از خودروهای حمل و نقل فرسوده؛ به ویژه مینی بوس ها )یا 
در اصطلاح شهروندان ماشین دودی که امکان بروز ضایعات و تلفات انسانی 

در آنها محتمل است(.  
6. روددره ها

ساماندهی روددره های پنج گانه منطقه یک، ییلاق های کوهپایه ای، آبشارها 
و پیست اسکی که از مهم ترین جاذبه های شمیران از دیرباز تا کنون بوده اند 
)تحقق این مورد با هماهنگی سازمان ها و به وجود آمدن مدیریت واحد 

شهری امکان پذیر است(. 
ادامه در صفحه 10...

چرا عوارض شهری مردم شمیران در جاهای دیگر هزینه می شود؟
هزینه ها و عوارضی که در منطقه شمیران پرداخت می شود باید به صورت خدمات، برای مردم محله های آن هزینه شود؛ به ما ارتباطی ندارد 
که شهرهای خرمشهر و آبادان هنور آباد نشده اند. آن ها باید تاوان چه چیزی را بدهند!؟ بسیاری از مردم ساکن شمیرانات در دوران جنگ با 
حضور در جبهه ها دین خود را نسبت به خاک کشور و نظام جمهوری اسلامی ایران ادا کرده اند. اعتبارات محله ها چه می شود؟ 
سند توسعه هم که به دست فراموشی سپرده شده است. در دوره های گذشته کارهای شورایاری  خیلی بهتر پیش می رفت؛ ولی 
در حال حاضر فقط جنبه سیاسی گرفته و از عمران محله به عنوان هدف اصلی خود،  دور شده است... 6
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در  حاضر  حال  در  کرد.  اداره  دستوری  و  ابلاغی 
با  بود  قرار  دارد.  وجود  ناخالصی  شورایاری   ترکیب 
نه  دهیم،  انجام  را  کار  و  بیاییم  و خالص  پاک  نیت 
اینکه انگیزه های دیگری داشته باشیم. امروزه افرادی 
انگیزه های  با  که  می شوند  شورایاری  مشاهده  در 
 ، جایگاه  به  رسیدن  راستای  در  و  سیاسی  و  مادی 
پست و مقام به شورایاری  راه یافته اند و متأسفانه به 

کانال های قدرت متصل هستند.
شورایار محله اراج تاکید کرد: زمانی که از شورایاری  
مردمی  داوطلبانه  نهاد  یک  از  یعنی  می شود؛  گفته 
وظیفه  دو  آن،  در  حاضر  افراد  که  می گوییم  سخن 
نظارتی و مشورتی دارند. وقتی این وظایف به شیوه 
محترم  و  گرامی  فرد  آن  شود،  انجام  خیرخواهانه 
اجرایی،  مسائل  با  را  او  اگر  که  صورتی  در  است. 
حقوقی و مالی درآمیزیم؛ تعریف شورایاری  به صورت 

کلی مورد سؤال قرار خواهد گرفت.
چه  نباشند،  شورایاران  اگر  اینکه  مورد  در  کاشانی 
اتفاقی برای محله ها و شهر رخ می دهد، یادآور شد: 
بنده به صراحت اعلام می کنم؛ هیچ اتفاقی نمی افتد. 
فقط خراب کاری هایی که در زمان حضور شورایاران 
ازطرف مسولان اتفاق می افتاد و آنها برطرف می شد، 

در صورت نبود شورایاران کارها 
و  می شود  جمع  هم  روی  بر 

می ماند، همین!
اگر  گفت:  ادامه  در  وی 
شهر  منافع  با  همسو  انگیزه ها 
صورت  آن  در  باشد،  مردم  و 
حاصل  خوبی  دستاوردهای 
در  ما  مثال  برای  شد.  خواهد 
به همراه  خود  محله  سرای 
داوطلبانه  به صورت  خانم   15

توانایی  به  توجه  با  کردیم.  راه اندازی  کتابخانه ای 
کتاب  جلد   5000 حدود  داشت  وجود  که  اندکی 
متوجه  مدتی  از  بعد  گردید؛  وارد  مجموعه  این  به 
خود  محدود  توان  با  که  محله  کتابخانه  که  شدیم 
شهری  مدیریت  از  بودیم،  کرده  جمع آوری  را  آن 
منطقه خارج و به سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
خود  سازمان  این  که  بود  این  جالب تر  شد.  واگذار 
را بنیان گذار کتابخانه محلی ما می دانست. به عبارتی 
دیگر می توان گفت با دخالت هایی که به حیطه اداره 
مردمی محله ها می شود، به طور کلی این نهاد مردمی 

نابود خواهد شد.
مردم  حال  رفاه  برای  نهاد  این  کرد:  تأکید  کاشانی 
محله تأسیس شده است؛ اما برداشت  و خواسته  های 
عقب نشینی  به  منجر  مجموعه  این  از  غیرمنطقی 
اگر  می شود.  داوطلبانه  و  مردمی  کارهای  از  سراها 
دوباره بخواهم فعالیت مردمی داشته باشیم حتماً به 
آرامی و بدون اطلاع داشتن سایر سازمان ها خواهد 

بود.
  از شورایار به عنوان سیاه لشکر 

استفاده می شود!
غلامرضا قیدی دبیر شورایاری 
در  دوره  که سه  دارآباد  محله 
است  داشته  حضور  شورایاری 
خود  محله  مشکلات  درباره 
مهم  مباحث  از  یکی  گفت: 
دارآباد،  منطقه  با  مرتبط  و 
جدیدی  شهرک های  ساخت 
است که بدون توجه به ظرفیت 
در  می شود.  تأسیس  محله ها 
صورتی که اگر با  شورایاری  مشورت کنند، به بافت 
 محله آسیبی وارد نشده و می توانند ساخت و ساز اصولی

 داشته باشند.

محله،  معتمدان  عنوان  به  شورایاران  داد:  ادامه  وی 
به مدت طولانی در محل حضور داشته و نسبت به 
اطلاعات  اجرایی  دستگاه های  و  شهرداری  عوامل 
کامل و جامع تری از بافت مناطق دارند. در تقسیمات 
که  شده  تقسیم  بخش  سه  به  دارآباد  محله  جدید، 
کار بسیار اشتباهی است. مطلب بعدی این است که 
به فراموشی سپرده،  را  شهرداری خواسته های شورا 
اجرا  نیز  گذشته  سال های  مصوبات  از  برخی  حتی 

نشده است.
گفت:  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  قیدی 
هزینه ها و عوارضی که در منطقه شمیران پرداخت 
می شود باید به صورت خدمات، برای مردم محله های 
شهرهای  که  ندارد  ارتباطی  ما  به  شود؛  هزینه  آن 
خرمشهر و آبادان هنور آباد نشده اند. آن ها باید تاوان 
عنوان  به  بنده  را  جمله  این  بدهند!؟  را  چیزی  چه 
حضور  مقدس  دفاع  دوران  و  جنگ  در  که  فردی 
محله ها  اعتبارات  می گویم.  هستم،  جانباز  و  داشته 

چه می شود؟ 
شده  سپرده  فراموشی  به دست  که  هم  توسعه  سند 
است. در دوره های گذشته کارهای شورایاری  خیلی 
بهتر پیش می رفت؛ ولی در حال حاضر فقط جنبه 
عمران  از  و  گرفته  سیاسی 
اصلی  هدف  عنوان  به  محله 
از  یکی  است.  شده  دور  خود،  
دریافت  تازگی  به  که  نامه هایی 
برای  آن  خواندن  و  کرده ام 
این  نیست؛  لطف  از  خالی  شما 
در  باید  شورایاری   که  است 
هفتم  شهدای  غبارروبی  مراسم 
چه  کار  این  کنند.  شرکت  تیر 
در  دارد.  شورایاری   به  ارتباطی 
واقع از ما می خواهند به عنوان سیاهی لشکر حضور 
داشته باشیم. من نماینده مردم هستم، افراد بسیاری 
به شکل انتصابی وارد هیئت امنا شده اند که بنده به 
عنوان معتمد محله دارآباد بسیاری از این افراد را نه 
در جلسه راه داده ام و نه با سپردن مسئولیت به این 

افراد موافقت کرده ام.
طرح  به  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
افراد  برخی  افزود:  و  پرداخت  شورایاری   مشکلات 
شورایاران  از  که  دارند  وجود  محله ها  در  سودجو 
)افرادی که خادم و معتمد محله هستند( به دلایل 
اماکن  به  را  افراد  این  پای  و  کرده  شکایت  واهی 
فعالیت های  قبل  دوره های  در  می کنند.  باز  قضایی 
خوبی برای محله انجام شد و از این بابت خشنود و 
راضی هستیم؛ اما در دوره اخیر به صورتی با شورایار 
برخورد می شود که شاید ترجیح دهیم عطای این کار 
را به لقایش ببخشیم. امسال ریالی برای هزینه های 
جاری سرای محله پرداخت نشده و به نظر می رسد 
مسئله سند توسعه محله ها نیز به طور کامل لغو شده 

تلقی می شود.
کرد:  تاکید  خود  سخن  پایانی  بخش  در  قیدی   
شهرداری دم از کمبود بودجه می زند و حتی مبالغ 
سؤال  می پردازد.  تأخیر  با  شورایاری   به  را  اندک 
ساختن  برای  هنگفت  مبالغ  چگونه  که  اینجاست 
بودجه  کمبود  زمان  آن  می کنند؟  پرداخت  برج 
ساخت  ساده،  جدول کشی  یک  برای  ندارد؟  وجود 
بودجه  می گویند؛  محله  آسفالت  یا  پیاده  عابر  پل 
نداریم و برای رفع مشکلات جزئی محله ها اعتباری 
مردم مقابل  در  را  ما  کار  این  با  و  نمی شود   لحاظ 

 قرار می دهند. 
برآورد  کوچک  هرچند  خواسته های  این  که  زمانی 
خواسته های  بدیهی ترین  اجرای  عدم  نمی شود، 
نشان  را  شورایار  بی مسئولیتی  آنها  دیدگاه  از  مردم 

به حق مردم  برای خواسته های  بارها شده  می دهد. 
اما  شده،  گرفته  تماس  منطقه  شهرداری  با  محله، 
کسی پاسخگو نیست و به ندرت جواب تماس ها داده 

می شود.
محل ایستگاه مترو را به خاطر 

اطلس مال تغییر دادند
مجید  نشست  ادامه  در 
ناطقیان دبیر شورایاری محله 
محله  درباره  بوعلی  حصار 
مشکلات  از  یکی  گفت:  خود 
ساخت  محله  این  اصلی 
اداری  ـ  تجاری  مجموعه 
صاحبان  است.  مال  اطلس 
این پروژه بدون هیچ تدبیری 
در ضلع جنوبی پارک نیاوران 
و با تخریب پارکینگ آن؛ اقدام به ساخت بنایی به 
مساحتی بیش از 100 هزار مترمربع کرده اند. 3 سال 
است که ساخت این بنا آغاز شده و گویا 3 سال دیگر 

هم ادامه دارد. 
این منطقه  به  این مجموعه آسیب بزرگی  متاسفانه 

وارد کرده است.
به  اقدام  محاسبه ای  هیچ  بدون   
با  و  کرده اند  مرکز  این  ساخت 
تخریب  و  مجموعه  این  ساخت 
نیاوران؛  بوستان  پارکینگ 
رفت و آمد  در  زیادی  مشکلات 
توجه  با  حتی  است.  شده  ایجاد 
به اهمیتی که این مجموعه دارد، 
تغییر  نیز  را  مترو  ایستگاه  محل 

داده اند.
ناطقیان درادامه گفت: همان طور 

بسیار  کاری  موازی  گفتند؛  نیز  همکاران  سایر  که 
فکری  پرورشی  کانون  گذشته  در  می افتد.  اتفاق 
تمام برنامه های سرای محله را اجرا می کرد، در این 
مرکز برنامه ها به شکل کامل تر و منسجم تر و البته 
با شناخت محله ها برنامه ها اجرا می شد. ولی در حال 
به صورت  را  فرهنگی  کارهای  محله  سراهای  حاضر 
عدم  باعث  اقدام  این  و  گرفته اند  عهده  بر  صوری 

پیشرفت سراها می شود.
در  که  شمیران  محله های  در  کرد:  تأکید  وی 
تقسیم  مدرن  و  بومی  بافت  دو  به  حاضر   حال 
با  خوبی  ارتباط  منطقه  این  بومی  افراد  است.  شده 
که  هستند  افرادی  اما  می کنند،  برقرار  شورایاران 
افراد بر اساس شرایطی  بومی و محلی نیستند. این 
مهاجرت  منطقه  این  به  آمده  پیش  برایشان  که 
کرده اند و مباحثی از قبیل شورا، شورایاری و سرای 

محله برایشان اهمیت ندارد.
شورایاری شورای حل اختلاف نیست

حیاط  سادات  سیدمحمد 
شاهی دبیر محله دزاشیب به 
عنوان سخنران بعدی نشست 
روی  پیش  مشکلات  طرح  به 
شورایاری ها پرداخت و گفت: 
حمایتی  هیچ  از  نهاد  این 
برخوردار نیست و هنوز مردم 
آن  عملکرد  از  کافی  شناخت 
با  را  ندارند و حتی گاهی آن 

شورای حل اختلاف اشتباه می گیرند. 
دبیر شورایاری منطقه دزاشیب در ادامه ضمن اشاره 
بود خیابان  قرار  ترافیکی منطقه گفت:  به مشکلات 
را  شمیران  به سمت  قدس  میدان  از  که  دزاشیب 
شامل می شود و همان محله دزاشیب است؛ تعریض 

شود.

سه  سال ها  این  طول  در  اینکه  وجود  با   
هنوز  کرده؛  تغییر  یک  منطقه  شهردار  مرتبه 
کار این  برای  را  بودجه ای  و  نیفتاده   اتفاقی 

 اختصاص نداده اند.
فاضلاب شمیران بعد از 10 سال 

همچنان بلاتکلیف است!
دبیر  گودرزی  ترابی  محمدرضا 
به  دره  گلاب  محله  شورایاری 
عنوان دیگر شورایار حاضر در این 
نشست به طرح چالش های پیش 
روی شورایاری ها پرداخت و افزود: 
در گذشته شورایاران با هم اندیشی 
و گفتگو مشکلات را بررسی و حل 
می کردند، اما از زمانی که سراهای 
محله ایجاد شد و مسئله بودجه 
 وپول مطرح شده؛ روند کاری به هم ریخته و شورایاری  ضعیف 

شده است.
وی در ادامه  به طرح مشکلات محله خود پرداخت و 
گفت: یکی از مشکلات محله گلاب دره و در مجموع 
سال  از  که  است  آن  فاضلاب  شمیرانات،  منطقه 
1385 حفاری آن شروع شد و پس از 10 سال هنوز 

به پایان نرسیده است.
شورایار محله گلاب دره  مشکلات 
مخابراتی را یکی دیگر از مشکلات 
منطقه خواند و درباره کاستی های 
سیم های  منطقه  این  در  گفت: 
به هم تنیده ای مشاهده می شود 
و کربلا  شهرهای  شبیه   که 

 نجف است. 
که  هکتاری   45 مورد  در 
محله ای  فرا  پارک های  برای 
هیچ  که  شویم  یادآور  باید  نیز  داده اند،  اختصاص 
همچنین  ندارد،  بازی  زمین  بوستان ها  این  از  کدام 
نیستند.  برخوردار  نیز  خوبی  امنیت  و  حراست  از 
مهم  موارد  از  یکی  شمیران  منطقه  ورزشی  سرانه 
که  شود  ذکر  است  جالب  و  است  توجه  قابل  و 
مناسب ورزشی  زمین  یک  حتی  منطقه  این   در 

 وجود ندارد!
به خاطر شکایت رییس خانه سلامت به 
دادگاه کشیده شدم و از جیب خودم 

32 میلیون تومان پرداخت کردم!
سیدمحسن  جلسه  ادامه  در 
محله  شورایاری  دبیر  میری 
مسایل  و  مشکلات  به  دربند 
شورایاری ها پرداخت و گفت: 
در حال حاضر در محله خود  
که  هستیم  مواجه  فردی  با 
نامه نگاری  حال  در  روز  هر 
شخص  به  و  شهر  شورای  به 
این  هستند.  طلایی  سردار 
فرد بنده را به صورتی درگیر کرده که من هر روز در 

دادگاه بوده و اخطار دریافت می کردم. 
ماجرا هم این طور بود؛ که بعد از هفت ماه موفق به اخراج 
خانمی که رئیس خانه سلامت بود و فعالیتی نیز انجام 
نمیداد و حتی دیگران را نیز مورد اذیت قرار می داد شدیم، 
البته این کار با پرداخت مبلغی گزاف و سنگین )32 میلیون 
 تومان ( انجام شد که این مبلغ را بنده به طور شخصی

 پرداخت کردم.
وی در خاتمه ضمن اشاره به اولویت های محله دربند گفت: 
در منطقه دربند با توجه به رفت و آمد زیادی که وجود دارد 
تقاضای پارکینگ کرده ایم، دیپلمات های زیادی به این 
 منطقه می آیند و مدت زمان طولانی باید به دنبال جای

 پارک باشند.

غلامرضا قيدی دبير 
شوراياری محله دارآباد

مجيد ناطقيان دبير 
شوراياری محله 

حصار بوعلی

سيدمحمد سادات 
حياط شاهی دبير 

محله دزاشيب

محمدرضا ترابی 
گودرزی دبير 

شوراياری محله 
گلاب دره

سيدمحسن ميری 
دبير شوراياری 

محله دربند

زمانی که از شورایاری  گفته می شود؛ یعنی از 
یک نهاد داوطلبانه مردمی سخن می گوییم 
که افراد حاضر در آن، دو وظیفه نظارتی و 
مشورتی دارند. وقتی این وظایف به شیوه 
خیرخواهانه انجام شود، آن فرد گرامی و 

محترم است. در صورتی که اگر او را با مسائل 
اجرایی، حقوقی و مالی درآمیزیم؛ تعریف 
شورایاری  به صورت کلی مورد سؤال قرار 

خواهد گرفت.

 اغلب برندهای معروف در خیابان های 
تجریش قرار دارند و این مساله باعث شده 
تا این منطقه  به عنوان یکی از مراکز خرید 
بزرگ تولیدکنندگان معتبر مورد توجه 

شهروندان قرار گیرد؛ متاسفانه  به  علت نبود 
پارکینگ افراد مجبور هستند خودروهای خود 
را در کوچه ها پارک کنند که  این روند موجب 
ترافیک و ایجاد مشکل در رفت و آمد ساکنان 

این محله شده است.

شورایاری ها سیاه لـشکر نیستند



شناسایی گسل های پنهان شهر نهران
 برای اولین بار Rieben )1955( بود که به وجود یک گسله اصلی و مهم در مرز میان کوهپایه و سنگهای سبز کوههای البرز اشاره کرد. این گسله بوسیله Tchalenko et al  )1974( به دقت 

بررسی و گسله شمال تهران نامیده شد. از انجایی که درفرایند گسترش شهر تهران ، در ساخت بیشتر سازه ای بزرگ و کوچک شهر ضوابط و معیارهای مهندسی نشانگر مقاومت در مقابل 
زمین لرزه مورد توجه قرار نگرفته بوده ، شناسایی گسله های فعال و زمین لرزه زا به گونه ای سیستماتیک توسط قرشی و ارژنگ روش )1358( و به صورت جامع توسط بربریان و همکاران 

Naz� 1364( صورت گرفت. با پیشرفت فناوری های نوین و معرفی روش های دیرینه لرزه شناسی همراه با سن سنجی نهشته های جوان و گسترش بی ضابطه شهر تهران ) پژوهش بوسیله(
ari et al .  2006 ( و در ادامه با انجام چند رساله دکتری و کارشناسی ارشد پیگیری شد که منجر به یافته های جدید از جمله شماری گسله های نهان در شهر تهران شد...

وجود گسل های نهان در شهر تهران
 دکتر منوچهر قرشی مشاور رئیس سازمان زمین شناسی

 و اکتشافات معدنی کشور
 شهر تهران در دامنه جنوبی البرز کوه مرکزی و بر روی نهشته های 
آبرفتی کواترنر بنا شده و قسمت جنوبی آن کم و بیش در کناره 
شمال باختر کویر بزرگ ایران قرار دارد. مرز شمالی گستره تهران 
به 110  نزدیک  با درازای  تهران  را گسله فعال شمال  البرز کوه  با 
کیلومتر می سازد که به سبب کارکرد گسله ، کوههای البرز از سوی 
شمال بر روی دشت تهران در جنوب رانده شده اند.افزون بر وجود 
راندگی فعال شمال تهران ، گسله ی جوان و فعال دیگر در شمال و 
جنوب شهر نهشته های آبرفتی دشت تهران را بریده اند که ممکن 
دچار  ها  لرزه  زمین  و  بزرگ  های  گسله  فعال شدن  بهنگام  است 
با توجه به تاریخچه زمین لرزه   . لغزش، جنبش و جابجایی شوند 
های بزرگ گذشته و وجود گسله های مهم در گستره تهران بزرگ و 
پژوهش های 40 ساله سازمان زمین شناسی کشور و چند ساله دیگر 
کنونی توسعه های پژوهشی، احتمال رویداد زمین لرزه ای ویرانگر 

دور از ذهن نیست.
بار Rieben )1955( بود که به وجود یک گسله  اولین  برای  شاید 
البرز  اصلی و مهم در مرز میان کوهپایه و سنگهای سبز کوههای 
به دقت   )1974(  Tchalenko et al این گسله بوسیله اشاره کرد. 
درفرایند  که  انجایی  از  شد.  نامیده  تهران  شمال  گسله  و  بررسی 
گسترش شهر تهران ، در ساخت بیشتر سازه ای بزرگ و کوچک 
شهر ضوابط و معیارهای مهندسی نشانگر مقاومت در مقابل زمین 
لرزه مورد توجه قرار نگرفته بوده ، شناسایی گسله های فعال و زمین 
لرزه زا به گونه ای سیستماتیک توسط قرشی و ارژنگ روش )1358( 
و به صورت جامع توسط بربریان و همکاران )1364( صورت گرفت. با 
پیشرفت فناوری های نوین و معرفی روش های دیرینه لرزه شناسی 
همراه با سن سنجی نهشته های جوان و گسترش بی ضابطه شهر 
تهران ) پژوهش بوسیله Nazari et al .  2006 ( و در ادامه با انجام 
چند رساله دکتری و کارشناسی ارشد پیگیری شد که منجر به یافته 

های جدید از جمله شماری گسله های نهان در شهر تهران گردید.
شایان ذکراست که سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران در 
چند سال گذشته نسبت به تهیه حریم تعدادی از  گسله های شهر 
تهران همت گمارد که با توجه به تناقض های اندکی که میان نقشه 
های تهیه شده و یافته های کارشناسان سازمان زمین شناسی وجود 
داشت ، طی صورتجلسه  مورخ 1395/4/2 ) کار گروه ملی مخاطرات 
زلزله ، لغزش لایه های زمین، ابنیه و شهرسازی وزارت راه و شهرسازی 
(، مقرر گردید سازمان زمین شناسی کشور تدفیق نقشه گسله های 
شهر تهران ،  بویژه برآورد نرخ لغزش و میزان جابجایی را در یک بازه 
زمانی 5 ساله ارائه نماید. بعلاوه تهیه و تدقیق نقشه گسله های فعال 
کلانشهرهای کشور با اولویت تبریز ، مشهد و کرمان نیز توسط سازمان 

زمین شناسی در طی برنامه ششم توسعه در دستور کار قرار گرفت . 
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هنوز تجریش را یک روستا می دانند!
علیرضا حمیدی دبیر شورایاری 
و عضو هیئت  تجریش  محله 
رئیسه منطقه در ادامه نشست 
به طرح چالش های پیش روی 
شورایاری ها پرداخت و گفت: 
شورایی  های  فعالیت  چرا 
کاملًا  که  محله(   )شوری 
قانونی است و در قانون اساسی 
آن  فعالیت های  است،  آمده 
به صورت محسوس دیده نشده و بسیار کمرنگ از کنار 
آن عبور می شود.دبیرشورایاری محله تجریش در ادامه 
خواستار تعریف جایگاه قانونی شورایاری ها شد و افزود: 
دغدغه اصلی ما این است که یک راهکار قانونی ارائه 
شود، نه دستورالعمل و بخش نامه. حمیدی راهکار حل 
معضلات منطقه شمیران را استقلال اداری آن دانست 
و افزود : باید به افرادی که عنوان می کنند منطقه یک 
دارای  شمیرانات  که  بگوییم  دارد،  کمتری  مشکلات 
کاملًا  آن  بخش های  سایر  و  بوده  فرمانداری جداگانه 
هنوز  برخی  گفت:  انتها  در  است.وی  تهران  از  مجزا 

تجریش را یک روستا می دانند.

دبیران برای امرار معاش وارد شورایاری نشده اند!
شورایاری  دبیر  نازجو  مهدی 
محله باغ فردوس به عنوان دیگر 
انتقاد  به  نشست  این  سخنران 
ترکیب  به  امنا  هیئت  ورود  از 
شورایاری ها پرداخت و گفت:  در 
گرفتند  تصمیم  اخیر  سال های 
شورایاری  به صورت هیئت امنایی 
انتخاب شود. به صورتی که بسیج 
و امام جماعت مسجد نیز وارد آن 
شوند.  بر همین اساس باید به اطلاع این بزرگواران برسانیم 
که در این منطقه بسیج و امام جماعت مسجد از دیرباز با 
شورایاری همکاری می کردند و به صورت پررنگی در صحنه 
حضور داشته اند. با داشتن هیئت امنا مشکلی از مشکلات 
محله حل نمی شود. وی در ادامه با اشاره به مشکلات متعدد 
منطقه یک افزود:  به¬نظر بنده هیچ منطقه ای به اندازه 
منطقه یک دارای تنش نیست. دبیر شورایاری محله باغ 
فردوس و الهیه یادآور شد: ما نه برای پول، نه تصاحب پست 
خاصی و نه برای اعمال نفوذ وارد شورایاری  شده ایم. هدف 
ما خدمت به مردم است. خدا را شاکریم که دبیران تا حدی 

توانمند هستند و نیاز مالی ندارند.

اگر در شورای شهر بودم، فقط 
برای رضای خدا کار می کردم

دبیر  امینیان،  امیرمهدی   
به  کاشانک  محله  شورایاری 
این  سخنران  آخرین  عنوان 
جایگاه  اهمیت  به  نشست 
شورایاری ها پرداخت و گفت:  
عنوان  به  شورایاران  به  اگر 
نمایندگان آحاد مردم احترام 
گذاشته شود، در واقع به خود 
شده  گذاشته   احترام  مردم 
است و نتیجه آن دیده خواهد شد.  وی در ادامه به طرح 
یک مساله مبنایی در خصوص نحوه توسعه شهر تهران 
اشاره کرد و افزود: وقتی مساله عدم گسترش شهر تهران 
مطرح شد، رویکرد درآمدزایی شکل گرفت. بعد از آن 
تصمیم گرفتند شهر را عمودی کنند، در رویکرد بعدی، 
مسئله درآمدزایی مطرح شد و ویروس این رویکرد وارد 

مدیریت محله شد و آرمان ها تغییر کرد.
جانشین هیات رییسه شورایاری منطقه یک در ادامه 
ضمن اشاره به هویت محله های منطقه یک ادامه داد: 
مرز  و  حدود  میزان  براساس  محله ها  در  مرزبندی ها 

نواحی است و به هویت محله ها دقتی نکرده اند. برای 
مثال وقتی از پلاک طلایی نام می بریم، فقط به این 
به  دهیم؟  نمره  زیبایی ساختمان  به  که  است  جهت 
افتاد، چه فایده ای دارد؟ این  نیز  اتفاق  این  فرض که 
کار مسئله ای از افراد حل نمی کند و مسئله شورایاران 
نیز حل مشکلات افراد جامعه است.   وی در خاتمه به 
یک موضوع ریشه ای بی عدالتی در شهر تهران پرداخت 
و گفت:  توزیع ناهماهنگ و ناعادلانه ثروت در تهران 
یکی از مهم ترین چالش های این شهر  است. وی ادامه 
داد: پل ارتباطی بین مسئولان و شورای شهر می تواند 
رسانه و مطبوعات باشد که خوشبختانه در این زمینه 
پدیده شهر پیشقدم شده و گام اول را در راستای معرفی 
شورایاری  برداشته است، ولی این کار کافی نیست. این 
نشریه باید همین راستا برای دیگر همکاران مطبوعاتی 
در  کاشانک  منطقه  کنند.دبیر  اطلاع رسانی  نیز  خود 
تهران  شهر  شورای  عضو  اگر  که  سوال  این  به  پاسخ 
بودید چگونه عمل می کردید گفت: اگر بنده در شورای 
شهر بودم؛ اولویت نخست خود را به مردم و رسیدگی 
به نیازهای آنها اختصاص می دادم. همچنین اولین کاری 
اعلام می کردم حقوق  بود که  این  انجام می دادم،  که 

دریافت نخواهم کرد.

عليرضا حميدی 
دبير شوراياری 

محله تجريش

مهدی نازجو دبير 
شوراياری محله 

باغ فردوس
 اميرمهدی امينيان، 

دبير شوراياری 
محله کاشانک

زبان گویا 
و گوش شنـوای شورایاری ها

متعددی در حوزه های  رسانه  های 
و  اجتماعی  فرهنگی،  اقتصادی، 
دارند.  وجود  کشور  در  سیاسی 
با توجه  بررسی ها نشان می دهد 
شورایاری ها  ساله   15 فعالیت  به 
به عنوان اصلی ترین ارکان تشکیل 

حکومت  محلی، رسانه تخصصی ای 
در این زمینه وجود ندارد. به همین 
دلیل است که در سال های فعالیت 
عنوان  به  شورایاری ها  تلاش  و 
نخستین مدیران محلی؛ صدای آنها 
هیچگاه به گوش مدیران و اعضای 

شورای شهر به عنوان گردانندگان 
شهر نرسیده است.

» پدیده شهر« آمده است تا حلقه 
وصل بین شورایاری ها، شورای شهر، 
مدیران  شهری، شهروندان و سایر 
دستگاه های نظارتی و خدماتی در 

پایتخت باشد. آمده ایم تا سال های 
بی توجهی به  شورایاری ها را جبران 
کنیم. آمده ایم تا زبان  گویا و  صدای 
اعتقاد  که  چرا  باشیم  شورایاری ها 
این  دیده بانان  شورایاران  داریم 

کلانشهر هستند.

محلات،  رسانه  شهر«  »پدیده 
مسئول  شهروندان  و  شورایاری ها 
است. رسانه ای که با طرح مباحث 
و کارشناسی در  به صورت علمی 
نظردارد تصویری  اصولی و منطبق 
با استانداردهای جهانی نشان دهد.

آنچه ما از شما می خواهیم
لازم  سویه  دو  ارتباط  برقراری  برای   
است تا شورایاری ها  »پدیده شهر« را 
دل های  درد  پای  ما  بدانند.  خود  ازآن 
اخبار،  است  لازم  می نشینیم.  شما 
و  مشکلات   ، ها  اولویت  اطلاعات، 
دغدغه های محله خود را در قالب پیام، 
یادداشت، برای تهیه گزارش به ما اطلاع 

دهید. عکس هایی که شما از موضوعات 
محله خود تهیه می کنید حتما جایگاه 
و  داشت  خواهد  نامه  هفته  در  ویژه ای 
تاثیرگذار  آغازگر یک جریان  می تواند 
وسایر  شهر«  »پدیده  نامه  هفته  در 
رسانه های مکتوب ، دیداری و شنیداری 
ایمیل:  آدرس  به  را  خود  شود.مطالب 
   salari .abedin@gmail .com

ارسال و یا با شماره های 88320654-
09122257897 تماس بگیرید.

بعد  تا  دارد  نظر  در  شهر«  »پدیده   
آن  از  نسخه  یک  شماره  هر  انتشار  از 
پستی  آدرس  به  رایگان  صورت  به  را 
بنابراین  نماید.  ارسال  شورایاران 
ضروری است تا با یک تماس کوچک و 
یا ارسال پیامک به شماره موبایلی که 

نام خانوادگی،  نام و  بالا عنوان شد  در 
نام  کدپستی،  پستی،  دقیق  آدرس 
محله ای که شورایار آن هستید را به ما 
اطلاع دهید. از همین امروز اقدام کنید  
شهر  شورایاری های  بزرگ  خانواده  تا 
تهران بتوانند با »پدیده شهر« به عنوان 
تنها رسانه این قشر زحمت کش به هم 

نزدیک شوند.



»درکه« ییلاقی  فاخر میان دو کوه در شمیرانات
روستای درکه یکی از قدیمی ترین ییلاقات شمیران است که در امتداد دره ای به همین نام در امتداد شمالی ـ جنوبی و در دو طرف مسیر رودخانه واقع 
شده است. اغلب اراضی درکه قبل از آباد شدن و ایجاد هرگونه ساخت و ساز در آن، جزء اراضی موات شهری و به دلیل واقع شدن بین دو کوه موازی از 
کوهپایه های البرز یکی از صعب العبورترین اراضی شمیران به شمار می رفت. اراضی این روستا از جنوب به قریه اوین و از سوی دیگر به کوهپایه های توچال 
محدود می شود. تنها راه دسترسی به آن از گذشته تا امروز از سمت جنوب است. رودخانه درکه از پای قله شاه نشین از هفت چشمه به نام هفتا خانی سرچشمه 
می گیرد. در مسیر رودخانه آبشاری به نام بند عبدالله وجود دارد. آب آبشار کارا نیز از دره شرقی ـ غربی به آب اصلی دره درکه می پیوندد...  8
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پیشینه ای از نشر مطبوعات 

 سیر روزنامه هاي ایران از کاغذ اخبار تا 
روزنامه فكاهي ملانصرالدین در دوره قاجار

دوران  چاپ  دستگاه های  نخستین  اگرچه 
نایب السلطنه  میرزا  عباس  زمان  در  قاجار 
آقامحمدخان وارد ایران شد و از این لحاظ 
تبریز بر تهران پیشرو است، ولی نخستین 
تهران  در  فتحعلی شاه  دوره  در  چاپخانه 

آغاز به کار کرد.
تهران  در  ایران  رسمی  روزنامه  نخستین 
هـ.ق   1253 سال  محرم،   25 روزدوشنبه 
در زمان پادشاهی محمدشاه قاجار به کوشش میرزا صالح شیرازی 
که آن را کاغذ اخبار نام نهاده بود، در یک صفحه منتشرشد. اکنون 
از این روزنامه به جز یک نسخه که در موزه لوور پاریس نگهداری 

می شود، هیچ نسخه اصلی در دسترس نیست.
وقایع الاتفاقیه دومین روزنامه ایرانی است که نخستین شماره آن 
راهنمایی  و  به کوشش  ربیع الثانی، 1267 هـ. ق  درروز جمعه 5 
پس  شد.  منتشر  دارالفنون  مدرسه  در  امیرکبیر  تقی خان  میرزا 
با  بعدها  و  ایرانگذاشتند  علیه  دولت  روزنامه  را  آن  نام  مدتی  از 
نام های دیگری منتشر شد. مطالب این روزنامه شامل اخباری از 
تمام وقایع سرزمین ایران بود که جداگانه در ستون های مختلف 
طراحی و چاپ می شد. در حال حاضر این روزنامه حاوی اطلاعات 

ارزشمندی برای محققان تاریخ معاصراست.
همچنین روزنامه های دیگری از جمله اردوی همایونی که مطالب 
بود،  مختلف کشور  نقاط  به  ناصرالدین شاه  مورد سفرهای  در  آن 
در 4 صفحه به چاپ می رسید. اما نخستین روزنامه ای که در آن 
روزنامه  مانند  و  طراحی  مصورالملک  توسط  بزرگان  از  تصاویری 
اردوی همایونی در 4 صفحه منتشر می شدشرف و شرافتبود. شرح 
حال بزرگان دربار قاجار )دوره ناصرالدین شاه(در این روزنامه بیان 

می شد.
در اواخر دوره قاجار و انقلاب مشروطیت شمار روزنامه های به بیش 
از 30 عنوان  رسید که برخی از مورخان بر این باورند که فضای باز 
سیاسی ایجادشده در تحولات انقلاب مشروطیت و دگرگونی های 
مطبوعات  عرصه  در  نواندیشی  این  حاصل  فرهنگی  و  اجتماعی 
انتشار نخستین  از نکات قابل توجه این دوره چاپ و  بوده است. 
که  است  ملانصرالدین  نام  به  دوران  همین  در  فکاهی  روزنامه 
دامنه طنز سیاسی آن به دربار نیز رسید. در این دوران نیز تعداد 
روزنامه هایی  موارد  برخی  در  و  شده  بیشتر  صفحه هایروزنامه ها 
مانند صوراسرافیل و ملانصرالدین همراه با چند صفحه رنگی چاپ 

می شدند.

چندان  نه  گذشته  در 
ییلاقی  حوزه  دور 
شمیران، مستقل از شهر 
تهران و به نام شهرستان 
این  شمال  در  شمیران 
ولی  داشت؛  قرار  شهر 
به تازگی پس از توسعه 
به  توجه  با  و  شمیران 
افزایش شدید قیمت زمین و مسکن در آن، 
اغلب بافت های روستایی این پهنه از میان رفته 
و به مجتمع های مسکونی و برج تبدیل شدند. 
بنابراین ساکنان قدیمی شمیران جای خود را به 
افراد توانمند و با فرهنگ شهرنشینی داده اند 

که به تدریج در این پهنه ساکن شدند.
 هرچند هنوز می توان بخشی از بافت روستایی و قدیمی 
با معدود ساکنان آن را در کل منطقه شمیران یافت؛ اما 
بخش وسیعی از آن ها تخریب شده و ساکنان بومی آن 

تغییر کرده اند.
با توجه به اینکه در حال حاضر شمیران دارای بالاترین 
منزلت مکانی و جزء منطقه 1شهر تهران است، ساکنان 
فعلی آن کمتر تمایل به خارج شدن و سکونت در سایر 
بخش های شهر را دارند. اغلب جابه جایی ها درون محله 
انجام می گیرد و خروج از حوزه شمالی به قصد سکونت 
در سایر حوزه ها به نسبت بقیه شهر کمتر در شمیران 
صورت می پذیرد. بنابراین می توان انتظار داشت که این 
سایر  به  نسبت  بیشتری  سکونت  تداوم  دارای  حوزه 
مناطق شهری باشد. این تداوم سکونت در کنار همگنی 
اقتصادی  و  اجتماعی  اقشار  لحاظ سکونت  به  نسبی 
قابلیت های ویژه ای در جهت شکل گیری جامعه شهری 

در این حوزه پدید می آورد. 
منطقه 1 شهرداری تهران )شمیران( دارای 26 محله 
است که در اینجا محله درکه مورد بررسی قرار می گیرد.

درکه نام یکی از آبادی های کهن واقع در شمال محله 
اوین است که علت نام گذاری آن به درستی مشخص 
نیست؛ اما برخی آن را مربوط به نوعی کفش که برای 
حرکت روی برف، در این منطقه استفاده می شد و نام آن 
درگبود، دانسته اند. روایت مسندتری نام درکه را مصغر 

دره و به معنای دره کوچک می دانند.
از قدیمی ترین ییلاقات شمیران  روستای درکه یکی 
است که در امتداد دره ای به همین نام در امتداد شمالی 
ـ جنوبی و در دو طرف مسیر رودخانه واقع شده است. 
اغلب اراضی درکه قبل از آباد شدن و ایجاد هرگونه 
ساخت و ساز در آن، جزء اراضی موات شهری و به دلیل 
واقع شدن بین دو کوه موازی از کوهپایه های البرز یکی از 
صعب العبورترین اراضی شمیران به شمار می رفت. اراضی 

این روستا از جنوب به قریه اوین 
کوهپایه های  به  دیگر  سوی  از  و 
راه  تنها  می شود.  محدود  توچال 
دسترسی به آن از گذشته تا امروز 
رودخانه  است.  جنوب  سمت  از 
درکه از پای قله شاه نشین از هفت 
چشمه به نام هفتا خانی سرچشمه 
می گیرد. در مسیر رودخانه آبشاری 
به نام بند عبدالله وجود دارد. آب 
آبشار کارا نیز از دره شرقی ـ غربی 
به آب اصلی دره درکه می پیوندد. 

از چشمه های معروف این دره چشمه کف  او است که 
آب آن حدود 1 کیلومتر که پیش می رود، کف می کند. 
وجه تسمیه نام دره رود درکه نیز بر همین اساس است.

بر اساس مستندات تاریخی، پیشینه آبادانی و سکونت 
در روستای درکه قدمت کمتری نسبت به اوین دارد. 
این اسناد نشان می دهد زمانی که اوین روستایی آباد 
بوده است، اراضی درکه تنها دره ای بوده که نباتات آن 

را درختان تیغ دار و غیرقابل استفاده تشکیل می دادند.
نخستین سکونت در درکه را به امامزاده سیدمحمد ولی 
و خانواده ایشان نسبت می دهند. در زمان مأمون خلیفه 
عباسی، یکی از فرزندان امام سجاد)ع( به نام سیدمحمد 
ولی که در زمان ولایتعهدی امام رضا)ع( به ایران آمده 
بود، پس از شهادت ایشان بر اثر فشار خلفای عباسی 
از درگذشت وي  بعد  به کوه های درکه پناهنده شد. 
آرامگاهی در این محله ساخته شد که از آن روزگاران 
تاکنون محل زیارت بسیاری از مردم به خصوص ساکنان 
کهن  چندان  امامزاده  کنونی  ساختمان  است.  درکه 
نیست و تنها آثار قدیمی بنای آن در قسمت های پایین 
مساحت  با  بقعه  این  می شود.  دیده  حرم  دیواره های 
حدود 80 مترمربع دربردارنده حرم مستطیل شکلی 
است که به دلیل مورب بودن گوشه های آن به صورت 
.ـق  هشت ضلعی درآمده است. این بقعه در سال 1327 ه
.ـ ش مرمت شد. از  بازسازی و مجدد در سال 1358ه
آن تاریخ به بعد، روستای درکه به تدریج در داخل دره 
درکه و غرب رودخانه ساخته شد. سادات ساکن درکه 

نیز همگی از نسل همین امامزاده هستند.
محله درکه و شمیرانات در دوره قاجار یکی از مناطق 
مهم ییلاقی شهر تهران محسوب می شد؛ زیرا به علت 
آب و هوایی مناسب به خصوص در فصل تابستان محل 
گردش بسیاری از ساکنان شهر به خصوص توانمندان 
و درباریان به شمار می آمد. تنها راه رسیدن به آنجا 
در این دوران و پس از آن، راه کهن شمیران)کوروش 
کبیر یا شریعتی کنونی( بود. خیابانی که با توجه به 
کاریزهای انبوه آن، کم وبیش دل انگیزانگاشته می شد 

که از دروازه شمیران آغاز شده و 
)مکان کنونی  قهوه خانه سید  به 
پل سیدخندان( می رسید، سپس 
ادامه  تجریش  و  شمال  به سوی 
می یافت. این راه کاملا خاکی بود 
بهار،  و  زمستان  باران  و  برف  و 
آن را به راهی صعب العبور تبدیل 
می کرد تا اینکه در سال های پایانی 
حکومت مظفرالدین شاه با هموار 
دادن  قرار  و  شمیران  راه  کردن 
شماری اتوبوس در آن، دسترسی 
به تجریش و شمیران آسان شد، بنابراین بسیاری از 

مردم به آن سمت کشیده شدند.
آنها  از  برخی  امروزه  که  داشت  بزرگی  باغ های  درکه 
باغ حاج سیدمحمود یکی  آنها  از میان  برجای مانده، 
از این باغ ها است که هنوز بخشی از آن وجود دارد. 
گفته می شود که باغ حاج سیدمحمود، درختان میوه 
بزرگی داشت که گردو و شاه توت آن معروف بود. از دیگر 
باغ های مشهور درکه در دوران قاجار، باغ مشیرالسلطنه 

احمد بود که صدراعظم محمدعلی 
 1310 سال  حدود  او  بود.  شاه 
.ـش( صاحب این  .ـق )1271 ه ه
باغ بود که گفته می شود، به دلیل 
شیوع بیماری وبا در شهر، شماری 
از بزرگان آن عصر برای فرار از این 

بیماری به باغ او پناه آوردند.
بر اساس اسناد و مدارک تاریخی، 
باغ امین حضور نیز در ابتدای دره 
رودخانه  در سمت چپ  و  درکه 

.ـش به   واقع بود که میان سال های 1300 تا 1310 ه
ییلاق شاگردان شبانه روزی مدرسه آمریکایی تبدیل 
می شد؛  تعطیل  مدرسه  که  تابستان  فصل  در  شد. 
دانش آموزانی که در مدرسه می ماندند، به همراه چند 
سرپرست به این مکان آمده و چادر می زدند و تابستان را 

در آنجا سپری می کردند.
به جزباغداری و کشاورزی؛دامداری از دیگر مشاغل اهالی 
آن زمان بوده است.  در دوره حکومت پهلوی اول با ایجاد 
سازمان ثبت احوال کشور، اراضی درکه با حدود معین 
ثبت شدند که بخشی از این اراضی تا اراضی سعادت آباد 
متعلق به سیدضیاالدین طباطبایی )نخست وزیر کودتای 
.ـ ش و مدیر روزنامه رعد( بود که  3 اسفندماه 1299 ه
قطعه بندی شدند و مالکان خصوصی آن را خریداری 

کردند.
پس از انقلاب اسلامی همگام با روند روزافزون رشد 
مهاجرت ها  گسترش  آن  به دنبال  و  تهران  جمعیت 

مناطق  شهر،  این  به  اطراف  شهرهای  و  روستاها  از 
ییلاقی شمال شهر تهران تحت  فشار ساخت وسازهای 
قرار  برنامه ریزی  بدون  اغلب  و  متراکم  مسکونی 
گرفتند. اراضی درکه به علت داشتن مزیت های مکانی 
مجاورت  در  گرفتن  قرار  مانند  مناسب  محیطی  و 
محله های توانمند شهر مانند ولنجک و محمودیه و 
بهره مندی از آب وهوای دلپذیر مورد توجه سرمایه داران 
به  را  آنها  و  قرار گرفت  ثروتمند جامعه  و گروه های 
ساخت وسازدر این اراضی ترغیب کرد. از طرفی روند 
در حال افزایش قیمت زمین در دهه های کنونی و سود 
ناشی از ساخت وسازهای بلند مرتبه و رواج فرهنگ 
آپارتمان نشینی در میان مردم،برآیندی جز تفکیک و 
به دنبال آن  باغ های کهن درکه و  از  فروش بسیاری 
تعرض گذرگاه ها و ساخت وسازهای جدید مسکونی 

نداشت که با شدت بیشتری انجام می شوند.
یکی از اصلی ترین مسیر ارتباطی محله درکه، خیابانی 
با همین نام است که از میدان دانشجو آغاز می شود و 
تا میدان درکه امتداد می یابد. این مسیر در گذشته تنها 
راه ارتباطی این روستا با نواحی اطراف به خصوص در 
ادامه به سمت تجریش بوده است. 
در حال حاضر نیز به ویژه روزهای 
شمار  رفت وآمد  محل  تعطیل 
که  است  گردشگرانی  از  فراوانی 
پیاده روی  و  به مقصد کوهنوردی 
به درکه می روند و به دلیل تجمع 
این  ابتدا  در  کافه ها  و  رستوران 
سنگین  ترافیک  شاهد  اغلب  راه، 

خودروهای گردشگران است.
خیابان میراسماعیلی که در گذشته 
بهارستان نام داشت، اکنون اصلی ترین گذر درکه است؛ 
زیرا یکی از راه های دسترسی به کوه است که افزون 
بر تردد خودروها، شمارفراوانی از کوهنوردان روزانه از 
این مسیر برای رفتن به کوهستان استفاده می کنند. 
حسینه معروف درکه نیز در این خیابان، ابتدای بن بست 
.ـش تأسیس  الله وردی واقع شده که در سال 1337 ه

شد و سقاخانه ای در قسمت ورودی آن قرار دارد.
تنها  درکه،  خیابان  از  پس  احمدپور  شهید  خیابان 
با اوین است. این خیابان  ارتباطی این محله  محور 
از میدان درکه آغاز می شود و در قسمت جنوب تا 
زندان اوین امتداد می یابد. بخش شمالی این خیابان 
در جنوب میدان درکه، اغلب به مکان های گردشگری 
یافته  اختصاص  وسیع  رستوران های  باغ  قالب  در 
ابتدای  است. به همین علت، در روزهای تعطیل در 
ورودی خیابان منتهی به میداندرکه ترافیک سنگینی 

به وجودمی آید.

حميد ناصری کرمانشاهی 
)محقق و پژوهشگر(

رقيه رحيمی شادهی
)محقق و پژوهشگر( 

گذری بر 
کوچه باغ های 

شمیرانات

اغلب اراضی درکه قبل از آباد شدن و ایجاد 
هرگونه ساخت و ساز در آن، جزء اراضی 
موات شهری و به دلیل واقع شدن بین دو 
کوه موازی از کوهپایه های البرز یکی از 

صعب العبورترین اراضی شمیران به شمار 
می رفت. اراضی این روستا از جنوب به قریه 
اوین و از سوی دیگر به کوهپایه های توچال 
محدود می شود. تنها راه دسترسی به آن از 

گذشته تا امروز از سمت جنوب است.

نخستین سکونت در درکه را به امامزاده 
سیدمحمد ولی و خانواده ایشان نسبت 
می دهند. در زمان مأمون خلیفه عباسی، 
یکی از فرزندان امام سجاد)ع( به نام 

سیدمحمد ولی که در زمان ولایتعهدی امام 
رضا)ع( به ایران آمده بود، پس از شهادت 

ایشان بر اثر فشار خلفای عباسی به کوه های 
درکه پناهنده شد. بعد از درگذشت وي 
آرامگاهی در این محله ساخته شد که از 

آن روزگاران تاکنون محل زیارت بسیاری 
از مردم به خصوص ساکنان درکه است



درآمد پایدار مشکل سه دهه مدیریت شهری پایتخت است
سال 1367جنگ به پایان رسید و این مسئله مطرح شد که پایتخت به شهر دیگری منتقل شود. شاید آنها به دنبال مدیری بودند که بتواند تهران را از آن وضعیت نجات دهد، هر چند وزارت مسکن 

به شدت در پی انتقال پایتخت از تهران بود. اما در مدیریت شهری تصمیم گرفته شد تا تهران به عنوان پایتخت باقی بماند و به شهری آباد و سبز نیزتبدیل شود. این تصمیم در حالی بود که نباید 
انتظار کمکی از بودجه دولتی به وجود می آمد؛ زیرا در اوایل انقلاب تصمیم گرفته شد، دولت به شهرداری ها به ویژه در کلان شهرها کمکی نکند، حتی عوارض ورودی آنها را حذف کرده و اظهار داشتند 
شهرداری باید خودکفا بوده و خود درآمد داشته باشد. این یک منطق درست است که مردم یک شهر با توجه به خاستگاه و خواسته های خود پول دهند و شهر را اداره کنند.  بعد گفته شد چطور باید 

درآمدزایی صورت گیرد. هر شهردار بر اساس نظر و سلیقه خود این کار را انجام داد. یکی از شهرداران آن زمان کشمش می خرید و به کشورهای آسیانه میانه صادر می کرد که درآمد داشته باشند...

هزینه - فایده شورای اسلامی 
شهر تهران  

شورای شهر تهران برای مردم و شهر تهران واجد هزینه ها و فواید 
مختلف است. هزینه هایی مثل هزینه های جاری )دستمزد و حقوق 
اعضا و کارکنان دفاتر آنها و ...( ، هزینه های ساختار اداری- تشکیلاتی 
شورا )و شــورایاری ها و ســمن ها(، هزینه تصمیمات، مصوبات و 
طرح های شــورا) در صورت ناکارآمد بودن ( و فوایدی چون نتایج 
ناشی از تصمیمات، مصوبات و طرح های شورا )در دو بعد نظارتی 
و قانونگذاری( در صورت کارآمد بودن و درســت بودن آنها از نظر 
اجتماعی و اقتصادی. در این بین، کمی کردن این مولفه ها، به عنوان 
یک مساله کلیدی مطرح است و در یک بررسی دقیق، با هزینه آشکار 
)درج شده در بودجه سالیانه شورا( و هزینه پنهان برخورد می کنیم 
که یافتن هزینه های پنهان و فوائد شورا، قضیه را مقداری بغرنج و 
پیچیده می کند چرا که بخش عمده ای از این دو مولفه قابلیت کمی 
کردن ندارد. برخی بر این باورند که می توان مصوبات و تصمیمات 
شورا را بر اساس یکسری شاخص ها قابل ارزیابی نمود که این کار 
در نوع خود نیازمند مطالعه و پژوهش جدی است. براساس مفاهیم 
علمی وعقلانی باید فواید آشکار و پنهان شورا بزرگ تر و یا مساوی 
با هزینه های آشکار و پنهان شورا باشد. از آنجا که بخشی از معادله، 
قابل کمی کردن نیست باید طیفی از نگاه های کیفی را مورد بررسی 
قرار داد که در این زمینه ســه دیدگاه مطرح است؛ یک دیدگاه بر 
این باور است که »فوائد ناشــی از مصوبات و نظارت های مستمر 
شورا و اعضا آن عملًا چندین برابر هزینه هایی است که مردم شهر 
برای شورا می پردازند.« دیدگاه رقیب، این است که کارنامه شورا 
از حیث شاخص هزینه و فایده قابل قبول نیست. به عبارت دیگر 
شورا کارایی لازم را نداشته است و می تواند در شرایط بهینه تری 
عمل نماید .  یک دیدگاه دیگر بر این مدعاست که اساساً چهارچوب 
هزینه و فایده، معیار مناسبی برای قضاوت در خصوص عملکرد شورا 
نیست. ودرخصوص نهاد شورا نمی توان حتی به فرض عدم اثربخشی 
بر روندها و فرآیندهای مدیریت شــهری نهادی دیگر به جای آن 
گذاشت، معنای دقیق این گفتار این اســت که شوراها به عنوان 
بخشی از حقوق ملت برای تعیین سرنوشت خویش ایجاد می شود و 
به واسطه آنکه بخشی از مسئولیت حاکمیت برای مدیریت و پیشرفت 
کشور را انجام می دهد تحت هیچ شرایطی یک پروژه تلقی نمی شود 
و لذا با روش های ارزیابی پروژه هم قابل ارزیابی نیست.  درخصوص 
ارزش و ضرورت فعالیت نهادی چون شورای اسلامی شهر و روستا، 
که در ذات خود در برگیرنده ارزش ها و کارکردهای دیگری چون 
کارکرد و ارزش فرهنگی، کارکرد و ارزش معنوی، کارکرد و ارزش 
اجتماعی، کارکرد و ارزش نظارتی، کارکرد و ارزش مدنی، کارکرد 
و ارزش مقررات گذاری و مانند آن اســت، بایستی از روش ارزیابی 

عملکرد و تحقق و یا عدم تحقق کارویژه های آن بهره جست.

صفحه 4

صفحه 8

اعضای شورای شهر تهران چقدر حقوق می گیرند؟
 اعضای شورای شهر تهران چند ساعت کار می کنند؟

عابدین سالاری 

12 صفحه رنگی 

            500تومان

سری جدید  - شماره 10

دوشنبه - 4  خرداد  1394 

بر اساس آمارهای مربوط به بودجه شورای شهر تهران و یک چارچوب تحلیلی

هزینه تمام شده  هر جلسه شورای شهر :

 390 میلیون تومان
هزینه تمام شده نمایندگی 4 ساله هر عضو شورا:

 5 میلیارد تومان

صفحه 2هزینه - فایده شورا  در گفت وگوبا شورا نشینان

ادامه در صفحه 8

در 15 سال گذشته گام های 
خوبی برداشته ایم

مرتضی طلایی 
عضو شورای اسلامی شهر تهران

محمد حقانی 
عضو شورای اسلامی شهر تهران

رحمت اله حافظی 
عضو شورای اسلامی شهر تهران

ولی الله شجاع پوریان 
عضو شورای اسلامی شهر تهران

احمد دنیامالی 
عضو شورای اسلامی شهر تهران

کارنامه سال 1394
18 فروردین: انتقاد از حذف شهرداری تهران از هیئت نظارت بر 
اصناف و اشاره به این مطلب که یک چهارم اصناف کشور در تهران 
هستند. )در گذشته نیز امور اصناف برعهده شهرداری بوده است( 

25 فروردین: طرح اعتراض اهالی منطقه 2 واقع در رود دره اوین 
در مورد نحوه خرید املاک و اراضی آنجا در صحن شورا

و  مناطق  شهرداری های  کاری  کارنامه  درخواست  خرداد:  پنجم 
شرایط  در خصوص  شورا  مصوب  طرح  به  توجه  عدم  برای  انتقاد 

احراز معاونان و شهرداران مناطق
12 خرداد: ارائه گزارش محله گردی در صحن شورا )محله امامزاده 

یحیی و اشاره به مسائل و مشکلات فراوان آن(
19خرداد:  تذکر در خصوص انتقال کارخانه روغن نباتی قو )این 
کارخانه از سال 1373 تا حال حاضر مهلت انتقال می گیرد و قرار 

است که به خارج از تهران منتقل شود!(
19 خرداد: تذکر و انتقاد در خصوص تبدیل بخشی از پارک واقع 

در محله 24 متری سعادت آباد به ساخت وساز
محمد حقاني در این انتقاد خود مطرح کرد: تعدادی از زمین هایی 
از  قبل  فراری  افراد  به  اند،متعلق  شده  پارک  به  تبدیل  الان  که 
انقلاب اسلامی بوده است.الان عده ای پیدا شده اند که با اسناد و 
مدارکی که در اختیار دارند، خواستار تبدیل پارک به ساختمان های 
چند طبقه هستند. هم اکنون فرد ادعا کننده زمین سعادت آباد 

خواستار ساخت و ساز 10 طبقه در پارک مورد نظر را دارد.
19 خرداد: دفاع از لایحه به روزرسانی امکانات سازمان آتش نشانی

در  هندی  و  چینی  تکنولوژی   از  استفاده  به  انتقاد  خرداد:   26
واحدهای زباله سوز

در  تصویب  به رغم  سرا؛  همرا  ساخت  طرح  از  انتقاد  خرداد:   26
برنامه

نهم تیر: تذکر به مدیرعامل شرکت پسماند درمورد خرید زباله سوز 
از چین

 ( باغ ها در صحن علنی شورا  از عدم طرح مصوبه  انتقاد  16 تیر: 
علی رغم وجود مصوبه سال1390 و بررسی آن در مرکز مطالعات(

در  بانک ها  نقش  محوریت  با  دستور  از  پیش  نطق  تیر:   23
ساخت و ساز در تهران و نقش آن در تخریب محیط زیست تهران

سي تیر: تذکر در خصوص توزیع میوه های خارجی در میدان های 
میوه و تره بار و انتقاد از تداوم قاچاق میوه 

سوم شهریور: تذکر در خصوص تعیین و انجام بیمه نیروی انسانی 
فعال در خانه های سلامت

17 شهریور: نطق پیش از دستور با محوریت سؤال در خصوص 
عملکرد کلی شورا، وضعیت باغ ها و... )نطق انتقادی و پرسش گرایانه(

سیستم  تهران،  کاریزهای  ساماندهی  خصوص  در  تذکر  مهر:   14
در  تذکر  و  مترو   3 خط  در  ایستگاه   14 برق  پست  و  هوا  تهویه 

خصوص گسترش سفید بالک ها در تهران
از شهرداری درباره کاشت درختان متناسب  27 مهر: درخواست 
با شرایط اقلیمی تهران و تقاضا برای جلوگیری از آبیاری قطره ای 

در خیابان ولیعصر 
سوم آبان: تذکر در خصوص کاهش درختان باغ 6 هکتاری واقع 

در کیلومتر 18 جاده مخصوص)جنب داروپخش( 
26 آبان: تذکر در خصوص غیراستاندارد وفرسوده بودن دستگاه های 
تله کابین توچال و احتمال وقوع حادثه و اشاره به اینکه 13 درصد از 

سهام آن  متعلق به شهرداری تهران می باشد.
سوم آذر: تذکر در خصوص تعطیلی معادن شن و ماسه در منطقه 

18 و تقاضا برای برگزاری یکی از جلسات شورا در منطقه
25 آذر: درخواست تعیین محدوده باغ های کن و قراردادن آن ها 

در محدوده G  )فضای سبز( درکمیسیون ماده 5
14 اسفند: تذکر در خصوص نیروهای شهربان و طرح این مطلب 
که نیروهای روزمره امکان تبانی دارند و انتقاد از وجود قاچاق میوه 
در میدان مرکزی علی رغم اختیارات فراوان شهرداری تهران در آنجا
14 اسفند: تذکر در خصوص عدم اجرای مصوبه شورای دوم برای 

انتقال مشاغل مزاحم در مدت 2 سال
18 اسفند: تذکر درباره پرداخت طلب پیمانکاران توسط شهرداری، 
اشاره به هنرمندی که برای شهرداری تندیس ساخته و اکنون به  
اینکه  شهرداری  بر  علت بدهی در زندان به سر می برد و  تاکید 

میزان بدهی های خود را اعلام کند.
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آقای  کنونی  عملکرد  منتقد  افراد  از  بسیاری   
کاربری  تغییر  و  تراکم فروشی  بحث  در  قالیباف 
آقای  زمان  از  کاربری  تغییر  این  که  معتقدند 
داده  برای کسب درآمد رخ  تهران  کرباسچی در 
است. با توجه به شرایطی که کرباسچی مدیریت 
به  نیاز  تهران  و  گرفت  برعهده  را  تهران  شهر 
از  که  دارید  قبول  آیا  داشت،  آبادانی  و  بودجه 
زمان وی تغییر کاربری ها و کسب درآمد از زمین 
در تهران باب شده و آیا شرایط آن زمان با فضای 

کنونی قابل مقایسه است؟
این مسئله مطرح  و  پایان رسید  به  سال 1367جنگ 
شاید  شود.  منتقل  دیگری  شهر  به  پایتخت  که  شد 
آن  از  را  تهران  بتواند  که  بودند  مدیری  دنبال  به  آنها 
وضعیت نجات دهد، هر چند وزارت مسکن به شدت در 
پی انتقال پایتخت از تهران بود. اما در مدیریت شهری 
تصمیم گرفته شد تا تهران به عنوان پایتخت باقی بماند 
تصمیم  این  شود.  نیزتبدیل  سبز  و  آباد  شهری  به  و 
دولتی  بودجه  از  انتظار کمکی  نباید  که  بود  در حالی 
به وجود می آمد؛ زیرا در اوایل انقلاب تصمیم گرفته شد، 
کمکی  شهرها  کلان  در  به ویژه  شهرداری ها  به  دولت 
نکند، حتی عوارض ورودی آنها را حذف کرده و اظهار 
داشتند شهرداری باید خودکفا بوده و خود درآمد داشته 
باشد. این یک منطق درست است که مردم یک شهر 
با توجه به خاستگاه و خواسته های خود پول دهند و 
شهر را اداره کنند.  بعد گفته شد چطور باید درآمدزایی 
صورت گیرد. هر شهردار بر اساس نظر و سلیقه خود 
این کار را انجام داد. یکی از شهرداران آن زمان کشمش 
می خرید و به کشورهای آسیانه میانه صادر می کرد که 
درآمد داشته باشند. مگر کار شهرداری خرید و فروش 
کشمش است یا اینکه زمین می خرید و می فروخت. ما 
حق نداریم زمین مردم را بخریم و بعد با واسطه گری به 
بهای بیشتر بفروشیم. از همه این  کارها آسان تر، فروش 
گرفته شود،  کار صورت  این  که  زمانی  هر  بود.  تراکم 
مورد انتقاد قرار می گیرد. اینکه طرح جامع و تفصیلی 
پا  زیر  می شود،  محسوب  شهرداری  مقدس  کتاب  که 

 8 کوچه های  در  و  شود  گذاشته 
متری مجوز ساخت آپارتمان 20 
نه رعایت مردم  طبقه داده شود؛ 
پیاده رویی  دنبال  نه  و  کرده  را 
و  باز  فضای  وقتی  است.  مناسب 
عمومی به معرض فروش گذاشته 
اینکه طرح جامع  بدون  می شود، 

و تفصیلی در نظر گرفته شود، دیگر سخنی برای گفتن 
باقی نمی ماند...

مدیریت  دوره  در  که  دارید  قبول  شما  پس   
اما  افتاد،  اتفاق  این  تهران  شهر  برای  کرباسچی 
کمبود  آن  اصلی  علت  و  نمی کنید  تأیید  را  آن 

درآمد می دانید؟
بله؛ ولی اراضی عمومی و زمین های خدماتی عام المنفعه 

به فروش نرفت.
با  دارد،  قالیباف  آقای  که  کنونی  شرایط  آیا   

شرایطی بعد از جنگ، همخوانی دارد؟
نسبت  شما  است.  شده  زیاد  تراکم  فروش  به  شدت 
تراکم فروشی آن زمان را با الان مقایسه کنید. ما آقای 
است،  شهرمان  شهردار  زیرا  داریم؛  دوست  را  قالیباف 
تهران  شهرداری  هستیم،  مردم  نماینده  نیز  ما  ولی 
دیگر نمی تواند در سال 40 میلیارد تومان درآمد داشته 
باشد.با این روش تهران به سمتی پیش می رود که تمام 

مناطق آن به فروش خواهد رفت!
سکه،  چند  به خاطر  کرباسچی  آقای  زمان  در   
دادگاهی شد و جزئیات دادگاه از تلویزیون پخش 
هزینه های  میلیارد  هزاران  وجود  با  چرا  می شد، 
فاقد در سندهای مالی شهرداری دادگاهی در این 

رابطه تشکیل نمی شود؟
خلافی  اگر  بپرسید.  من  از  را  سؤالات  این  نباید  شما 
نظارتی  نهادهای  و  قضایی  مقامات  باید  گرفته  صورت 
نهاد  عنوان  به  حسابرس  یک  باشند.  پاسخگو  بالاتر  
را  شهرداری  درآمدهای  که  می شود  گرفته  فرادستی 
دارد.  وجود  تخلفاتی  جاهایی  در  اما  کند،  حسابرسی 
بارها تأکید شده و باز هم تأکید می شود که نظارت های 

شورا مقطعی، موردی و مرحله ای 
است و ساز و کاری در آن وجود 
برای  سازوکار  بهترین  ندارد. 
شورایاری است،  شهرداری،  نظارت 
شورای  رسای  و  قوی  نیروي  آنها 
شده  گفته  بارها  که  هستند  شهر 
شوند،  تقویت  ریشه ها  این  اگر 
حسابرسی  همچنین  شد.  خواهند  تنومند  درخت ها 
باید  گزارش های مالی داده خواهد شد، این گزارش ها 
مسیری را طی کنند که بعد از اینکه غیرمشروط تلقی 
شدند و شرایط احراز نشد، وظیفه هیئت رئیسه است 
که مسیری برایش پیش بینی و اجرا کند و آن ها باید 

در این مورد پاسخگو باشند.
 شما در 19 خردادماه 1394 در خصوص انتقال 
توجه  با  داده اید،  تذکر  قو  نباتی  روغن  کارخانه 
انجام  از سال 1373 قرار بود این مورد  اینکه  به 

شود، نتیجه این تذکر به کجا رسیده است؟
سلامت  کمیسون  در  اینجانب،مسئله  تذکر  از  بعد 
محیط زیست و خدمات شهری نیز مطرح شد و برخی 
از سهامداران آن کارخانه به شورا آمدند و در جلسه ای 
دنبال  به  داشتند  اظهار  و  را مطرح کرده  مشکلاتشان 
تملک زمینی در استان چهارمحال بختیاری هستند تا 
کارخانه را به آنجا منتقل کنند. در بحث انتقال این نوع 
کارخانه ها)مانند کارخانه شن و ماسه که با پیگیری های 
این  رسید(  به سرانجام  زیست  زیاد کمیسیون محیط 
در  کارخانه  این  گذشته  در  است؛  توجه  قابل  نکته 
توسعه  و  رشد  به علت  اکنون  و  بودند  شهرها  حاشیه 
گرفتند،  قرار  مسکونی  مناطق  بطن  در  شهری  فضای 
بنابراین صاحبان آنها معتقدند که حریم شهر را رعایت 
اینکه در آن مناطق  به  با علم  افراد جامعه  و  کرده اند 
کارخانه وجود دارد، خانه  ساخته اند. همچنین مشکل 
از سوی صاحبان کارخانه ها مطرح می شود،  اصلی که 
بیکاری کارگران آنهاست. هرچندبارها شهرداری اعلام 
در  حتی  را  کارگران  تعداد  این  است  حاضر  که  کرده 
شهرداری به  کار گیرید یا اعطای بازنشستگی پیش از 

موعد آنها با حفظ مقررات و بیمه انجام شود، ولی هنوز 
در حال پیگیری است تا به سرانجام برسد. سهامداران 
جدید کارخانه روغن نباتی قو که از مدیران سابق این 
کارخانه بودند؛ وقتی آنجا را از بنیاد  خریداری کردند، 
می دانستند که چنین مشکلی وجود دارد و این کارخانه 
است.  نشده  انجام  کاری  هنوز  اما  شود؛  منتقل  باید 
سریع تر  چه  هر  آنجا  اگر  است؛  شده  تأکید  همچنین 
تخلیه نشود، از طریق شورای شهر به کمیسیون ماده 
سبز  فضای  زمینبه  این  کاربری  تغییر  خصوص  در   5
اقدامی فوری صورت می  گیرد. با پیگیری هایی که انجام 
خوبی  نتایج  سال  اول  نیمه  تا  هستیم  امیدوار  شده 

به¬دست آید.
از  بخشی  خردادماه1394ازتبدیل   19 شمادر   
برای  سعادت آباد  متری   24 محله  در  پارک  یک 
ساخت و ساز انتقاد شدیدی کردید. نتیجه ی این 

انتقاد شما به کجا رسیده است؟
متأسفانه بر اساس رأی دیوان عدالت اداری کار ادامه 
می شود  صادر  چگونه  سندها  این  نمی دانم  کرد.  پیدا 
فضایی که 22 سال پارک بوده و دارای همه تأسیسات 
و لوازم آن است، دارای سند می شود. اگر نگاه زیست 
محیطی به شهر وجود داشته باشد، باید شهرداری در 
ازای این ملک، ملک دیگری را برای ساخت و ساز به این 
صادر  اداری  عدالت  دیوان  رأی  وقتی  می داد.  مالکان 
می شود؛ این شبهه ایجاد می شود، قاضی و کارشناسی 
تا  نکرده  بازدید  محل  از  می کنند،  صادر  را  رأی  که 
شهرداری  طرف  ازیک  باشند.  محله  موقعیت  شاهد 
باید علاقه مند به حفظ این گونه فضاها باشد و از سوی 
دیگر نیز باید از دیوان عدالت اداری تقاضا می شد که 
نخست از مکان مورد نظر بازدید کنند، بعد بر اساس 

نظر کارشناسی و فنی رأی صادر کند.
درخصوص  بار  چند  خردادماه1394   در  شما   
خرید ماشین آلات زباله سوز از کشور چین تذکر 
دادید. ماجرای این مورد چیست و تذکر شما به 

کجا رسیده  است؟
از  بسیاری  که  شدم  متوجه  اطلاعاتی  اساس  بر  بنده 
چینی  زباله سوزهای  را  محیطی  زیست  شاخص های 
ندارند و دود و اثرات دیگری که بر جای می گذارند، در 
با توجه به تجربه ای  تخریب محیط زیست تأثیردارند. 
شهری  خدمات  در  که  زمانی  داشتم؛  گذشته  در  که 
بودم، در آن دوره این تمایل وجود داشت که دستگاه 
زمان  آن  شود.  اندازی  راه   و  آورده  تهران  به  بازیافت 
با کارخانه های ایتالیا و آلمان،سوئیس و فرانسه گفتگو 
شود.  آورده  ایتالیا  از  که  شد  حاصل  نتیجه  واین  شد 
ولی وقتی بنده از این حوزه به حوزه دیگری رفتم، به 
دلایلی که برای من محفوظ است؛ این فناوری از هند 
خریداری شد و در حال حاضر نیزبدون استفاده است. 
ای کاش هنگام استفاده از فناوری ها کشورهایی دیگر 
از فناوری هایی استفاده شود که حداقل از لحاظ علمی 
کمتر از ایران نباشند. بنده به وسایلی که ساخت چین 
است به هیچ وجه اعتماد ندارم. حتی در مورد کالاهایی 
یا دیگر کشورهای  که می گویند تحت لیسانس آلمان 
پیشرفته است. چرا از خود آن کشورها خریداری نشود!
 مصوبه باغ ها از مواردی است که بارها در شورا 
تیرماه سال  باعث چالش شده است. شما در 16 
شورا،  علنی  صحن  در  باغ ها  ازمصوبه  گذشته 
کردید  1390انتقاد  سال  مصوبه  وجود  علی رغم 
واین موضوع چند مرتبه دیگر و به تازگی موجب 

چالش شما و جمعی از شوراییان شده است.
دو سه مرتبه خدمت مقام معظم رهبری رسیده ایم؛ هم 
تحت عنوان اعضای شورای شهر و مدیران شهرداری،هم 
برای مسائل زیست محیطی که از سوی ایشان دعوت 
داده اند  تذکر  شهرداری  به  بارها  ایشان  بودیم.  شده 
عنوان  به   آنها  باید  نبرند.  ازبین  را  باغ ها  و  که درخت  
شهر  باغ های  برای  حتی  شوند.  حفظ  شهر  ریه های 
کارزار )کمپین( تشکیل داده شد. بنده بسیار خرسندم 
که افراد جامعه نسبت به قطع درختان حساس شده اند 
توفیق  نوعی  رویکرد  این  می گیرند.  تماس  شورا  با  و 
تا وقتی  اجتماعی است که نصیب شورای شده است. 
ندانند،  اجتماعی شریک  مسائل  در  را  مردم، خود  که 
مطمئن باشید مشکلی حل نخواهد شد. در مرداد ماه 
داشت؛  وجود  که  ارتباط هایی  طریق  از  گذشته  سال 
از  حفاظت  و  صیانت  عنوان  با  فوریتی  یک  طرحی 
شورا  در صحن  مزروعی  اراضی  و  تهران  باغ های شهر 
بیان شد؛ بنده به همراه ریاست شورا، هیئت رئیسه شورا 
و دوستان و همکاران گفتگوهای بسیاری انجام داده تا 
باید  فوریتی  یک  طرح  شود.  تصویب  آن  فوریتی  یک 
از  بعد  این طرح  اما  بیاید؛  به صحن  از یک هفته  بعد 
کشید(.  طول  ماه  آمد)شش  شورا  به صحن  ماه  شش 
چند بار تذکر داده  شد و در نهایت نوروز فرا رسید که 
ریاست  از  بنابراین  نیستند.  اعضا  اکثر  و  است  تعطیل 
بگذارند.  نوروز  از  بعد  برای  را  آن  شد  خواهش  شورا 
پس از آن دوباره توضیحات داده و استدلال هایی بیان 
ندارند.  یکدیگرتفاوتی  با  تهران  پهنه  در  باغ ها  که  شد 
تهران به چهار پهنه تقسیم شده؛ باغ هایی که در پهنه 
G هستند، با باغ هایی که در پهنه S هستند چه فرقی 
یکی  هستند.   MیاR پهنه  در  که  باغ هایی  یا  می کنند 

نباید شهرداری باغ ها را وسیله ای برای کسب 
درآمد و امرار معاش شهر قرار دهد. باغ ها 

ریه های این شهر هستند. مردم چطور باید در 
این شهر نفس بکشند. آیا برای آینده گانمان 

چیزی باقی گذاشته ایم؟

سرزمین  در  زدن  قدم  زدنت،  قلم 
تا  پرگشودن  و  آرمانهاست  زیبای 
به  رسیدن  برای  باشد  یادمان  قاف. 
سیمرغ  باید  آرمان ها  حقیقت  قاف 
شویم تا پرگشودنمان ،رسیدن باشد. 

هم قلم روزت مبارک
هفته نامه پدیده شهر



کارنامه سال1395 ) سه ماهه اول (
16 فروردین: اعتراض و تذکر شدید به دلیل قطع درختان در دوپلاک 

در منطقه دروس و ارائه تصاویر آن در جلسه علنی شورا 
حقاني دراین تذکر به ارائه گزارشی به وی در ایام نوروز مبنی بر قطع 
درختان باغ دروس که در ملکی در بلوار شهرزاد واقع شده بود و انکار 
مسئولان شهرداری تهران درمورد عدم قطع این درختان، پرداخت و 
این آدرس دو پلاک وجود دارد که در ملک 1200  تاکید کرد: در 
متری قرار بود چهار درخت با مجوز شهرداری جابه جا شود اما مالک 
مابقی درختان را نیز بدون اجازه قطع کرده است. همچنین از طرف 
همسایگان باخبر شدیم که به دلیل عدم مقاوم سازی و نیلینگ، برخی 
از درختان دچار ریزش شده اند. فردی که اقدام به قطع درختان کرده با 
پنج بادیگارد در محله تردد داشته و این در حالیست که این فرد همان 
کسی است که درختان منطقه 4 را قطع کرده است و باید بگویم که 

تعدادی هستند که به جان باغات تهران افتاده اند.
31 فرودین : تذکر در خصوص واگذاری و فروش شرکت شهروند و 

لزوم ضرورت بررسی آن در شورای شهر
رئیس کمیسیون محیط زیست شوراي شهر تهران درست یک روز 
پس از گفته های قالیباف، محمد حقانی در دویست و پنجاه و دومین 
جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در تذکر به شهردار تهران، 
گفت:در چند روز گذشته شهردار تهران سخن از فروش و واگذاری 
شهروند را داشته است که این مطلب برخلاف مصوبه شورای شهر 
تهران است. تبعات، ملاحظات اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی در این 
گونه اظهارنظرها بسیار تاثیرگذار است و نباید شهرداری از حیطه قانونی 
خود خارج شود. سه ماه از مصوبه شورا مبنی بر ضرورت ابقای شرکت 
اعلام  برخلاف مصوبه  را  شهروند می گذرد و شهردار چنین مطلبی 

می کند.
31 فرودین : طرح این مسئله که در تهران یک گروه )یکسری افراد 
حرفه ای در این حوزه( برای قطع درختان وجود دارند)جلسه بررسی 
گزارش مشترک، با آقای عبدللهی و اعتراض آقای مدیرعامل سازمان 

پارک ها و فضاي سبز شهرداري به این اظهارات(
به اعتقاد حقاني در تمام مکان ها از جمله باغات شهر تهران گروه مافیا 
وجود دارد. شیوه این افراد خریداری باغات شهر تهران و خشک کردن 
آنها است.این افراد با عدم آبیاری به درختان، سبب خشک شدن آنها 
می شوند و بعد از مدتی هم به تدریج تعدادی از آنها را قطع می کنند.

7 اردیبهشت: نطق پیش از دستور با موضوعات 1-اعتراض به افزایش 
سهم ناشی از واگذاری دارایی های سرمایه ای در بودجه2- اعتراض به 
ساخت مجتمع تجاری کورش که موجب قفل شدن سه بزرگراه شده 
است 3- وجود صدها سرای محله با کاربرهای غیرفرهنگی 4-عدم 
به  تحمیلی  امنای  هیئت   -5 فرهنگسراها  با  محله  سرای  ارتباط 

شورایاران 6- غیرشفاف بودن تملک دارایی ها 
21 اردیبهشت: اعتراض به هزینه بالای کرایه تانکر آب برای آبیاری 

درختان و ارائه گزارش بازدید از تصفیه خانه فاضلاب جنوب شهر 
28 اردیبهشت: ارائه تصویر کارگرخدمات شهري  )مرحوم عبدالله( که 
با  ادعا  این  از گرسنگی درگذشت که  به دلیل ضعف عمومی ناشی 
واکنش و واکنش شدید معاون توسعه و برنامه ریزي  امرو شوراهاي 

شهردار تهران  روبه رو شد.
28 اردیبهشت: ارائه گزارش تصویري مربوط به پلاکی واقع در شهر 
ری )منطقه 20( مبني بر ساخت وسازتجاری در سال 1393 و 1394 
با این تخلف که این ملک در زمیني با کاربري فضاي سبز انجام شده 

است.
18 خردادماه: اعتراض به عدم حضور و پاسخگویی اعضا شورای شهر 
در میان تجمعات مردمی که برای حل مسائل و مشکلات خود در 
جلوی شورا حضور می یابند و تذکر مجدد درمورد واگذاری فروشگاه 

شهروند.

ادامه در صفحه 6...
7. بافت فرسوده و حاشیه ای

در منطقه یک ساختمان هایی با بافت فرسوده در اندازه های زیر محله 
یا حتی 

محله وجود دارد که با توجه به عبور گسل های مهم زلزله از این منطقه، 
به منطقه بحران تبدیل شوند. همچنین وجود  این هستند که  آماده 
بافت حاشیه ای و اسکان غیررسمی در برخی محله های یکی دیگر از 

مسائل این منطقه است. 
8. توسعه فضاهای زیرسطحی

با توجه به ترافیک متراکم و عبور و مرور دائمی افراد پیاده در مکان 
هایی نظیر تقاطع خیابان ولیعصر- بزرگراه چمران به عنوان یک دروازه 
شواریاران  سوی  از  سطحی  زیر  فضای  توسعه  برای  شهری  داخلی 

پیشنهاد شده است.
9. اصلاح نام و محدوده محله ها

بعضی از محله های منطقه یک دارای پیشینه کهن هستند که شورایاران 
پیگیری  را  آن ها  محدوده  و  نام   اصلاح  محله ها،  هویت  حفظ  برای 
را  جوزستان  محله  و  حکمت  را  دزاشیب  محله  مثال  برای  می کنند. 
واقع  در محله حکمت  دزاشیب  تکیه  در حالی که  نامیده اند.  دزاشیب 
برتری داده اند، در  نام محله رستم آباد  بر  را  فرمانفرما  نام  شده است! 
بوده  قدیمی  محله  این  در  وسیعی  نسبتاً  باغ  تنها  فرمانیه  صورتی که 
در  اند  کرده  نامگذاری  ساز  آتی  را  اوین  در  چاله  باغ  زیرمحله  است. 

حالیکه هتل اوین در کنار آن واقع شده است و ...
10. تطبیق تقسیمات قلمرویی

این تطبیق با حوزه مدیریت شهری به عنوان پیش شرط تحقق مدیریت 
یکپارچه شهری برای جلوگیری از عملکرد جزیره ای و تضاد عملکردی 
یک  منطقه  شورایاران  که  است  مواردی  از  نیز  خدماتی  سازمان های 
خواستار آن هستند. ثبت احوال شمیران در منطقه 7 است. اداره گاز با  
منطقه 5 است و اداره ارشاد و اسلامی در منطقه 22 واقع شده است.

طرح شناسنامه دار شدن باغ های تهران چرا اجرا نمی شود؟
باغ ها باید شناسنامه داشته باشند و همه چیز باید در آن وجود داشته باشد و از همه مهمتر امضای مالک است. در آن هنگام اگردرختی قطع شود و بگویند درختی 
قطع نکرده اند،هنگام مراجعه به سازمان های قضایی، می توان گفت امضایتان وجود دارد که در مکان مورد نظر دو درخت وجود داشته و اکنون وجود ندارد. آن وقت 
می توان آن باغ را طبق قانون حفظ و با گسترش فضای سبز به نفع مردم مصادره کرد تا در اختیار شهرداری قرار گیرد. چرا تاکنون این مورد انجام نشده است!؟ 
در این لایحه پلاک کوبی درختان شهر نیز پیشنهاد شد که همه درختان شهر باید پلاک داشته باشد. این سخن برای 37 سال قبل است که هنوز انجام نشده 
است. برخی از اعضای شورا آمدند و مطرح کردند که 80 درصد باغ های شهر از بین رفته  و بر اساس قوانین و شاخص های کنونی ساخته شده اند... 10

August 6 , 2016   www. padidehshahr.com   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly شنبه ۱6مرداد ۱3۹۵   سال سوم  دوره جدید، شماره: ۲   ۱۲صفحهمهمان هفته

از موارد این بود با این شاخص ها و معیارهایی که در 
پهنه G ساخت و ساز انجام می گیرد، همان شاخص ها در 
پهنه های دیگر نیزمحاسبه شود. یکی دیگر این بود که 

لایحه فضای سبز مانند سایر لایه ها ایجاد شود.
که  شود  شناسنامه  دارای  باغ  ها  اینکه  دیگر  مسئله   
سال  از  که  است  تعهدی  این  شد  بیان  و  شد  مطرح 
باید  باغ ها  است.  نشده  اجرایی  هنوز  و  داده   1395
شناسنامه داشته باشند و همه چیز باید در آن وجود 
در  است.  مالک  امضای  مهمتر  همه  از  و  باشد  داشته 
آن هنگام اگردرختی قطع شود و بگویند درختی قطع 
نکرده اند،هنگام مراجعه به سازمان های قضایی، می توان 
امضایتان وجود دارد که در مکان مورد نظر دو  گفت 
وقت  آن  ندارد.  وجود  اکنون  و  داشته  وجود  درخت 
می توان آن باغ را طبق قانون حفظ و با گسترش فضای 
سبز به نفع مردم مصادره کرد تا در اختیار شهرداری 
است!؟  نشده  انجام  مورد  این  تاکنون  چرا  گیرد.  قرار 
پیشنهاد  نیز  شهر  درختان  پلاک کوبی  لایحه  این  در 
شد که همه درختان شهر باید پلاک داشته باشد. این 
نشده  انجام  است که هنوز  قبل  برای 37 سال  سخن 
است. برخی از اعضای شورا آمدند و مطرح کردند که 
80 درصد باغ های شهر از بین رفته  و بر اساس قوانین 

ساخته  کنونی  شاخص های  و 
باید  نیز  درصد   20 این  شده اند. 
غیر  در  شود،  ساخته  همان طور 
اجتماعی  عدالت  صورت  این 
مالکان  حقوق  نمی شود.  رعایت 
آنها چه می شود؟ شورا می گویید؛ 
دهید؛  مالکیت  حق  نیز  آنها  به 
کرد  بیان  این طور  نمی توان  اما 
به خانه ای آمده و 80  که دزدی 

درصد اموال خانه را برده، بنابراین به او بگوییم؛ چون 
خب  ببرید!  بیایید  نیز  را  بقیه  برده اید،  را  درصد   80
اهمال مدیران وقت بوده که این باغ ها از بین رفته است. 
اکنون باید کاری کرد تا بقیه آنها از بین نرود. مخالفت 
کردند و دوباره این طرح به کمیسیون بازگشت. دوباره 
با چند کمیسیون گذاشته شد  تا  یک جلسه مشترک 
طریق  از  هستیم  امیدوار  آن طرف  از  برسد.  نتیجه  به 
این  برای  تدبیری  و شهرسازی  معماری  عالی  شوارای 

باغ ها صورت پذیرد.
برگشت  مصوبه  این  که  روزی  سخنگوی شورا   
کرد  بیان  و  گذاشت  خبری  نشست  یک  خورد، 
دوباره  باغ ها  از  صیانت  طرح  ماه  یک  درطول 
گذشته  ماه  یک  شد.  خواهد  مطرح  صحن  در 
جلسه  هنوزآن  می گویید  شما  که  این طور  و 
این  از  بعد  است.چطور  نشده  تشکیل  مشترک 

مدت می تواند به صحن برگردد؟
یک ماه دیگر که بگذرد یک سال دیگر از آن 37 سال 
مسائل  که  است  این  اساسی  مشکل  است.  گذشته 
سیاسی و جناحی در شهرداری نباید مطرح شود. نباید 
شهرداری باغ ها را وسیله ای برای کسب درآمد و امرار 
معاش شهر قرار دهد. باغ ها ریه های این شهر هستند. 
برای  آیا  بکشند.  نفس  شهر  این  در  باید  مردم چطور 
آیندگانمان چیزی باقی گذاشته ایم؟! شهرداری تهران 
باید از این به بعد از افرادی که نمی خواهند باغ ها خود 
را نگه دارند، آنها را بخرد وبرای عموم مردم آزاد بگذارد. 
حتی فضای سبز نسازد، فقط دیوارهای آنها را بردارد 
و در اختیار همه افراد قرار دهد. لزومی ندارد درباغ ها 
جدول بندی انجام شود. در مورد باغ های کن نیز همین 

کن  باغ های  باید  کرد  بیان  شورا  شد.  داده  پیشنهاد 
ساماندهی شود؛ نه اینکه آنهاخریداری شوند، بلکه اگر 
بزرگراه  و  پل  ساخت  آیا  شود.  خریده  خواست  کسی 
در شهر ضروری تر است یا خرید این باغ ها؟ اگر اعداد 
مشاهده  گیرد؛  قرار  بررسی  مورد  شهرداری  ارقام  و 
باغ ها  تملک  برای  پول  چقدر  شهرداری  می شود 
گذاشته است. این باغ ها نیازی به هزینه ساخت وساز و 
جدول گذاری ندارند. در همه جای دنیا باغ ها به صورت  

طبیعی در اختیار عموم مردم قرار داده می شود.
باغ های  به زودی  شد؛  بیان  شورا  اول  سال  در   
تهران مستندسازی خواهد شد. آیا این کار انجام 
شده است؟ بارها شهرداری اظهار داشته که باغ ها 
باغ های  واقعی  درصد  شده اند.  شناسنامه  دارای 

دارای شناسنامه چقدر است؟
دارای  باغ های  است.  نشده  ارائه  شورا  به  هنوز  چیزی 
است.  شده  شناخته   7 ماده  کمیسیون  در  شناسنامه 
مورد نظر شورا شناسنامه  تمام باغ ها تهران است. رأی 
درصد   70 حدود  ساخت وساز ها  اکثر  در  که  باغ هایی 
باغ های  مسئولیت  شهرداری  است.  رفته  ازبین  آنها 
باقی مانده را نمی پذیرد. در سال 1393، برای 1394 
بودجه گذاری انجام شد و اعتبار اختصاص داده شد)3 
مدتی  از  پس  که  تومان  میلیارد 
شد  تبدیل  تومان  میلیارد   2 به 
پایان  شوند(.  شناسایی  باغ ها  تا 
1394 قرار بوده که آنها را به شورا 
در  نداده اند.  هنوز  که  دهند  ارائه 
شد  تصویب  دوباره  شورا،  صحن 
خواهد  پرداخت  شهریورماه  که 
در  آقای مهندس چمران  شد که 
آن جلسه اظهار داشت تا 40 سال 
بعد نیز کسی نمی تواند باغ ها را به شما ارائه دهد. به نظر 
من برداشت ایشان این بود که عزمی وجود ندارد تا در 

مورد این باغ ها صورت پذیرد!
 از نقشه هوایی نمی توان استفاده کرد؟

اکنون همه کارهای جهان بر اساس علم و فناوری انجام 
میدانی  کار  اما  است؛  قطعامکان پذیر  به طور  می شود، 

لطف دیگری دارد!
 آن طورکه آقای تقی پور گفته اند حدود 6 سال 

دیگر احتمال ندارد انجام شود؟
یک  بودم.  معاون خدمات شهری  در سال 1370  من 
گروه 70 نفره که اکثر آنها خانم بودند، در فرهنگسرای 
باغ ها  شناسنامه  تهیه  مسئول  که  مستقر شدند  شفق 
بودند.تا حدی کار انجام شد، سپس بنده به یک معاونت 
دیگر رفته و نمی دانم کار آنها به کجا رسید. در اصفهان 
نیز این کار انجام شد؛ به طوری که تمام باغ ها شناسایی 
تهران  در  ولی  شده اند؛  پلاک کوبی  درختان  همه  و 

اینکار انجام نشده است.
درختان  کاهش  درباره   1394 آبان ماه  در  شما   
جاده   18 کیلومتر  در  واقع  هکتاری   6 باغ  یک 
این  داده اید.  داروپخش(تذکر  مخصوص)جنب 

تذکر شما به کجا رسیده است؟
به من اطلاع دادند که در این محدوده درختان را قطع 
کارشناس  کرده، سپس  بازدید  آنجا  از  بنده  می کنند. 
برای  همچنین  شد.  فیلم برداری  آنجا  از  و  فرستاده 
نیز  ایشان  شد.  نوشته  نامه   21 منطقه  شهرداری 
شکایت کرد و اقدام لازم انجام شد.اکنون تا جایی که 
اینجانب در جریان هستم، می دانم آن کار متوقف شده 

و درخت های آنجا آبیاری می شوند.

خدمات  معاونت  با  شما  چالش  امسال  ابتدای   
در  پلاک  دو  برای  پارک ها  سازمان  و  شهری 
منطقه دروس شروع شده است. خروج نهایی این 

چالش ها چگونه بود؟
بنده هیچ کدام از استدلال های آن ها را نپذیرفته ام. فقط 
بیان کردم معاون شهرداری تهران به جای اینکه بروند، 
است؛  دید ه  را  پلاک  اولین  ببینند،  را  پلاک  آخرین 
بارها مکاتبه  زیرا در یک کوچه دو پلاک وجود دارد. 
کردم نباید در آن زمین اجازه ساخت وساز داده شود. 
پروانه داده نشود تا رسیدگی بیشتری انجام گیرد. آنها 
اول یک  در پلاک  است.  بررسی  در حال  دادند  پاسخ 
باغ 4 هکتاری بود که در آنجا 47 درخت کم شده بود. 
 142 دارای  باغ  آن  دادند،  تشخیص   1382 سال  در 
آن  و  نبود  درخت   47 بازدید  زمان  در  است.  درخت 
آقای معاون  بودند.  را تخریب کرده  ساختمان قدیمی 
در  نوروز  روزهای  در  کردند  بیان  آمدند،  که  شهردار 
این باغ درخت قطع نشده است، بنده اظهار داشتم از 
سال 1382 تا حال حاضر 47 درخت قطع شده است 
روز یک بار  یا 15  ماه  نفهمند هر  اینکه کسی  برای  و 
درخت قطع می کردند تا کسی نبیند. حتی در باغ آخر 
بود؛ چون  شده  قطع  که  درختانی  همسایه ها  گواه  به 

در شهر اجازه تردد نمی دهند، در 
پاترول گذاشته  و حمل می کردند. 
اگر مدیریت شهردار تمایل نشان 
می داد و این امکان وجود داشت 
در شورا آن نقش نظارتی  که بنده 
با  می گیرم،  ایراد  آن  به  همیشه 
مسائل  از  دور  به  انسجامی  یک 
به صورت  جناحی،  و  سیاسی 
می پذیرفت؛  انجام  یکدست 

روزها  این  اما  می شد؛  فصل  و  مسائل حل  از  بسیاری 
همه فراموشکارند که چه تعهدی در قبال موکلان خود 

دارند.
که درختان  گروهی  مورد  در  داشتید  صحبتی   
را قطع می کنند. این گروه چند نفرند؟ آیا آن  ها 

قابل شناسایی  هستند؟
نامحسوس  پلیس  حتی  و  هستند  نفر   30 تا   20
آنها  دهد.  قرار  شناسایی  مورد  را  آنها  نیزنمی تواند 
حرفه شان  و  شغل  که  هستند  افرادی  یکسری 
واسطه گری است. باغ ها را می خرند و به نحوی از بین 
می برند. ارتباطات درون سازمانی دارند و مسائل را حل 
این است؛ جایی که در  راه حل  تنها  و فصل می کنند. 
ساخت  پروانه  آن ها  برای  شهرداری  بوده،  باغ  گذشته 

صادر نکند.
 28 جلسه  در  شما  که  مباحثی  از  یکی   
در  واقع  پلاکی  کردید،  مطرح  اردیبهشت ماه 
منطقه 20 )شهرری( بوده که از پارک به بازارتغییر 
کاربری داده است. این مورد به کجا رسیده  است؟

دیوان  رأی  بر  مبنی  داد؛  پاسخی  شهردار  معاون 
رأی  می شود  مگر  نبود،  قانع کننده  که  اداری  عدالت 
به  زمینی  باشد.  قانون  خلاف  اداری  عدالت  دیوان 
در  آن  از  مقداری  بود.  مترمربع  مساحت52000 
انتهای جنوبی خیابان شهید رجایی و به خط محدوده 
باغ،  را  آنجا   7 ماده  کمیسیون  است.  شهرچسبیده 
شده  تثبیت  سبز  فضای  عنوان  به   5 ماده  کمیسیون 
تشخیص  باغ  را  آن  کاربری   12 ماده  کمیسیون  و 
داده است. یعنی سه رأی قانونی آنجا را باغ تشخیص 
داده اند؛ اما مقداری از آن در طرح تعریض ادامه شهید 

اینکه پروانه صادر  بقیه آن بدون  رجایی رفته است و 
شود، چهار طرف آن 130 مغازه دو طبقه ساخته شده 
است. درختان وسط باغ خشکیده و یکی دو مغازه نیز 
واگذار شده است. شهرداری منطقه 20 به این پروانه 
عدم خلاف داده است. موردی که پروانه نداشته، چطور 
عدم خلاف داده اند؟ همه کمیسیون ها گفتند که آنجا 
هیچ کس  که  است  شده  تثبیت  سبز  فضای  به عنوان 
داده اند؟  خلاف  عدم  رأی  چطور  تغییردهد.  نمی تواند 
من از طریق ریاست شورا به آقای شهردار تذکر دادم 

که باید بیایند در صحن شورا پاسخگوباشند.
سه  این  طول  در  جنابعالی  تذکرهای  مجموعه   
است؛  شده  بررسی  که  مواردی  اساس  بر  سال، 
فقط دو مورد به نتیجه رسیده است. یکی پارک 
به طور  معنوی.  باغ  دیگری  و  بوده   18 منطقه 
انجام  دادید،  تذکر  که  مواردی  تمام  تقریبی 
نشده یا در حال انجام است. یعنی اگر وظیفه یک 
با همه  نماینده را دو بخش؛ یکی نظارت و تذکر 
این  در  بدانیم،  قانونگذاری  دیگری  و  ابزارهاش 
عملًا  اما  بودید؛  فعال ترین  اینکه  علی رغم  بخش 

نتیجه خاصی به دست نیاورده اید!؟
همان  در  مثال  برای  می پذیرم.  را  سخن  این  بنده 
موضوع بوستان مادر، همکاران در 
کمیسیون اصل 90 نوشته اند، کار 
متوقف شود.شورای عالی معماری 
اعلام  متوقف  را  کار  این  نیز 
را  نیزآنجا  قضایی  کردند. دستگاه 
اما دستگاه قضایی  بازدید کردند؛ 
یک  حتی  داد.  انجام  کاری  چه 
که  نخواستند  را  شورا  هم  بار 
باید  درباره آن توضیح داده شود. 
نظارت  که  کرده  کمک  بالاترنیز  نظارتی  دستگاه های 
برسد.  نتیجه  به  تذکرها  تا  شود  رسیدگی  و  کنند 
سازمان بازرسی کل کشور گزارش های زیادی می دهد؛ 
اما حتی یکی از این گزارش ها به دست شورا نمی رسد. 
در حالی که بنده به عنوان نماینده مردم باید در جریان 
سازمان  گزارش های  جریان  در  همچنین  گیرم.  قرار 
رئیسه  هئیت  از  بارها  نداریم.  قرار  کشور  کل  بازرسی 
خواسته شد مسائل را مهندسی نکنید. چه لزومی دارد 
از  ما چه چیزی  باشیم.  رسانه  بدون  یکشنبه  روزهای 

مردم مخفی داریم!
 شما چقدر از وقت خود را برای شورا گذاشته اید. 

شورا چندمین شغل جنابعالی بوده است؟
اکنون از ساعت 6 تا 22شب مشغول به کار هستم. با 
اینکه سال ها در شهرداری بودم، به لحاظ علاقه مندی 
حال  در  دارم،  شهری  مدیریت  مسائل  به  که  خاصی 
حاضر به طور دائمی در شورا مشغول هستم یا در موارد 
به طور کلی در خدمت  و  بازدید می روم  برای  مختلف 

شورا هستم.
لحاظ  از  شده اید،  شورا  وارد  که  اززمانی  شما   

مالی نسبت به اکنون چه تغییری کرده اید؟
معاون  به عنوان  تومان  هزار   هفتصد  و  میلیون  دو   
بازنشسته شهردار تهرا ن و حدود چهار و نیم  میلیون 
تومان  به عنوان حق جلسه شورا حقوق دریافت می کنم. 
بازنشسته  نیز  همسرم  ندارم.  دیگری  خاص  آمد  در 
آموزش و پرورش است و اکنون در یک مرکز آموزشی 

کار می کند واز آنجا نیز حقوق دریافت می کند.
 پس در دوران شورا تغییر مالی نداشته اید؟

خیر؛ چون نیازی نداشته و ندارم.

در دوران مدیریت بنده در شهرداری 
زمین های بدون استفاده و رها شده شناسایی 

شد. همچنین از روی بی سیم دستور داده 
می شد که فلان زمین بلاتکلیف مانده، باید 
به سرعت تمیز، خاکبرداری و درختکاری 
یا برخی زمین ها به زمین ورزشی تبدیل 
شود. در زمان من 1400  زمین ورزشی 

ساخته شد. 

دو میلیون و هفتصد هزار  تومان به عنوان 
معاون بازنشسته شهردار تهرا ن و حدود 
چهار و نیم  میلیون تومان  به عنوان حق 

جلسه شورا حقوق دریافت می کنم. در آمد 
خاص دیگری ندارم. همسرم نیز بازنشسته 
آموزش و پرورش است و اکنون در یک 

مرکز آموزشی کار می کند واز آنجا نیز حقوق 
دریافت می کند.



مرهم نیازمند یاری خیرین است
طور تقریبی بیست  نفر در مرکز مرهم برای درمان داوطلبانه اعتیاد حضور دارند که  17 نفر به شکل رایگان پذیرش شده اند. طبق تعرفه بهزیستی  در حال حاضر به 

در سال 95 می بایست ماهانه مبلغ 580/000 تومان از هر مددجو برای ارائه خدمات درمانی و خدماتی از قبیل پوشاک،  غذا،  پزشک و ... دریافت شود که عملا 
با توجه به شرایط مصرف کنندگان مراجعه کننده به مرکز ما اخذ این مبلغ  امکان پذیر نیست چون توان پرداخت مالی اش را ندارند.

با همکاری شهرداری منطقه 21 تهران ساختمان این مرکز به صورت رایگان در اختیار موسسه گذاشته شده و شهردار منطقه بر 
کار و خدمات این مرکز اشراف کامل دارد و در حل معضلات این ساختمان تلاش می نماید...

در کودکی وقتی برایم مداد رنگی می خریدند، آن را 
با ذوق باز می کردم و رنگ سفید را بیرون می آوردم 
گمان  نگه می داشتم.  خود  کوچک  دست های  در  و 
کامل  با رنگ سفید  رنگی من  می کردم جعبه مداد 
بسیار  برایم  سفید  رنگ  چرا  نمی دانم  و  می شود 

پررنگ تر از بقیه رنگ ها بود!
بزرگ  که شدم برای تهیه گزارش به یکی از زندان ها 
او  به  خدا  که  شدم  مواجه  فردی  با  آنجا  در  رفتم. 
بود  توانسته  و  شده  قرآن  کل  حافظ  کرده،  لطف 
کند. در آن زمان  مانده اش کم  باقی  از محکومیت 
خانم دکتری که همراه ما بود، دلیل رنگ پریدگی ام 
این محیط که  بود. گفتم: در  حالم  نگران  پرسید،  را 
نه، ولی در کل حالم خوب است. این فضا و حال را بار 
دیگر، وقتی در کمپ ترک اعتیاد زنان که بهزیستی 
اعتیاد  درمان  برای  مدت  میان  اقامتی  مرکز  را  آن 
از  بود  پر  که  فضایی  کردم.  تجربه  است،  نامیده 
رنگ های بی رنگی، محیطی متفاوت که در آن 20 نفر 
تهران   21 اجتماعی، در منطقه  زنان آسیب دیده  از 
رهایی  سبز  سیمای  آسیب  کاهش  موسسه  توسط 
این مکان جایی است  تحت درمان قرار می گیرند. 
مداد  جعبه  در  برایش  رنگی  کودکی  در  شاید  که 
رنگی ام تصور نمی کردم ، حالا هم که با مرهم آشنا 
تصور  آنجا  آدم های  برای  نمی توانم  را  رنگی  شدم، 
موسسه  مدیرعامل  بهرامی  حبیب  که  رنگی  کنم. 
سیمای سبز رهایی آنجا به این محیط و ساکنان آن 

هدیه کرده بود، رنگی به نام رنگ انسانی بود.
مرهم= من رها هستم

سپیده علیزاده؛ کارشناسی ارشد روان شناسی است و مدیریت 
داروهای  بدون  مکان  این  می باشد.  او  برعهده  مرهم  مرکز 
تعداد  می گوید:  او  می دهد.  ترک  را  افراد  محرک  و  مخدر 
دارد  وجود  تهران  در  زنان  ویژه  اعتیاد  درمان  مرکز  کمی 
همچنین  می کنند.  فعالیت  بهزیستی  سازمان  مجوز  با  که 
در خصوص فعالیت اقامتگاه  های بدون مجوز در سطح شهر 
مجوز  بدون  که  دارند  وجود  نیز  مراکزی  کرد:  بیان  تهران 

بهزیستی فعالیت می کنند. برای مثال زنی که خودش چند 
سال بهبود یافته از اعتیاد است از منزل شخصی اش برای 
مداوای سایر معتادان استفاده می کند . در مورد تعداد این 
مراکز آمار رسمی و دقیقی وجود ندارد و در صورتی که به 

بهزیستی گزارش شود، آن ها پلمپ خواهند شد.
او ادامه می دهد و می گوید: وقتی بخش خصوصی متولی 
فشار   ، است  نزدیک  از  دیدگان  آسیب  و  معتادان  با  کار 
تا  دارد  وجود  مرهم  مانند  مجموعه هایی  روی  بر  بسیاری 
دولت را برای اقدامات خاصی سوق دهد. مسئولان به این 
مراکز به عنوان مرکز خصوصی و پیمانکاری نگاه می کنند 
درآمد  کسب  برای  ها  مجموعه  این  که  هستند  معتقد  و 
امر  این  اند. در حالی که در مورد مرکز مرهم  ایجاد شده 
مصداق ندارد و  هزینه های این اقامتگاه از پروژه های دیگری 
که توسط موسسه سیمای سبز رهایی انجام می شود تأمین 
می گردد. متاسفانه افراد نیکوکار نیز در مورد اعتیاد زنان 
دیدگاه های ذهنی خوبی نداشته و با پیش فرض هایی که از 
یک زن معتاد دارند، تمایل چندانی به یاری رساندن به این 

نوع افراد نشان نمی دهند.
علیزاده در رابطه با تفاوت کار در مراکز درمان اعتیاد مردانه 
و زنانه توضیح می دهد و می گوید: با توجه به اینکه حدود 
ده سال در حوزه پیشگیری از اعتیاد و ایدز فعالیت کرده ام، 
اعتیاد  درمان  زمینه  در  فعالیت  که  رسیدم  نتیجه  این  به 
زنان بسیار سخت تر و پرحاشیه تر از چنین فعالیتی با مردان 
با  کامل  آشنایی  باید  برای درمان تخصصی  است. درمانگر 
بیمار خود داشته باشد؛ زیرا افراد مختلف با شرایط مختلف 
که  شود  می  موجب  این  و  می کنند  مراجعه  مرکز  این  به 
درمانگر نا خواسته درگیر مشکلات و زندگی مددجویان به 
آخر خط رسده شوند. مددجویانی که همه چیز را از دست 
او  نظر  از  است.  درمانگر  و  مرکز  امیدشان  تنها  و  اند  داده 
تا  به سه  بتواند  مردانه یک درمانگر  اقامتگاه  های  در  شاید 
چهار مددجو کمک کند؛ ولی در مراکز زنانه برعکس است و 
یک مددجو زن، خود به تنهایی نیاز به سه تا چهار درمانگر 
واقعیت  در  و  ایده آل هااست  جزء  مورد  این  البته  که  دارد 
امروزه چنین چیزی صورت نمی پذیرد. در اینجا جا دارد 

در  اعتیاد  امر  متولیان  و  مسئولین  از 
توانایی  تا  کنند  بخواهیم کمک  کشور 
از  بیشتری  تعداد  به  خدمت رسانی 
به وجود  اجتماعی  های  دیده  آسیب 

آید.
نحوه پذیرش مرهم

پذیرش  مورد  در  مرهم  داخلی  مدیر 
نفر  چهل  مرکز  این  می گوید:  افراد 
ظرفیت دارد و حدود چهار سال است 
است.  کرده  آغاز  را  خود  فعالیت  که 
به  اقامتگاه  این  با  زنان  آشنایی  نحوه 
این ترتیب است که بهبودیافته ها خود 
مبلغی هستند به دیگران و این مرکز را 
دیگری  نوع  می کنند.  معرفی  آن ها  به 
از طریق  این مرکز  به  افراد  از مراجعه 

ارجاع  سایر مراکز است.
نیز  ته خطی  افراد  در خصوص  ایشان 
این  به  که  افرادی  بیشتر  می گوید: 

مرکز مراجعه می کنند در اصطلاح به آن ها ته خطی گفته 
می شود. این افراد کسانی هستند که نه خانواده ای به واسطه 
از  اغلب  و  دارند  سرمایه ای  نه  مانده،  باقی  برایشان  اعتیاد 
تا بتوانند  نقاط دور تهران خود را به این مرکز می رسانند 
ترک کنند؛ ولی مواقعی نیز وجود دارد که ارگان ها طرحی 
را به صورت ضربتی اجرا می کنند و تعدادی را برای ترک به 
مراکز درمان اعتیاد می فرستند. تعداد انگشت شماری از این 
افراد موفق به ترک کامل طولانی مدت  شده و بسیاری از 

این افراد دوباره به سمت مواد کشیده می شوند. 
علیزاده در خصوص تفاوت مراجعه خودخواسته برای ترک 
یا آوردن اجباری افراد به این مرکز توضیح می دهد و می 
افزاید: با توجه به سابقه ای که در این زمینه داریم، به این 
داوطلبانه  و  خودخواسته  فردی  اگر  که  رسیده ایم  نتیجه 
برای درمان اعتیاد و قطع مصرف مراجعه کند؛ درصد بسیار 
بالایی وجود دارد که موفق به ترک شود، ولی وقتی با اجبار 
مراجعه می کنند، احتمال بالای شکست درمان وجود دارد.

به سوالی  پاسخ  مدیر کمپ مرهم در 
در خصوص آمار مربوط به زنان معتاد 
و  دقیق  آمار  وجود  عدم  به  اشاره  با 
این  من  برداشت   : گوید  می  رسمی 
بین  تهران  شهر  سطح  در  که  است 
و  خانمان  بی  زن  نفر   500 تا   300

معتاد وجود دارد.
به طور  حاضر  حال  در  می گوید:  او 
تقریبی بیست  نفر در این مرکز برای 
دارند  حضور  اعتیاد  داوطلبانه  درمان 
پذیرش  رایگان  شکل  به  نفر  که  17 
شده اند. طبق تعرفه بهزیستی در سال 
95 می بایست ماهانه مبلغ 580/000 
تومان از هر مددجو برای ارائه خدمات 
پوشاک،   قبیل  از  خدماتی  و  درمانی 
غذا،  پزشک و ... دریافت شود که عملا 
کنندگان  مصرف  شرایط  به  توجه  با 
مراجعه کننده به مرکز ما اخذ این مبلغ  

امکان پذیر نیست چون توان پرداخت مالی اش را ندارند.
علیزاده در ادامه بیان می کند: به لطف همکاری شهرداری 
رایگان  صورت  به  مرکز  این  ساختمان  تهران   21 منطقه 
در اختیار موسسه گذاشته شده و شهردار منطقه بر کار و 
خدمات این مرکز اشراف کامل دارد و در حل معضلات این 

ساختمان تلاش می نماید.
توزیع رایگان و شبانه غذا

توزیع رایگان غذا برای یافتن افرادی که تمایل به ترک مواد 
از دیگر کارهایی است که  را نمی دانند  راهکار آن  و  دارند 
انجام می دهد.  رهایی  آسیب سیمای سبز  کاهش  موسسه 
حدود  هفته،  هر  شنبه  می گوید:  رابطه  این  در  علیزاده 
ساعت 21 با کمک خانم های بهبودیافته غذا تهیه کرده و 
به محل تجمع معتادان مراجعه می کنیم. به بهانه توزیع غذا، 
همزمان، دارو، بروشور، سرنگ و سوزن و وسایل پیشگیری 
از انتقال بیماری های جنسی از قبیل ایدز و هپاتیت را در 
می دهیم.  قرار  خانمان  بی  مواد  کنندگان  مصرف  اختیار 

زیر  مانند  شهر  از  مختلفی  مراکز  در  افراد  این  مکان های 
پل ولایت،  شوش و  دروازه غار قرار دارد. ما اغلب به کوچه 
و  می پردازیم  غذا  توزیع  به  آنجا  در  و  می رویم  اوراقچی ها  
هر بار بین 700 تا 1000 ظرف غذا و نان توزیع می کنیم 
و  کوکو  تخم مرغ،   ساندویچ  لوبیا،  عدسی،  شامل  غذاها  که 
داشته  نذری  فردی  است  ممکن  نیز  گاهی  است.  کتلت 
برنجی  غذاهای  و  دیگر  غذای  روز  آن  در  بنابراین  باشد، 
دریافت  برای  افرادی  مواقعی  در  همچنین  می شود.  توزیع 
غذا دیده می شوند که اعتیاد ندارد ولی فقیر هستند. گاهی 
نیز حتی ما را به محل راه نمی دهند؛ زیرا یک نفر مسلح 
ایستاده و فقط می توانیم غذا را تحویل دهیم و بازگردیم. در 
برنامه توزیع غذا، اغلب زنان کارتن خوابی تمایل پیدا می 

کنند تا برای ترک به ما مراجعه کنند.
پذیرایی از بهبودیافته ها

برای  مکانی  که  بهبودیافته    افراد  اقامت  درمورد  علیزاده 
زندگی ندارند، می گوید: حدود سه سال پیش به بهزیستی 
پیشنهاد داده شد برای آن ها مکانی را در نظر بگیرد تا این 
از  بسیاری  زیرا  کنند،  زندگی  آنجا  در  ترک  از  بعد  افراد 
این افراد دارای مشکلات بسیاری مانند اینکه خانواده این 
افراد را نمی پذیرند و به آن ها اعتمادی ندارد، ظاهر مناسبی 
ندارند و کارفرمایی پیدا نمی شود که شغلی به آن ها بدهد و 
هنگام کارتن خوابی شناسنامه و کارت ملی خود را از دست 
دادن  و سوق  بیشتر  برای کمک  بنابراین  داده اند، هستند. 
آن ها به سوی جامعه و نرفتن به سمت اعتیاد و مواد مخدر 

این طرح اجرا شد.
او ادامه می دهد: بهزیستی نام این طرح آزمایشی را مرکز 
ولی  است؛  گذاشته  زنان  اجتماع پذیری  و  توانمندسازی 
راهی  میان  خانه های  نام  به  را  مکان ها  این  بهبود یافته ها 

می شناسند.
 خانه میان راهی امان ، نخستین خانه میان راهی در کشور 
فعالیت  زنان  مخصوص  و  نفر  بیست  ظرفیت  با  که  است 
سبز  سیمای  توسط  نیز  مرکز  این  فعالیت  مجوز  می کند. 
رهایی اخذ شده است. این مکان کاملًا به شکل یک خانه 
زندگی  آنجا  در  کامل  آزادی  با  افراد  است؛  شده  درست 

گزارش »پديده شهر« از روند فعاليت اقامتگاه مرهم؛

مرهمی بر زخم های تهران
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سپیده علیزاده، مدیر کمپ: بیشتر 
افرادی که به این مرکز مراجعه می کنند 

در اصطلاح به آنها ته خطی گفته 
می شود. این افراد کسانی هستند که نه 
خانواده ای به واسطه اعتیاد برای شان 

باقی مانده، نه سرمایه ای دارند و اغلب 
از نقاط دور تهران خود را به این مرکز 
می رسانند تا بتوانند ترک کنند؛ ولی 
مواقعی نیز وجود دارد که ارگان ها 

طرحی را به صورت ضربتی اجرا می کنند 
و تعدادی را برای ترک به مرهم 

می فرستند.
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قبل  و  از خانه خارج شوند  و می توانند  می کنند 
از ساعت 21 شب بازگردند. در خانه  میان راهی 
مددکاری وجود دارد که بر امور این افراد نظارت 
دارد. وظیفه مددکار، توانمند ساختن مددجویان 

و یافتن شغل برای بهبود یافته ها است.
 او می گوید: برای سامان دادن به ساکنان خانه میان 
راهی باید راهی برای کار پیدا کردن و امرار معاش 
به وجود می آمد، بنابراین موفق به راه اندازی کارگاه 
خیاطی کوچکی به نام پاترون شده ایم تا زنان آسیب 
دیده اجتماعی ساکن آن بتوانند مهارتی بیاموزند و 
درآمدی داشته باشند. متأسفانه تعداد کمی سفارش 
گرفته می شود، آمادگی عقد قرارداد با شرکت ها و 
کارخانه هایی وجود دارد تا برای کارمندان خود لباس 
کار یا لباس فرم سفارش دهند. اما همین تعداد کمی 
که لباس سفارش می دهند، وقتی متوجه می شوند 
که زنان آسیب دیده قرار است آن ها را بدوزند، از 
این  حالی که  در  می شوند.  منصرف  خود  تصمیم 
افراد آموزش های لازم را دیده  و کارهایی که ارائه 
می دهند بسیار تمیز و خوش دوخت است. برخی 
از بهبودیافته ها با وساطت و ضمانت موسسه سیمای 
سبز رهایی به آغوش خانواده برمی گردند، تعدادی 
نیز ازدواج می کنند و عده ای هم با یافتن کار، خانه ای 
مستقل برای خود تهیه می کنند و از موسسه جدا 

می شوند.
عدم موفقیت با وجود حامیان 

فراوان
بسیاری  سازمان های  و  ارگان ها  می گوید:  علیزاده 
متولی ترک اعتیاد هستند و مسئولان نیز از اوضاع 
جامعه خبر دارند و همه در بخشی از کار مانده اند 
و آن هم اینکه چگونه می توان اشتیاق بازگشت و 
ترک اعتیاد را در این افراد زنده کرد!؟  اشتیاق زمانی 
باشد.  داشته  نیز وجود  اعتماد  به وجود می آید که 
وقتی این افراد به اقامتگاه ها اعتماد کنند و احترام 

ببینند تمایل بیشتری به ترک پیدا خواهند کرد.

اعتیاد  کامل  به طور  که  معتادانی  آمار  درباره  او 
از  تعداد  چه  اینکه  می گوید:  می کنند،  ترک  را 
چه  و  ترک  را  اعتیاد  کامل  به طور  بهبودیافته ها 
وجود  دقیقی  آمار  می کنند،  پیدا  لغزش  تعداد 
به  مجدد  و  کرده  لغزش  دوباره  افرادی  ندارد. 
قرار  درمان  تحت  تا  می کنند  مراجعه  مرهم 
گیرند، دلیل آن ها برای مراجعه مجدد این است 
آن ها  با  کارکنان  و  گرفته   قرار  احترام  مورد  که 
مرکز  به  که  افرادی  داشته اند.  دوستانه ای  رفتار 
مراجعه می کنند؛ باید مهد کودک فرزندش تأمین 
زیر  فرزندش  تولد  است،  باردار  که  مادری  شود، 
جزء  قبیل  این  از  مواردی  و  باشد  پزشک  نظر 

سختی های کار در این حوزه است.
ماده 15 )اختیاری(، ماده 16 

)اجباری(
می دهد:  ادامه  علیزاده 
اختیاری  15روش  ماده 
این  به  است،  داوطلبانه  یا 
معنا که افراد با پای خود و 
مراکز  این  به  خود  رضایت 
 16 ماده  می کنند.  مراجعه 
سبک اجباری است، به این 
معنا که افراد معتاد متجاهر 

با حکم قاضی و دادگاه به مراکز درمانی  ارجاع 
جهان  کل  در  روش  این  البته  می شوند؛  داده 
منسوخ شده است، ولی در ایران همچنان انجام 
شود،   داده  امنیت  معتادان  این  به  باید  می شود. 
برای مثال افرادی که به شکل اجباری وارد مرکز 
می شوند و یک دوره سه ماهه را به اجبار دادگاه 
هستند  روزی  منتظر  می کنند،  تحمل  قاضی  و 
کنند.  استعمال  مواد  دوباره  و  بروند  بیرون  که 
اگر سبک زندگی این افراد را به عنوان بخشی از 
سوزن  کنیم؛  حمایت  را  آن ها  و  بپذیریم  جامعه 
دهیم،  قرار  اختیارشان  در  استریل  سرنگ  و 

خطرهای  با  محله  و  شهر 
شد.  خواهد  مواجه  کمتری 
بسیار  که  مواقعی  از  یکی 
زمانی  است،  ناراحت کننده 
زیر  دختران  که  می باشد 
سن 18  سال معتاد به مرکز 

مراجعه می کنند.
انجام داد، زیرا مرهم  برای آن ها  کاری نمی توان 
اجازه دارد فقط به زنان 18 تا 55 خدمات ارائه 
دهد. مکان دیگری نیز در تهران نمی شناسم که 

آن ها را با سن کم پذیرش کند!
فقط به خاطر فرزندم، ملیکا

مریم، یکی از افراد مشمول ماده 15 است. در 28 
سالگی ازدواج کرده و در حال حاضر دختری 5 
تینا دارد، ماجرای معتاد شدن خود  نام  به  ساله 
دیپلم  زیر  تحصیلاتم  می کند:  بازگو  این طور  را 
است؛ ولی مطالعه بسیار زیادی داشته و معلومات 
عمومی خوبی دارم. همسرم قبل از ازدواج معتاد 

بود؛ ولی ترک کرده بود و با 
از زندگی  گذشت شش ماه 
مشترک متوجه شدم که او 
دوباره معتاد شده است. بعد 
از مدتی از وضعیت و اعتیاد 
شدم؛  خسته  همسرم، 
خانه  مسئولیت  تمام  چون 

اعصاب  قرص های  به سمت  بود.  من  با  زندگی  و 
کشیده شدم تا آرامش داشته باشم و از مشکلات 
زندگی فرار کنم. زمانی به خودم آمدم که معتاد 
نمی کردم  مصرف  اگر  و  بودم  شده  قرص ها  این 

توان راه رفتن هم نداشتم.
شده  باردار  را  تینا  که  می گوید  زمانی  از  مریم 
را  دخترم  که  شدم  متوجه  ماه  دو  از  بعد  است: 
باردار هستم و در دوران بارداری مصرف قرص ها 
را کم کردم؛ ولی همچنان ادامه می دادم و بعد از 
به دنیا آمدن فرزندم دوباره مثل سابق مصرف را 
ادامه دادم و حتی بیشتر از گذشته به این داروها 

وابسته شدم و به جایی رسیدم که روزانه بیش از 5 
ورق قرص کدئین دار استفاده می کردم تا توان راه 
رفتن داشته باشم. همسرم هم مصرف کننده مواد 
بود و هم فروشنده، سرانجام او را دستگیر کردند 
و به ده سال زندان محکوم شد. الان سه سال از 
آن زمان گذشته است. در همین مدت از همسرم، 
دوست  را  همسرم  گرفتم.  طلاق  غیابی  شکل  به 
داشتم؛ ولی به خاطر ترس از اینکه دوباره به سمت 
مصرف قرص های آرام بخش بروم، تمایلی به ادامه 

زندگی مشترک ندارم.
به  اعتیاد  ترک  تفاوت  خصوص  در  مریم 
مخدر  مواد  به  اعتیاد  و  آرام بخش  قرص های 
از  سخت تر  بسیار  قرص ها  این  ترک  می گوید: 
ماه  اینکه هفت  از  بعد  است.  مواد مخدر  ترک 
و  آمدم  خودم  به  گذشت  همسرم  بازداشت  از 
فرزندم  برای  من  که  دیدم 
به  نکردم.  مادری  اصلًا 
خانواده  که  رسیدم  جایی 
و نزدیکان از من قطع امید 
وسایل  خانه،  حتی  کردند، 
آن و شغلم را هم از دست 
داده ام. به یک باره تصمیم 
ترک  را  اعتیادم  که  گرفتم 
کنم. بعد از مدتی یکی از دوستانم انجمنی را به 
من معرفی کرد، به آنجا رفتم و از آن ها خواستم 
موسسه  به  این کمک ها  و  کنند  من کمک  به 
شد.  ختم  مرهم  کمپ  و  رهایی  سبز  سیمای 
فقط  است که  این صورت  به  اقامتگاهی  قانون 
همین  به  می دهند،  راه  مرکز  به  را  معتاد  فرد 
بهزیستی  به  را  دخترم  که  شدم  مجبور  علت 
تحویل دهم، از ته قلبم راضی به این کار نبودم 
که او را از خودم جدا کنم،  ولی برای بازگشت 
به سلامتی و بزرگ کردن دخترم مجبور شدم 
انجام دهم. یک سال و سه ماه  را  این کار  که 

و  مدت  این  گذراندن  از  بعد  و  بودم  مرکز  در 
اجاره  کوچک  خانه ای  علیزاده  خانم  کمک  با 
برای  دهند.  تحویل  من  به  را  دخترم  تا  کردم 
اداره زندگی ام مشغول به کار در مرهم شدم و 
با حقوقی که از اینجا دریافت می کنم، زندگی 

خودم و فرزندم را اداره می کنم.
آنا؛ آرزوی باهم بودن

آنا یکی دیگر از بهبود یافته های مرهم است. او نیز 
است.  شده  گرفتار  زندگی  مشکلات  از  فرار  برای 
می کند:  تعریف  این طور  را  زندگی اش  داستان 
حشیش  به  اعتیاد  که  همسرم  با  سالگی   17 در 
ازدواج  این  با  هم  خانواده ام  کردم.  ازدواج  داشت، 
مشترک  زندگی  از  بعد  ماه  چند  نبودند.  موافق 
به  روزگار  آن  در  شد.  شروع  همسرم  اذیت های 
برادرم  روزی  داشتیم.  خوبی  وضعیت  مالی  لحاظ 
به همسرم مصرف شیشه را توصیه کرد. از آن روز 
 تمام زندگی مان را از دست دادیم و من نیز مانند او

 معتاد شدم.
او ادامه می دهد: به خاطر تأمین هزینه مواد مجبور 
به سرقت شدیم، ما را دستگیر کردند و به حدود 
140 میلیون تومان رد مال محکوم شدیم. دخترم 
17 سال دارد که یک بار هم اقدام به خودکشی 
کرده؛ ولی خدا دوباره او را به ما داد. یک دختر 
خانه  که  است  سال   4 حدود  دارم.  هم  ساله   5
من  مادر  خانه  ماه   6 فرزندانم  نداریم،  زندگی  و 
از  بسیار  که  مادر همسرم  خانه  ماه   6 و  هستند 
مادربزرگ ها  برخورد  نحوه  از  و  وضعیت  این 
خسته  اطرافیان  بی اعتنایی  از  هستند.  ناراضی 
سالم  فرد  یک  عنوان  به  را  من  هنوز  زیرا  شدم؛ 
قبول نمی کنند. در حال حاضر هر دو نفرمان در 
اقامتگاه هستیم و ترک کرده ایم. از این پس اگر 
و  یکدیگر  کنار  در  می توانیم  شود،  ما  به  کمکی 
به صورت یک خانواده چهار نفره، زندگی مان را از 

نو شروع کنیم.

حدود 30 درصد از افرادی که از اقامتگاه 
مرهم می روند، دوباره لغزش می کنند. 

افرادی که به مرکز مراجعه می کنند؛ باید 
مهد کودک فرزندش تأمین شود، مادری 
که باردار است، تولد فرزندش زیر نظر 
پزشک باشد و مواردی از این قبیل جزء 

سختی های کار در این حوزه است.

یکی از مواقعی که بسیار ناراحت کننده است، 
زمانی هست که دختران زیر سن 16یا 17 
سال معتاد به الکل مراجعه می کنند. کاری 

نمی توان برای آنها انجام داد، زیرا مرهم اجازه 
دارد فقط به زنان 18 تا 60 خدمات ارائه 

دهد. مکان دیگری نیز در تهران وجود ندارد 
که آنها را با سن کم پذیرش کند!

کارنامه سال 92 شورای شهر تهران
 قضاوت در مورد عملکرد ســال 92 
شــورای شــهر تهران بایــد از دو منظر 
کارآمدی و شــفافیت صــورت پذیرد.از 
نقطه نظر شفافیت نمره شــورا به دلیل 
اصرار بر جلسات غیر علنی و دور از انظار 
مردم و رســانه ها در روز های یکشــنبه 
چندان قابل قبول نمی باشد.از نقطه نظر 
کارآمدی نمره شــورای شهر تهران قابل 
مداقه و تامل می باشــد.به نظر می رسد 
چارچوب زیر بتواند زوایــای این وجه را 

روشن تر سازد.
1-شورای چهارم علیرغم تکثر سیاسی 
آن تا بــه امروز به جز چنــد مورد خاص 
و محدود فضــای آرام و بدون تنشــی را 
گذرانده است.این نکته یکی از نقاط قوت 

شورای چهارم می باشد.
2-از نقطه نظر تعامل با دولت و سایر اجزا ســاختار قدرت،تعامل نسبتا مناسبی 
صورت گرفته است.تشــکیل کمیسیون ویژه شــهر تهران و کلان شهرها در هیات 
دولت مهم ترین دستاورد عملی این تعامل بوده اســت.تدابیر جدید و موثری که در 
کمیسیون ماده 5 در مجموعه وزارت مســکن و شهرسازی در خصوص کنترل های 
جدی تر  در خصوص طرح تفصیلی شهر تهران نیز در نوع خود در مقایسه با گذشته 

قابل توجه می باشد.
3-بررسی دقیق نحوه تنظیم بندهای دستور جلسات نشان می دهد از حیث زمانی 
و کیفیت استفاده از فرصت جلسات علنی شورا،چندان قابل قبول نمی باشد.یکی از 
نشانه های این مساله تعداد اندک مصوبات شورا می باشد.بخش عمده زمان جلسات 
به موضوعاتی چون گزارش های شورایاریها ، برخی مسئولین و مقامات دولتی و اظهار 
نظرهای بعضا پراکنده اعضای شورا اختصاص می یابد.به نظر می رسد به دلیل نقش 
خاصی که رسانه ها در شورای تهران دارند گاها فضای شورا تبدیل به میدانی جهت 
اعلان نظرهای اعضا تبدیل شده است.این مساله  بزرگترین چالش شورا از نظر شکلی 
می باشد.به نظر می رســد هیات رئیسه شــورا باید در خصوص نحوه تنظیم دستور 
جلســات و چارچوب های زمانی اقدام به تدوین چارچوب جدیدی در جهت کارآمد 

کردن شورا نماید.
4-نظارت و قانونگذاری در حوزه مدیریت شــهری و شهرداری دو شأن و کارکرد 
اصلی شوراســت.از قضا قضاوت  محتوایی  در خصوص عملکرد و کارایی شورا باید از 
همین دو زاویه مورد بررســی قرار گیرد.به نظر می رسد این دو حوزه چالش اصلی و 

کلیدی شورای چهارم بوده است.
4-1: بودجه سالیانه شهرداری مهم ترین ابزار قانونی جهت اعمال اراده قانونگذاری 
شورا می باشد.بررسی کارشناسی و دقیق بودجه شــهرداری نشان می دهد که این 
بودجه هنوز فاصله بسیار زیادی با یک بودجه عملیاتی دارد.نحوه بررسی متمم بودجه 
سال 92 و تصویب بودجه سال 93 در شورای چهارم دارای نقص ها و ضعف های جدی 

هم به لحاظ شکلی و هم محتویی بود. 
4-2:ضعف و چالش بعدی شورا در این حوزه مربوط به تصویب برنامه پنج ساله دوم 
شهرداری می-باشد.این برنامه در حالی به شکلی عجولانه مورد تصویب قرار گرفت 
که برنامه توسعه اول مورد بررســی و     مداقه لازم صورت نگرفت به نحوی که هیچ 
یک از شاخص های برنامه اول مورد پایش جدی وکمی قرار نگرفت.وبرنامه دوم نیز از 

ضعف های اساسی و ساختاری برخوردار است.
4-3:نظارت بر سیســتم مدیریت شهری در شــورای چهارم دارای چالش های 
اساسی است.شــاید به جرات بتوان گفت که در سال گذشــته پرونده ایران زمین از 
معدود مواردی بود که شــورا وظیفه نظارتی خود را به نحو احسن اعمال کرد.اما در 
سایر موارد و حوزه ها این اتفاق نیفتاده اســت.واقعیت این است که در شهر تهران به 
دلیل بافت اجتماعی و سیاسی خاص خود لیســت های گروهها و جریانات سیاسی 
می-توانند رای مردم را برای ورود به شورا کسب نمایند.این مساله سبب شده است 
که تصمیمات کلیدی در شــورای تهران به نوعی رنگ و بوی سیاســی داشته باشد.
بررسی کارنامه شورای چهارم نشان می دهد که در موضوعات اساسی مانند انتخاب 
شهردار تهران،تصویب بودجه و پســتهای مدیریتی شهرداری نگرش سیاسی کاملا 

پر رنگ بوده است.
وجود دو گروه عمده سیاسی کشور در شــورا عملا باعث شده است هیچ گروهی 
اکثریت مطلق در شورا نداشته باشد.این چینش و ترکیب سبب شده است که مساله 
نظارت بر شهرداری به نوعی در این فضای سیاسی-دوقطبی مصادره شده است.گروه 
اصولگرای شــورا تقریبا کمترین حجم انتقاد به مدیریت شهری وارد می کند چون 
نگران قدرت گرفتن گروه اصلاح طلب شورا می باشد و گروه اصلاح طلب شورا موضوع 
نظارت بر شهرداری را در مواردی به سرعت رسانه ای و تیدیل به جریان سازی سیاسی 
می کند.از این رو مهم ترین وظیفه و کارکرد شــورا در فضای سیاسی این دو گروه به 
گروگان گرفته شده است.هر دو گروه سیاسی حاضر در شورا باید در این خصوص به 
یک تعریف جدید و وشخص برســند چرا که  لازمه  حل مسائل مسایل شهر تهران و 

نهایتا کارآمدی شورای تهران در گرو نظارت کارآمدتر شورا می باشد.
5-واقعیت این است که اکثریت اعضای شورای تهران دارای پتانسیل های فردی و 
تجارب مناسب در حوزه های کاری خود بوده اند)کسی نمی تواند منکر این مساله شود(
اما تصمیم سازی  و تصمیم گیری در حوزه مدیریت شهری آنهم در شهر پر مساله ای 

مانند تهران نیازمند الزامات علمی ویژه ای است.
به عبارت دیگر هزینه هر رای در شورای تهران از منظر هزینه-فایده اجتماعی و 
اقتصادی عدد بسیار بالایی است.از این رو این آرا باید با پشتوانه کارشناسی و علمی 
همراه باشد.به نظر می رسد شورا بایستی در این زمینه خود را مجهز به لوازم این مساله 
)مانند ایجاد مرکز پژوهش های شورا(نماید.تا آرا شورا از قوت علمی و مدیریتی لازم 

برخوردار شود.

8 صفحه رنگی 1000تومان

سری جدید  - شماره پنجم

سه شنبه - 26 فروردین 1393

افق بررسی می کند:

مدل های رای دادن 
در شـورای شهـر تهـران

رای دادن ادب و آدابی دارد و باید مبتنی بر یک شناخت ،مرام و عقیده باشد.هر رای می 
تواند نتایج متفاوتی در پی داشته باشد. گاهی اوقات یک رای می تواند میلیاردها تومان پول 
مردم و شهر را به سمت و سویی جابجا کند. این یعنی هر رای هزینه بالایی برای شهروندان و 
شهر دارد. پس مراقبت از این رای یک وظیفه اخلاقی ، عرفی ، قانونی و از الزامات نمایندگی 

هر جمعی است.
 اهمیت این موضوع زمانی دو چندان می شــود که این رای در حوزه مسائل تخصصی و 

تکنیکی باشد. تصمیمات در حوزه مدیریت شهری از موارد تصمیم در حوزه تکنیکی و فنی 
است و یا به عبارتی رای تخصصی اســت. این بدان معناست که  دقیق و درست بودن  رای 
نیازمند مقدمات و مطالعاتی است. این مسئله نیازمند تسلط و احاطه هر عضو به موضوعات 
شهری می باشد. این تســلط می تواند هم نتیجه تجارب و دانش فرد باشد و هم می تواند 

محصول مشاوره گرفتن از کارشناسان خبره در این حوزه باشد...
ادامه در صفحه 2

عابدین سالاری 

شورانشینان از ملاکهای خود برای رأی دادن در جلسات شورا می گویند

منــافع مــردم  یا منافع گروهی و 
سیاسی یا منافع شخصی ، کدامیک ؟ 

آور  خــواب  داروی 
شــهرداری تهران برای 

توسعه شهر 

تراکم فروشی 
نداریم

شهر فروشی 
داریم

گزارش افق از مشــکلات 
مردمی منطقه 22 تهران

 ارجحیت 
 توسعه شهری

 بر رفع مشکلات 
ابتدایی زندگی 

مردم
صفحه 7 صفحه 6

شما بر چه اساس و معیاری به طرح ها و لوایح مطرح شده در جلسات شورارأی می دهید؟ و آیا اساساً نگرش سیاسی شما در 
آراء موثر می باشد؟ این سوالی بود که از اعضای شورای اسلامی شهر تهران پرسیدیم . آنچه در زیر می آید پاسخ اعضاء شورا به 

سوال فوق می باشد
صفحه 3

زاویه نگاه به
 شهردار تهران

  

شهر تهران در بیش از سه دهه اخیر 15 شهردار به خود 
دیده است. از دوره شهرداری 4 ماهه تا دوره شهرداری 108 

ماهه و این اواخر دوره شهرداری بیش از ده ساله.
صورت مسأله این است: تهران امروز به عنوان یک کلان 
شهر بزرگ با مسائل مثبت و منفی فراوان، چالش ها و آسیب 
هایش محصول یک سری فرایندهای محلی و ملی بوده است 
که در این فرایندها یک سری عوامل و بازیگران خرد و کلان 
نقش داشته اند. یکی از این بازیگران شهردار تهران می باشد. 
حال سوال این است که از چه زاویه ای و با چه نقطه عظیمتی 
به شهردار تهران باید نگاه کرد؟ به عبارت دیگر اگر بخواهیم 
قضاوتی نســبی از حیث عملکردی و کارنامه ای به شهردار 

تهران داشته باشیم از چه منظری باید باشد؟ 
تئوری های مدیریت شــهری زوایای مختلف و متعددی 
برای این مقوله فراهم ساخته اند و هر یک از متخصصین این 
وادی به گونه ای به آن می نگرند. برخی نگاه اجتماعی داشته، 
برخی نگاه فرهنگی داشته و برخی از منظر توسعه پایدار به 
آن نگاه می کنند. هر یک از این زوایــای دید در جای خود 

قابل توجه می باشد.
در این یادداشت می کوشم که زاویه نگاه خود را مطرح و 
در پی آن معیاری نسبی برای قضاوت به افکار عمومی ارائه 
نمایم! البته این نکته را درک می کنم که این زاویه نگاه الزاماً 
مورد توافق همه کارشناســان حوزه مدیریت شــهری نمی 
باشداما ریشــه ای ترین و کلیدی ترین زاویه نگاه به مقوله 

مدیریت شهری می باشد.
کالبد و ســاختار امروز  کلان شــهر تهــران و جمعیت 
میلیونی و رو به تزاید آن محصول دو فرایند سیاســت های 

ملی و محلی می باشد.
فرایند ملی آن عبارتست از مهاجرت گسترده و شتابنده 
به تهران در ســه دهه اخیر. این نرخ بالای مهاجرت در واقع 
محصول مدل توســعه ملی می باشــد. به عبارت ساده تر 
مجموعه اقدامات دولتها در قالب برنامه های اقتصاد کلان و 
مدل توسعه نهایتاً باعث افزایش زمینه مهاجرت به تهران و 
خالی شدن برخی شهرها و همین طور روستاها شده است. 
این بدین معناســت که بخشــی از مقوله جمعیت پذیری 
شــهر تهران محصول فرایندهای کلان و ملی و کارکردهای 
 خاص حوزه اقتصاد مسکن  بوده است و آن هم سهم دولتها 

مختلف می باشد.
فرایند سیاستهای محلی این جمعیت پذیری و ساختار و 
کالبد کنونی عبارتست از مجموعه برنامه ریزی ها و اقدامات 
مجموعه مدیریت شــهری و در رأس آن شهرداری تهران. 
به عبارت دیگر سیاســتهای شــهر در حوزه فروش تراکم، 
تأمین ســرانه ها، نحوه تأمین مالی و اداره اقتصادی شــهر 
.... عوامل اصلی و تأثیرگذار محلی در شــکل گیری تهران 

جدید بوده اند.

فـرجـام یک ســوال
تذکر اعضای شورای شهر تهران نسبت به تخلفات صورت گرفته و اشکالات موجود در شهر بارها اتفاق افتاده است 

اما تخلف در هتلی که به گفته قناعتی عضو شورای شهر تهران 3 طبقه غیرقانونی ساخته، علی رغم استحکام ناکافی بنا، 
استخری روی پشت بام دارد و پلاک ثبتی آن متعلق به پروژه دیگری است، توجه بسیاری از رسانه ها را به خود جلب کرد... 

عابدین سالاری 

12 صفحه رنگی 

            500تومان

سری جدید  - شماره 11
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دوستی: در بعد نظارت ضعف شدیدی داریم 
و نظارت را به شکلی سیاسی دیده ایم

 ادامه در صفحه 2

ادامه در صفحه 2

عضو شورای شــهر تهران گفت: این چه عدالتی اســت که به فردی که در خیابان زعفرانیه زندگی 
می کند و خودروی پورشــه دارد، ماهانه 45 هزار تومان پرداخت می شود و به فردی که در روستاهای 
هرمزگان و الیگودرز زندگی می کند همین مبلغ پرداخت می شود،به نظرم پرداخت یارانه به این روش 

سوختن ثروت ملی است.
به گزارش مرکز ارتباطات و بین الملل شورای شهر تهران ، اســماعیل دوستی در یکصدوشصت و 
دومین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در نطقی پیش از دستور به تحلیلی از عملکرد دولت های 

گذشته پرداخت و اظهار داشت: از سال 57 تا 58 بازرگان سکان مدیریت کشور را براساس فرمان رهبری 
به عهده گرفت.که آن دوران را می توان دوران تثبیت انقلاب نامید.

وی افزود: از سال 58 تا 60 شورای انقلاب، دولت بنی صدر خائن و دولت شهید رجایی و باهنر شکل 
گرفت و بحران های شدیدی در کشور حادث شد. فتنه های عجیب و غریبی به دنبال ضربه به نظام بود 
اما با درایت امام، دشمنان نتوانستند کاری کنند. هر چند شهدایی چون شهید مطهری، باهنر، رجایی 

و... تقدیم انقلاب شد.

صفحه 3

در گفتگوی نشریه افق با اعضای شورای شهر تهران مطرح شد:

کارنامه قالیباف

صفحه 7
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انتخابناگزيرقاليباف،اصولگرايانواصلاحطلبان

شورایچهارم،شورايیمتفاوت
شورای اول یکدست اصلاح طلب، اما فرجامش انحلال بود. شورای دوم یکدست 
اصولگرا، از دل آن یک رئیس جمهور و یک ش��هردار اصولگرا درآمد، ش��ورای 
س��وم یکدست نبود. سه طیف داش��ت: یکی اصولگرا و طرفدار شهردار تهران، 
دیگری طرفدار دولت قبلی و اقلیتی اصلاح طلب. اما شورای چهارم ترکیب ویژه 

ای دارد. اکثریتی ندارد و اقلیت های قدرتمندی دارد. چهار ورزشکار در آن حضور دارند که یکی از آنها مؤتلف 
قدیمی  ش��هردار تهران و دیگری موتلف قدیمی، اما دلخور اصلاح طلبان است. اما از دو تای دیگر یکی تاکنون 
ب��ا اصلاح طلب��ان همراه بوده و دیگری با اصولگرایان. اصلاح طلبان در ابتدا فکر می کردند که یک گروه 14نفره 
هستند که با اضافه شدن دو ورزشکارِ متمایل به آنها هم شهردار را انتخاب وهم رئیس شورا را. دریک فضای 
مبهم دو عضو اولیه این گروه به گزینه منتخب اصولگرایان یعنی شهردار کنونی تهران رای دادند. با این تصویر 

فعلا شورای تهران چندین طیف را در درون خود دارد.
1- 12عضو اصلاح طلب به همراه دو ورزشکار متمایل به آنها )تاکنون 14 نفر، چون برخي معتقدند به مرور زمان 

این گروه به لحاظ کمّي تحلیل خواهد رفت(
2- اصولگرایان: این گروه 11عضو دارد که به طیف های مختلف اصولگرایان تعلق دارند.

 3- گروه طرفداران ویژه ش��هردار: این گروه در ابتدا س��ه یا چهار نفر بودند، اما با پیوستن دو عضو اصلاح طلب 
6نفر می باشند.

در انتخاب شهردار تهران گروه دوم و سوم در کنار هم قرار گرفته و قالیباف را انتخاب کردند. حال 
سوال این است که تفاوت شورای چهارم با شوراهای قبلی چیست؟ اولین تفاوت این است 

که هیچ گروهی اکثریت مطلق ندارد. دومین نکته این است که دو گروه عمده سیاسی 
کش��ور وزن نسبی قابل توجهی در شورا دارند. س��ومین نکته این است که تجربه 
همکاری و مشارکت دو جریان سیاسی عمده کشور تاکنون در شورا وجود نداشته 
است. در شورای سوم اقلیت اصلاح طلب انتخابی جزء همکاری با قالیباف نداشتند 
)در زمان دولت احمدی نژاد(. چهارمین نکته این اس��ت که اکثریت کنونی شورا 
با دولت کنونی همسو نیستند. شاید گفته شود شورای سوم نیز همین وضع را 
داشت. باید گفت دولت قبل به هرحال اصولگرا بود. و اصلی ترین نکته در این دوره 

این اس��ت که هیچ کدام از دو گروه عمده سیاس��ی در بحث انتخاب شهردار نقش 
اصلی و کلیدی نداش��تند. به دلیل وزن نسبتاً مساوی دوگروه سیاسی، ورزشکاران و 

چهره های منفرد راه یافته به ش��ورا نقش اصلی را بازی کردند و رای اینها بود که ش��هردار 
تهران را انتخاب کرد. البته در آن مقطع از سوی بسیاری از صاحبنظران تأکید شد دو جریان عمده 

سیاسی کشور نباید جو و فضای انتخاب را به سمتی ببرند که در نهایت یارگیری به روش غیرمتعارف از میان 
منفردین تعیین کننده انتخاب شهردار پایتخت باشد.

فضاوملاکهايیکهبراساسآنشهردارتهرانانتخابشد
ش��هردار در فضایی آرام و مبتنی بر ش��اخص های اصلی ومورد نیاز کلان شهر تهران صورت نگرفت. بررسی رسانه ای و 
گفتمانی آن مقطع نشان می دهد که در سطح رسمی و رسانه ای آتش توپخانه و افشاگری دو گروه سیاسیِ کشور، حاکم 
و در لایه های زیرین و پنهان چانه زنی و متقاعد س��ازی منفردین ش��ورا و یارگیری، از طرف مقابل بود. در خصوص این 
تلاش های پنهان اخبار بسیار ناگواری در آن مقطع در مطبوعات مطرح شد. از این رو وجه غالب آن فضا عمدتا سیاسی، 
تند و هیجانی بود.گزینه اصلاح طلبان محسن هاشمی بود که آتش توپخانه اصولگرایان بیش از آنکه معطوف به شایستگی ها، 
لیاقت ها و ضعف های وی باشد معطوف به عملکرد پدر وی بود که در آن مقطع سخنانی از ایشان راجع به حوادث سوریه 
منتشر شده بود. نگاه اصلاح طلبان نیز به گزینه اصولگرایان از منظری شبیه به آنها بود. از این رو آنچه مد نظر دو گروه قرار 
نگرفت، تبیین و اجماع بر سر ملاک ها و معیارهای مورد نیاز برای شهردار منتخب کلان شهر تهران بود که این نداشتن 

بلوغ جریانات سیاسی در تعامل با یکدیگر را نشان می دهد.

شهردارتهرانچگونهانتخابشد
برخلاف ادوار قبل ش��هردار تهران این دوره میلیمتری توانس��ت رای بیاورد و رأی گیری در دو مرحله صورت 

تهران امروز با جمعیت چند میلیونی خود دارای چالش ها، مسائل و مشکلات عدیده ای 
در حوزه های مختلف می باش��د. تجربه بشری به این نقطه رسیده است که حل مسائل 
پیچیده نیازمند الزاماتی چون مشارکت نهادمند نخبگان و مردم در پروسه تصمیم گیری 
است نیازها و مطالبات توده مردم باید در یک سازوکار کارآمد توسط مدیران و نخبگان 
جامعه پاس��خ مناسب و درخوری داده شود. روشن اس��ت که در این فرایند رسانه ها و 
مطبوعات، ابزار جدی و مؤثر کانالیزه کردن این مطالبات می باش��ند. بررسی رسانه ها و 
مطبوعات حوزه مدیریت شهری نشان می دهد که در این حوزه نارسایی ها و چالش های 
جدی وجود دارد با درک این واقعیت بر آن شدیم که نشریه افق را با سرفصل »مدیریت 
شهری« چاپ و منتشر کنیم تلاش می کنیم که اصول زیر را به عنوان خطوط حرکتی 

خود ترسیم و به آنها پایند باشیم:
1- بر این باوریم که نقد لازمه مصونیت و باروری فکری اس��ت و بدون آن هر سیس��تم 
فکری واجرایی به رکود و سس��تی و نهایتاًً زوال می رسد. در عین حال نقد لوازمی  دارد 
که رعایت آن هم یک قاعده اخلاقی و هم یک ضرورت مدنی و قانونی است. نقد بایستی 
عادلانه ومنصفانه باشد.بایستی عالمانه و بریک مبنای علمی، تکنیکی و فنی استوار باشد 

در غیر این صورت کارآیی وتأثیرگذاری خود را از دست می دهد.
2- طرح مسائل شهر تهران و حل آنها از راه نگاه و نگرش سیاسی نمی گذرد حل مسائل 
پیچیده کلان شهر تهران صرفا با نگاه علمی  و فنی امکان پذیر است. تفوق نگاه و نگرش 
سیاسی به شهر تهران در سال های قبل محصولی جز آنچه که امروز در تهران می بینیم 
نداشته است. خوب یا بد شورای چهارم تهران متشکل از دو گروه سیاسی عمده کشور 
می باشد. از طرفی در یک دهه گذشته راه رسیدن به ریاست جمهوری از مسیر مدیریت 
شهری تهران تعریف شده است )در نگاه برخی سیاسیون ( وضعیت کنونی نگرانی ها در 
خصوص سیاس��ی دیدن وسیاسی شدن مسائل شهر تهران را پررنگ تر از قبل ساخته 
است. نشریه افق می کوشد که پنجره نگاهش سیاست و گروه های سیاسی نباشد البته 
این بدین معنا نیست که در وسط می ایستیم معنای این سخن این است که در مواقعی 
که موضع اصلاح طلبان با منافع و مصالح مردم و شهر تهران همفاز باشد آن را تأیید و 

زمانی که موضع اصولگرایان واجد این مختصات باشد، با آنها همسو خواهیم بود.
3- رعایت خطوط فوق الذکر یعنی نگاه علمی  و غیرسیاس��ی زمانی امکان تحقق دارد 
که نخبگان علمی، مدیریتی شهر تهران )که تعداد آنها بسیار زیاد است( در فرایند نقد 
مدیریت شهری مشارکت مسئولانه و متعهدانه داشته باشند. طبیعی است که مشارکت 
نخبگان در حوزه نقد و نقادی نیازمند دسترسی به اطلاعات و آمار مرتبط با حوزه عملکرد 
مدیران شهری می باشد به سخن دیگر جریان شفاف اطلاعات از سوی مدیریت شهری به 

مردم و نخبگان می تواند فرآیند نظارت بر مدیریت شهری را واقعی و عملی سازد.

پذیرفت که درمرحله اول تعداد آرا 16 به 15 بود و در مرحله دوم 17 به 14ش��د. 
آنچ��ه بعداً از جلس��ه در مطبوعات مطرح ش��د یارگیری ش��هردار تهران از تیم 
اصلاح طلبان بود که س��بب ش��د وی بتواند رقیب خود را پشت سر بگذارد. این 
پدیده نادر و اس��تثنایی روزهای بعد موضوع چالش اصولگرایان و اصلاح طلبان 
گردید، اصلاح طلبان دو عضو جدا شده و مخصوصاً یکی از آنها را متهم به خیانت 
و رأی فروشی و اصولگرایان اصلاح طلبان را متهم به دیکتاتوری کردند. دو عضو 
جداشده مباحثی چون کارآمدی و مزیت شهردار کنونی تهران را مطرح کردند، اما 
شهردار تهران در خصوص این پدیده هیچ گونه اظهارنظری نکرده است. به هرحال 
به نظر می رسید شاید در آینده اطلاعات درست و دقیقی از حوادثی که در آن چند روز 

اتفاق افتاد منتشر شود.

اصلاحطلبانشوراوگزينههایپيشرو
گروه 14نفره اولیه و 12نفره امروز نتوانستند محسن هاشمی  را به عنوان شهردار تهران انتخاب 
کنند اما توانس��تند ریاست شورا را به دست آورند. پیروزی که فقط با اختلاف یک رأی به 
دس��ت آمد. برخی بر این باورند که اگر اصلاح طلبان گزینه دیگری را به عنوان کاندیدای 

نهائ��ی خود معرفی می کردند می توانس��تند 
اجماع میان خود را حفظ نمایند و کرس��ی 
شهرداری تهران را تصاحب نمایند و بعد از 
8س��ال دوری از قدرت راه را برای آینده باز 
کنند. عده ای این تحلیل را قبول ندارند و بر 
این باورند که تنها با گزینه محسن  هاش��می  
می توانس��تند از حمایت ه��ای دول��ت کنونی 
بهره مند ش��وند گرچه به نظر می رس��د دولت در 
س��طح رس��می  و رس��انه ای مداخله چندانی نکرد اما 

معتقدند رفتن یکی از چهره های منتقد محسن هاشمی به سازمان اصولگرایان 
میراث فرهنگی نوعی حمایت دولت محس��وب می ش��ود. دسته س��وم هم معتقدند 
اصلاح طلبان تحت هر شرایطی با توجه به ترکیب شورا و یارگیری پیچیده ای که از 
اردوگاه آنها اتفاق افتاد بازی را می باختند. وضعیت اصلاح طلبان بعد از انتخاب شهردار 
نیز چندان مناسب نبوده است. به عبارت دیگر در کمیسیون های شورا نیز به جز یک 
کمیس��یون در سایر کمیسیون ها ریاس��ت را به اصولگرایان واگذار کردند و در صحن 
علنی نیز به جز یکسری تذکرات پراکنده و غیرمنسجم عمل و کار خاصی نکرده اند. 
وضعیت آنها، با فضاس��ازی رسانه ای و اخراج تشکیلاتی که برای یک عضو جدا شده 
از آنها صورت پذیرفت، مهم ترین کارکرد و نقش��ی بوده که از ابتدای کار شورا چهارم 
داشته اند. با توجه به توان علمی، تکنیکی، فنی، میزان دسترسی به اطلاعات مدیریت 

شهری و تعداد نفرات، این گروه در شرایط کنونی گزینه های زیر را پیش رو دارد:
1- ادامه روند کنونی، بدین معنا که به تذکرات پراکنده در خصوص مسائل مدیریت 
ش��هری در صحن علنی و جلس��ات غیرعلنی بپردازند. به عن��وان مثال در این مدت 
تذکراتی در خصوص دلایل تأخیر در پروژه پل صدر، تعیین تکلیف و حفاظت از پارک 
پردیسان، نظارت بر روزنامه همشهری و نطق های پیش از دستوری مانند رابطه اخلاق 
و سیاست و آلودگی وضع هوای تهران مهم ترین فعالیت این گروه بوده است. به نظر 
می رسد با ادامه راهبرد کنونی روز به روز میزان تأثیرگذاری آنها کاهش یافته و حتی 

سال آتی ریاست شورا را نیز واگذار نمایند. 
2- پذی��رش هژمون��ی اصولگرای��ان بر مدیریت ش��هری گزینه دیگ��ری پیش روی 
اصلاح طلبان می باش��د. دقیقاً کاری مشابه اقلیت اصلاح طلب شورای سوم. در چنین 
شرایطی شهردار تهران یک نگاه حداقلی به تأثیرگذاری آنها خواهد داشت و از حضور 
آنها برای ایجاد توازن قوا در شورا استفاده خواهد کرد. اما هزینه چنین اقدامی  بسیار 
بالا خواهد بود چرا که با واکنش منفی جریانات سیاس��ی همس��و در خارج از شورا و 

همین طور یأس و ناامیدی لایه های اجتماعی طرفدار این گروه مواجه خواهند شد.
3- در یک حالت خیلی خاص و استثنائی این گروه می تواند به سمت تکرار حوادث 
شورای اول حرکت کند. بدین معنا که اقدام به انتقال اختلافات درون شورا به فضای 
رس��انه ای کشور نموده و نهایتاًً دست به آبستراکسیون جلسات بزند و نهایتاًً مقامات 
مس��ئول کشور را به این نتیجه برساند که شورای چهارم نیز سرنوشتی مانند شورای 
اول پیدا کند. البته امکان تحقق این گزینه تا حدی بس��تگی به عملکرد اصولگرایان 
و ش��هردار تهران نیز دارد که این گروه را در مدیریت ش��هری تا حدی منزوی نکنند 
که ناگزیر ازاین اقدام ش��وند. البته باید پذیرفت که بروز این اتفاق ضربه س��نگینی بر 
پیکر نهاد شوراها در ایران وارد خواهد ساخت ودر عین حال اثرات منفی اجتماعی در 
میان مردم به دنبال خواهد داشت. انتخاب این گزینه هزینه بسیار بالائی دارد و امکان 
انتخاب ا ین گزینه قدری دور از تصور می باشد. اما جزء گزینه هایی است که در روی 

کاغذ قابل طرح می باشد.
4- یک گزینه بسیار کم احتما ل حتی بر روی کاغذ، پیش روی این گروه می باشد: یعنی 
بازگشت به نقطه صفر و آغاز یک فرایند خودانتقادی وتلاش برای بازگرداندن دو چهره جدا 
شده از آنها. این فرایند پیش نیازهای جدی و دوطرفه ای را می طلبد. اما به نظر می رسد که 

با توجه به اتفاقاتی که در این مدت افتاد، بسیار سخت به نظر می رسد.
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تهرانبرایطهران

عابدينسالاري

اينجا
همهچيز
بيلبورد»درَهم«است

فرهنگی
يافرهنگ
بيلبوردی؟

تهران
کجاست؟

يادداشتها
دولتپارکپرديسانرابهشهرداريواگذارکند
برایاحقاقحقمردموشهر
مقامقضائیبهپروژهتخريبخيابان»ايرانزمين«ورودکند
آقایشهردارزمينهنقدمديريتشهریرافراهمسازيد
راستآزمايیدرآمدپايدار40درصدیشهرداریتهران؟!

توسعه
تونلهای
شهرتهران

مشتریان بازارهای میادین 

میوه و تره بار شهرداری 

تهران از خدمات این 

میادین ناراضی هستند

قصه ای شنیدنی

یا غصه ای تکراری!

پیام های فرهنگیشاخصی برای تولید 
سطح شهر وجود ندارد
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اصلاحطلباندراينمدتتذکراتی
درخصوصدلايلتأخيردرپروژه
پلصدر،تعيينتکليفوحفاظت
ازپارکپرديسان،نظارتبرروزنامه
همشهریونطقهایپيشاز

دستوریمانندرابطهاخلاقوسياستو
آلودگیوضعهوایتهرانمهمترين

فعاليتاينگروهبودهاست

درحالحاضرفضابرایاصولگرايان
مساعداست.امايکچالشکليدی
پيشرویآنهاست.سکوتدائمیو
هميشگیآنهادرقبالمسائلشهر
تهرانمیتواندبرلايههایاجتماعی
طرفدارآنهااثرمنفیداشتهباشد.
بهنحویکهحتیممکناستاين
اثرخودرادرانتخاباتآتیمجلس

شورایاسلامینشاندهد

يادداشت

انتخابناگزيرقاليباف،اصولگرايانواصلاحطلبان

 نظـارت شـورا 
با خاصیت 

 یـــــا 
بی خاصیت

نظارت شورای شهر تهران بر شهرداری در گفت و گو با 
اعضای شورا:

نظارت شورای شهر تهران 
 بر شهرداری

 با خاصیت یا بی خاصیت

اگر مجموعه اســتدلال های اعضاء موثر شــورا را در 
خصوص کمیت و کیفیت نظارت شــورای اسلامی شهر 

تهران را بررسی کنیم به نتایج زیر می رسیم : 
یکی از دلایل عمده به نتیجه نرسیدن تذکرات تاکید 

برخی از اعضاء بر مسائل سیاسی و جناحی می باشد .
 ابزارهای قانونی کارا نیست و نیاز به اصلاح دارد مثلًا 
تذکرات اعضاء شخص اول مدیریت شهری یعنی شهردار 

را خطاب قرار می دهد و ...
کمبود اعتبارات یکی از مشکلات عدم تحقق نظارت 

شورا می باشد .
 سیســتم بروکراســی و کاغذ بازی باعث شده است 

نتیجه گیری خوبی نداشته باشیم .
 باید پذیرفت که شــورا بی خاصیت عمل کرده است 
چون در راستای تحقق مصوبه هایی که خود تصویب کرده 
است بسیار ضعیف عمل کرده است و ملاحظات سیاسی 

یکی از دلایل آن است .
 در خصوص برخــی از تذکرات اعضــاء بعد از حضور 
شهردار در جلسه معلوم شده اســت که شهردار قانونی 
عمل کرده است و مساله عکس آن خبری بوده است که 
گفته شده است و شهرداری در بســیاری موارد ایرادات 
خود را برطرف کرده است.   متاسفانه در برخی موارد در 
شورا به بن بست می خوریم کار را به جایی می رسانیم و 
می بینیم در انتها به خاطر در اقلیت قرار گرفتن کار ابتر 
باقی می ماند .... به خاطر نبود وحدت رویه و فکر و اراده 
در بین اعضاء شــورا  روش و مبنای جمع آوری اطلاعات 
بازدیدهایی است که در مناطق داریم و یا گزارشاتی است 

که شهروندان ارائه می  کنند ) نامه نگاری یا تلفنی ( 
 یکی از دلایل به نتیجه نرســیدن تذکرات این بوده 
است که سوال بد مطرح شده است .... بنابراین شیوه سوال 

کردن و پاسخ دهی مشکل دارد.
آنچه از نکات بالا قابل برداشت کلی می باشد 

این است که: 
شهرداری ومدیریت شــهری در حوزه های بسیاری 
قابلیت تذکر و انتقاد دارد. برداشت و قضاوت کلی اعضاء 
شورا از نظارت آنها  چندان قابل قبول و  مثبت ارزیابی نمی 
شود.  حتی خوشــبیبانه ترین پاسخ ها نیز می گوید 50 

درصد سوالات و تذکرات را پاسخ نگرفته است .
با این مقدمه نسبتاً طولانی می کوشم زوایای مختلف 

مساله نظارت شورا بر شهرداری را بررسی و آنالیز کنیم.
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نثاری  شهردار منطقه19  :

منطقه 19 با 700 هکتار فضای باز 
مستعد جذب سرمایه گذاران است

عابدین سالاری 

8 صفحه رنگی 

            1000تومان

سری جدید  - شماره 8

سه شنبه - 16 دی  1393 

دوهفتهنامهمديريتشهري

،شمارهسوم
سريجديد

1000تومان
صفحهرنگي،

هشت

سه شنبه،26 آذر ماه 1392

عملکرد ش��ورای شهر به 
عنوان ی��ک کار جمعی را 
باید از دو منظر کارآمدی و 
شفافیت مورد بررسی قرار 
داد. کارآمدی شورا تلفیقی 
از کارآم��دی فردی اعضاء 
کارآمدی جمعی  نهایتا  و 
آن ها م��ی باش��د. مقوله 
ش��فافیت عنص��ر مهمی 
اس��ت که تابع��ی از میزان باز ب��ودن فضای 
تصمیم گیری، کمیت و کیفیت ارتباط گیری 
ش��ورا با افکار عمومی و مشخصاً رسانه های 

جمعی می باشد. 
ش��ورای تهران به دلیل برگزاری جلس��ات 
غیرعلن��ی ف��راوان )نیمی از کل جلس��ات( 
در حوزه ش��فافیت نمره قابل قبولی کسب 
نمی کن��د. )در ش��ماره قبلی نش��ریه به آن 
پرداختیم(. دراین شماره مقوله کارآمدی هر 

عضو شورا را مورد آنالیز قرار دادیم. 
حضور در ش��ورا و تشکیل شورای شهر یک 
هزینه وفای��ده اجتماعی و اقتص��ادی برای 
شهروندان وشهر دارد. بدین معنا که اعتماد 
شهروندان به یک فردورای دادن به وی جهت 
حضور در ش��ورا ی��ک ارزش بالای معنوی و 
اجتماعی دارد که باید در ارزش گذاری شورا 

مورد توجه قرار گیرد. 
از طرفی علاوه بر این به لحاظ اقتصادی نیز 
هزینه هایی برای ش��هروندان و ش��هر ایجاد 
می کن��د. ) پرداخت حق جلس��ه به اعضاء، 
هزینه های تشکیلات اداری شورا وهزینه های 

ناشی از تصمیم گیری های آنان و ... (. 
ازاین رو بایس��تی بین خروجی و کار آمدی 
هر عض��و با میزان هزینه ه��ای اجتماعی و 
اقتصادی حضور در شورا یک تناسب منطقی 
وجود داش��ته باشد. به عبارت دیگر هر عضو 
بای��د حداقل معادل زمان،  هزینه و اعتباری 
که از حیث اجتماع��ی واقتصادی برای وی 
ص��رف می ش��ود  کارآمدی و تاثی��ر گذاری 

مثبت داشته باشد. 
در جامعه ای که به لحاظ اخلاقی در بالاترین 
مرتب��ه قرار دارد در درج��ه اول هر عضو در 
درون وجدان خود به معادله فوق الذکر نمره 
می دهد و چنانچه به این نتیجه برس��د که 
در این مق��ام و صندلی تاثیر گ��ذاری قابل 
قبولی ن��دارد خود آن مق��ام و جایگاه را به 
افراد شایس��ته تر واگذار می کند. اما این یک 
موضوع شخصی است و کسی را نمی توان و 
نباید به انجام آن وادار کرد. اما این حق برای 
افکار عمومی و شهروندان باقیست که کارنامه 
و عملکرد وی را مورد توج��ه و ارزیابی قرار 
دهند. در این شماره نشریه تلاش کردیم که 
بخشی از عملکرد هر عضو را بدون قضاوت در 
معرض دید افکار عمومی قرار دهیم. طبیعتاً 
روش کار محدودیت ه��ای فراوان��ی دارد. اما 
س��عی کردیم مباحث و مفاهیم��ی از درون 
ش��ورا رامورد توجه ق��رار دهیم که خواننده 
بتواند با تطابق وظایف و اختیارات  ش��ورا با 
عملکرد هر عضو به ارزیابی ولو نسبی نسبت 
به آن برسد. ذکر این نکته ضروری است که 
این فض��ا و امکان برای اعضاءمحترم ش��ورا 
وجود دارد که نقدها و یا توضیحات احتمالی 
خود را جهت درج در ش��ماره بعدی نشریه 

ارائه نمایند.

کارنامه
100روزه

عابدينسالاري

100 روز با این 31 نفر
افقکارنامهاعضایشورایشهرتهرانرابررسیمیکند:

سازمانزيباسازی

چناندرسکوتمالی
هم

نقاشیمیکشد

هزينهساختپلصدر 8

بهروايتهایمختلف
2 

آمدشهرداريتهران
در

ازپروژهايرانزمين
2 

  بی��ش ازص��د روز از آغاز به کار ش��ورای چهارم 
می گذرد . ش��ورا تا به امروز 15 جلسه علنی و 15 
جلسه غیر علنی داشته است .بنابراین می توان برای 
صد روزفوق کارنامه ای ارائه نمود . مبنای جمع آوری 
اطلاعات راجع به  هر عضو جلس��ات علنی شورا از 
مورخ��ه 1392/7/2 تا به امروز بوده اس��ت.روش 
جم��ع آوری اطلاعات نیز بدین صورت اس��ت که 
اظهار نظرها و موضع گیری های مؤثر راجع به مسائل 
و موضوعات شهر به عنوان شاخص کلی عملکرد آنها 
مورد توجه قرار گرفته است. این اظهار نظرها شامل 
محتوی نطق پیش از دستور ، مخالفت یا موافقت با 
لوایح و طرح های در دستور و تذکرات هر عضو به 

شهرداری می باشد . 
حضور در مناطق شهری و محلات به عنوان چهارمین 
شاخص مورد توجه قرار گرفته است . در سه بخش 
اول که مربوط به صحن علنی شورا می باشد ،خواننده 
تا حدی می تواند  با بررسی محتوای اظهار نظرها به 
میزان تس��لط و تاثیر گذاری ه��ر عضو و کار آمدی  
وی پی ببرد . سایت رسمی شورا و سایر سایت های 
خبری منب��ع اطلاع یافتن از حضور عضو ش��ورا در 
مناطق و محلات ش��هر بوده است. این شاخص نیز 
در نوع خود قابل توجه است چرا که میزان اختصاص 
زمان به موضوعات ش��هر از نزدی��ک و رو در رو با 

مردم را نشان می دهد. 
در این بخش ممکن است برخی بازدیدهای اعضاء 
مورد توجه قرار نگرفته باشد که به دلیل عدم اطلاع 
از آن بازدید بوده اس��ت. در عین حال ممکن است 
برخی از بازدیدها صرفا سخنرانی و یا حضور نمادین 
در مراسمات باشد که در این بررسی ملاک نظر ما 
نبوده اس��ت. البته آن چه ک��ه دراین گزارش آمده 
اس��ت  در بهترین حالت حدود 40 درصد  کارنامه 
هر عضو را نشان باشد. چرا که نیمی از جلسات شورا 
به صورت غیرعلنی برگزار میشود که امکان حضور 
 مردم و خبرنگاران در آن میسر نیست و ازطرفی بخش
 عم��ده ای از مباح��ث و تصمی��م گی��ری ه��ا در 

کمیسون های تخصصی شورا اتخاذ می شود.  

مقایسه کارنامه چمران و 
مسجد جامعی

  

سوال اساسی این اســت که دوره ریاست مسجد 
جامعی با چمران چه تفاوتهایی با یکدیگر دارند و اگر 
تفاوتی وجود  دارد آیا این تفاوت معنادار است یا خیر؟ 

و اگر تفاوت ها جدی است دلایل آن چیست؟
اگر از نقطه نظــر جریان های سیاســی درون و 
بیرون شــورا به کارنامه این دو نفر نگاه کنیم قطعاً 
قضاوت های قطعی راجع بــه برتری یکی بر دیگری 
شکل می گیرد. من در این یادداشت تلاش می کنم 
در ابتدا معیارهایی برای قضاوت در خصوص نقش و 
کارکرد ریاست شورای شــهر تهران ارائه و سپس با 
تطبیق عملکرد یکساله این دو نفر با معیارهای ارائه 
شده به قضاوتی نسبی اما بی طرفانه دست یابم البته 
ذکر این نکته ضروری است که کارنامه ده سال قبل 
چمران ملاک این قضاوت نیست بلکه مقایسه آنچه 
در شورای چهارم رخ داده مد نظر است.قبل از ورود 
به بحث اصلی اشــاره به نحوه و روش انتخاب رئیس 
شورای شهر تهران ضروری است. در سال اول و همین 
طور سال دوم انتخاب رئیس شورا محصول لابی گری 
سنگین هر دو گروه اصلی سیاســی حاضر در شورا 
)اصلاح طلبــان و اصولگرایان( از میــان چهره های 
منفرد راه یافته به درون شورا ) ورزشکاران ( بود. به 
عبارت دیگر این یارگیری نفس گیر در فضایی خاص 
صورت گرفت. بنابراین به دلیل عدم توافق دو جریان 
اصلی شورا بر سر مفاهیم و چارچوب های کلان اداره 
شورا عملًا سه یا چهار عضو شــورا تاثیرگذار اصلی 
در انتخاب رئیس شورا هســتند. این بدین معناست 
که چانه زنی، مناسبات پشــت پرده و تأثیرگذاری 
جریانات بیرون شورا عوامل تعیین کننده و اصلی در 
انتخاب رئیس شورای شهر تهران هستند. به نظر می 
رسد این روش الزاماً تامین کننده چارچوب های مورد 
نیاز برای انتخاب صحیح و درست مبتنی بر مصالح و 
منافع شهر نیست اما به دلیل بافت و ترکیب اعضای 
شورای چهارم یک واقعیت انکارناپذیر است و احتمالاً 
این روش و سیکل معیوب در انتخابات چند روز آینده 
نیز تکرار خواهد شد. بعد از این مقدمه نسبتاً طولانی 

به تبیین چارچوب های یادداشت می پردازم.
بر اساس یک چارچوب علمی قضاوت در خصوص 
کارنامه شــورا باید از دو زاویه کارآمدی و شفافیت 
مورد توجــه قرار گیرد. بــرای هر یــک از دو معیار 
کارآمدی و شفافیت شاخص هایی قابل وصول و طرح 
است. شفافیت به عنوان یک معیار اصلی چارچوب و 
مفهومی است که بر اســاس آن مسایل، موضوعات، 
آمارها، اطلاعات، جزئیــات مالی، توافقات، مراودات 
شورا با شهرداری و هر آنچه در حوزه مأموریت های 
مدیریت شهری اســت در ویترینی شفاف و در عین 
حال روزآمد و مدرن توسط افکار عمومی و مخصوصاً 
نماینــدگان آنها یعنی رســانه ها قابل مشــاهده و 

پرسشگری باشد.
هم در دوره مسجد جامعی و هم چمران، روزهای 
یکشنبه جلســات شــورا غیرعلنی و به دور از انظار 
رسانه ها برگزار شــد. گرچه لیست کامل محورها و 
موضوعاتی که در روزهای یکشنبه بررسی می شود، 
وجود ندارد امــا به نظر می رســد موضوعات مهم و 
چالشی بین شورا و شهرداری و بین اعضاء شورا عمدتاً 
در جلسات روز یکشنبه بررسی شــده است )مثال 

هایی همچون بررسی مباحث مربوط به بودجه (.

عابدین سالاری 

مقایسهکارنامهچمرانومسجدجامعی
در گفت و گو با اعضای موثر شورای شهر تهران مطرح شد:

ادامه در صفحه 2 صفحه3

قناعتیحافظیطلاییشجاع پوریاندوستیدنیا مالی

چشم انداز توسعه منطقه 15 
در گفت  و گو با دکتر انجمنی

صفحه 7

مصالح و منافع مردم و شهر تهران در انتخاب کدام یک است؟

16 صفحه رنگی 
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 یا یکی از این چند نفر
یکی از این دونفر

مدل های لابی گری
 در شورای شهر تهران

موضوع اصلی این شماره نشریه ))لابی گری در شورای شهر 
تهران (( می باشد. لابی گری مفهوم گسترده ای دارد و قصد 
ندارم ابعاد تئوریک این مساله را بررسی کنم . بنا دارم به این 

مقوله از حیث یک واقعیت در شورای شهر تهران بپردازم . 
اساسا در مجامعی که بر اساس آراء اکثریت تصمیمات اتخاذ 
و قانونی می شود مســاله لابی گری موضوعیت پیدا می کند 
یعنی زمانی که عدد کمی رای ملاک تصمیم قانونی می شود 
کسب هر رای نیازمند اقناع و جهت دهی و همراه سازی و حتی 
برخی مواقع تطمیع موضوع لابی با افراد می شود. پس نکته اول 
این است که لابی گری در هر جمعی که برمبنای آراء اکثریت 
تصمیم می گیرد یک واقعیت گریز ناپذیر اســت اما مســاله 

کلیدی جنس و محتوی لابی می باشد .
به عبارت دیگر از منظر اخلاقی می تــوان لابی گری را به 
دو نوع مثبت و غیر مثبت تقســیم بندی کرد از این رو مساله 
اساسی معیار مثبت و غیرمثبت بودن می باشد. مثبت بودن و 
غیرمثبت بودن لابی گری  در جمعی مانند  شورای شهر تهران 
نیازمند شناخت محیط و فضای تصمیم گیری در شورا است. 
اتمسفر تصمیم گیری در شورای شهر تهران تابعی از کارکرد 
و نقش شورا می باشد. اساســا جنس کار شورا فنی ، تکنیکی 
،اقتصادی و اجتماعی و متناســب با ماموریت های مدیریت 
شهری می باشــد یعنی تصمیمات این حوزه تصمیم در  یک 
حوزه علمی -  اجتماعی با مختصات مالی خاص خود می باشد.

لازمه و پیش نیاز اصلی بهینه سازی این تصمیمات در درجه 
اول غیر سیاسی بودن این تصمیمات می باشد. فلذا می توان به 
صورت تحلیلی اثبات نمود که اولین شاخص لابی گری مثبت 
غیرسیاسی بودن تصمیمات جمعی شورا می باشد. معیار دوم 
برای تشخیص لابی مثبت و غیرمثبت مربوط به مسائل مالی 

و اقتصادی می باشد . 
ذات کار مدیریت شهری در حوزه مالی و اقتصادی اقتضائات 
وپیامدهای خاص خود را دارد. سیستم مالی مدیریت شهری 
درآمد -  هزینه می باشد. به عبارتی دیگرشهرداری باید پول و 
منابع مالی را از مردم دریافت کرده و به اشکال مختلف خدماتی 
به مردم و شهر ارائه نماید. این بدین معناست که جنس فرایند 
به نحوی است که رانت های پیدا و پنهان فراونی در طی این 
مســیر یعنی دریافت درآمد به صور مختلف از مردم و هزینه 
کردن آن در حوزه های مختلف بوجود می آید که این بســتر 
به صورت بالقوه می تواند در جهت منافع مردم و شهر و یا در 

مواردی به نفع منافع شخصی و گروهی نیز به کار رود .
پس اگر محیط اقتصادی فعالیت مدیریت شهری به دلایل 
گفته شده ) من جمله ارزش افزوده بسیار بالای بخش مسکن 
درتهران و ...( رانت زاست . این می تواند معیار دوم  برای تفکیک 

لابی مثبت و غیرمثبت باشد .
یعنی اگر لابی در شــورا در جهت منافع مالی - اقتصادی  
فردی و گروهی قرار گیرد از نوع غیرمثبت و مخرب محسوب 
می شود و اگر لابی درجهت منافع مردم وشــهر باشد از نوع 

مثبت و قابل قبول می باشد .
در این نوشتار تلاش می کنم بر پایه این دو معیار آراء شورای 

شهر تهران رادر بوته قضاوت و ارزش گذاری قرار دهم .

آراء سیاسی و غیرسیاسی
در شــورای شــهر رای گیری در ســه قالب رای به لوایح 
شهرداری ،رای به طرح های یک فوریتی و دو فوریتی )طرح 
های تهیه شده توســط اعضا شــورا( ،رای به انتخابات های 
گوناگون ) رای به شهرداری، اعضاء کمسیونها ومجامع (انجام 
میشود. اکنون به صورت جداگانه به کیفیت این آراء از منظر 

لابی گری مثبت و غیرمثبت می پردازم .

ادامه در صفحه 2

صفحه 3

طلایی  رئیس هیات اجرایی انتخابات شورایاریهای شهر تهران:

شورایاری ها نماد حضور شهروندان  در 
اداره محلات تهران هستند

عابدین سالاری 

8 صفحه رنگی 
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در گفتگو با نشریه افق مطرح شد:

چشم انداز توسعه منطقه 18 
در گفتگو با دکتر نوروزی شهردار منطقه

مدل های لابی گری
 در شورای شهر تهران

صفحه 6

امتداد افق است
برای دریافت رایگان 
هفته نامه پدیده شهر
 آدرس پستی خود را

 به شماره 09122257897 
پیامک فرمایید.


